
رئیس کل دادگستری مازندران گفت: هیچ کالایی نباید در بندر امیرآباد و سایر بنادر 
استان به دلیل بروکراسی اداری فاسد شود.

 حجت الاســام محمدصادق اکبری در مراسم تکریم و معارفه رئیس دادگستری 
شهرستان بهشهر، خدمت در نظام مقدس جمهوری اسامی را عبادت دانست و افزود: 
گره گشــایی از کار مردم یک ارزش اســت و وظایف محوله در دستگاه های اجرایی، با 
اخاص و مدارا و به بهترین شــکل ممکن انجام شود؛ انجام وظیفه صحیح، به تقویت 

نظام اسامی کمک می کند و زمینه اجرای احکام خداوند متعال را فراهم خواهد کرد.
 مقام عالی قضائی استان مازندران با تاکید بر لزوم اجرای دقیق قانون، عدم توجه به 
قانون را موجب فســاد عنوان و تصریح کرد: در برخورد با فساد چه در دستگاه قضائی 
استان و چه سایر ادارات و دستگاه های اجرایی، هیچ گونه اغماضی وجود ندارد و باید با 

جدیت با فساد مبارزه شود.
  رئیس کل دادگستری اســتان مازندران خاطرنشان کرد: عمل به قانون به شکل 
صحیح و به دور از تبعیض، موجب افزایش اعتماد عمومی و مشارکت مردم در حوزه های 

مختلف خواهد شد.

 حجت الاسام اکبری، حسن خلق و تکریم مراجعان، حفظ حقوق شهروندی مردم 
و لزوم بازدید مستمر مسئولان قضائی استان از زندان و بررسی احوال زندانیان را مورد 
توجه قرار داد و در ادامه با بیان اینکه سعی شود تا حد امکان از معرفی افراد به زندان 
اجتناب شود، افزود: باید با صدور احکام مناسب و مجازات های بازدارنده، با آنچه مخل 

نظم و امنیت است با شدت، عدالت و قاطعیت برخورد قانونی شود.
 وی همچنین در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
در راستای تعیین تکلیف کالاها از بندر امیرآباد، تصریح کرد: هیچ کالایی نباید در بندر 
امیرآباد و ســایر بنادر استان به دلیل بروکراســی اداری فاسد شود و مسئولان بنادر و 
دستگاه های مرتبط توجه داشته باشند، با دقت از وارد شدن کالاهای فاسد به بنادر استان 
خودداری و در صورت بروز این مســئله باید در کمترین زمان ممکن نسبت به تعیین 

تکلیف موارد مذکور اقدام کنند.
 رئیس کل دادگستری استان مازندران هشدار داد: اگر از امروز کالایی در بندر امیرآباد 
یافت شود که به موقع تعیین تکلیف نشده و از سوی مسئولان نیز گزارشی در خصوص 
کالاهای مذکور ارائه نشود، از سوی دادستانی شهرستان برای آنها پرونده قضائی تشکیل 

و با متخلفین برخورد قاطع و قانونی خواهد شد.
 در این مراسم میثم ناصحی به عنوان رئیس شعبه اول دادگاه عمومی )حقوقی( و 
رئیس دادگســتری شهرستان بهشهر منصوب و از زحمات علی کیانی رئیس پیشین 

دادگستری این شهرستان قدردانی شد.  

مازندران-گلستان-گیلان
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حقدادی:

بیش از ۱۰ سال از آخرین ورود 
تجهیزات ژیمناستیک می گذرد
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مدیرکل کمیته امداد گیلان:

۸۰ درصد افراد تحت پوشش کمیته 
امدادگیلان را سالمندان تشکیل می دهند

3

ســاماندهی و لایروبی رودخانه های غــرب مازندران که با هدف 
جلوگیری از تکرار معضل وقوع سیل به تاکید کارشناسان و اهالی 

منطقه از سوی نهادهای مربوط ضرورتی اجتناب ناپذیر است. 

»نداشتن گزینه مناسب« عامل 

اول ازدواج نکردن جوانان 
وام ازدواج را به انتظار 

تلخ نکنید

طغیان رودخانه های مازندران؛ 
از ذوب شدن یخچال های 

کوهستانی تا سازه های بحران ساز 
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مدیر جهاد کشاورزی شهرستان محمودآباد از پایش ۲۹۸ مورد 
از فروشگاه های عرضه مرغ این شهرستان در ۶ ماهه نخست امسال 

خبر داد.
 محمد هادی زاده در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: برای اصاح 
و شفاف ســازی شــبکه توزیع مرغ، ۶ ماهه نخست سال جاری 
۲۹۸ مورد نظارت و بازرســی و راستی آزمایی توسط تیم بازرسی 
مدیریت جهاد کشاورزی محمودآباد از فروشگاه های عرضه مرغ این 

شهرستان انجام شد.
 وی با بیان اینکه ۱۰۰ درصد مرغ مورد نیاز این شهرســتان از 
کشارگاه های شهرستان آمل تأمین می شود، افزود: بر اساس اباغ 
برنامه تأمین و توزیع مرغ، توزیع مرغ گرم در اختیار همه واحدهای 

صنفی در هر منطقه و خیابان قرار می گیرد.
 هادی زاده تاکید کرد: نظارت و بازرســی توسط بازرسان جهاد 
کشاورزی و سایر نهادهای مسئول، برای اجرای دقیق دستورالعمل 
اباغی در دســتور کار قرار گرفته و بر این اســاس، بازرسان این 
مدیریت با حمایت از مصرف کنندگان، واحدهای صنفی مرغ را به 
طورم مستمر پایش و توزیع و عرضه آنها را پیوسته رصد می کنند تا 

از هرگونه تخلف جلوگیری شود.
 وی ادامه داد: شــهروندان در صورت مشاهده تخلف واحدهای 
صنفی می توانند با تماس با شماره  ۱۲۴ شکایات خود را ثبت کنند.

  هــادی زاده با بیــان اینکه برای  توانمندســازی باغداران این 
شهرستان برای کنترل و مبارزه با مگس میوه مدیترانه ای از ابتدای 
ســال جاری تاکنون چهار دوره آموزشی در قالب کاروان ترویجی 
برگزار شــد، اظهار کرد: در این دوره ها تعــداد ۱۲۸ بهره بردار از 

آموزش های لازم برخوردار شدند.
 مدیر جهاد کشاورزی شهرستان محمودآباد یادآور شد: توسعه 
و توانمندسازی سرمایه های انســانی بخش کشاورزی به دانش و 
فناوری روز یکی از مهمتریــن وظایف مجموعه آموزش و ترویج 

کشاورزی است.
  هادی زاده تصریح کرد: امســال ۱۱ کارگاه آموزشــی کنترل 
و مبــارزه با مگس میوه با حضور ۱۱۶ باغدار پیشــرو، یک پروژه 
مشارکتی روز مزرعه با بهره مندی ۴۲ باغدار یک پروژه مشارکتی 

کانون یادگیری با حضور ۵۵ باغدار پیشــرو، ۶۵ کاس آموزشی 
کاشــت، داشت و برداشت برنج با بهره مندی ۳۱۸ برنجکار و ۲۴۰ 
پروژه مشارکتی مدرسه در مزرعه با بهره مندی ۲۴۰ باغدار توسط 

کارشناسان مروج محمودآبادی برگزار شد.
 این مســوول ادامه داد: توانمندسازی به افراد کمک می کند با 
فراگیری دانش، مهارت و انگیزه بتوانند عملکردشان را بهبود بخشند.

  وی با تاکید بر اینکه بخش کشاورزی به عنوان متولی تامین 
امنیت و اقتدار غذایی، در توسعه اقتصادی، اشتغال و ثروت آفرینی 
نقش بسیار مهمی ایفاد می کند، افزود: بی شک قرار گرفتن مروّجان 
در کنار کشاورزان، روستاییان و عشایر، نوآوری و توسعه کشاورزی 

دانش بنیان را به همراه دارد.
 ریزش 15 درصدی برنج با کمباین های فاقد معاینه فنی

 هادی زاده با اشاره به عاقبت بی توجهی به هشدارهای فنی جهاد 
کشاورزی، خاطرنشان کرد: در بازدیدهای میدانی اراضی شالیزاری، 
برداشت برنج توسط کمباین های فاقد معاینه فنی، موجب خسارت 

بسیار شدید و ریزش بیش از ۱۵ درصدی محصول شد.
 این مســوول بیان کرد: ورود جهاد کشاورزی به مقوله “معاینه 
فنی کمباین های مخصوص برداشت برنج” فقط و فقط برای تأمین 

منافع برنجکاران است.
 هادی زاده افزود: جا دارد کشاورزان در مرحله برداشت محصول 
نشــاء مجدد برنج و رتون با حساسیت نسبت به سامت دستگاه 
برداشــت و مهارت اپراتور، اجازه ورود کمباین به مزرعه را داده و با 
این حساسیت بجا از هدر رفت سرمایه شخصی و آسیب به اقتصاد 

ملی جلوگیری نمایند.
ثبت اطلاعات 17.6 هزار بهره بردار محمودآباد در سامانه 

جامع پهنه بندی
او اظهار کرد: با اجرای طرح نظام نوین ترویج کشاورزی تاکنون 
اطاعات ۱۷ هزار و ۶۵۷ بهره بردار محمودآبادی در سامانه جامع 

پهنه بندی و مدیریت داده های کشاورزی ثبت شد.
 مدیر جهاد کشاورزی شهرستان محمودآباد با بیان اینکه سطح 
کل زراعت این شهرستان ۱۷ هزار و ۵۴۵ هکتار است، تصریح کرد: 

تاکنون اطاعات ۱۳ هزار بهره بردار در سامانه ثبت شد.
 وی افزود: سطح کل باغات این شهرستان ۹۰۰ هکتار است که 
مشخصات۸۴۵ بهره بردار باغی درسال گذشته در سامانه ثبت شد.

 هادی زاده یادآور شد: مشخصات هزار و ۵۳۳ کلنی زنبور عسل، 
۸۰۰ هزار متر مربع  گلخانه بــا ۵۶۲ بهره بردار گلخانه دار نیز در 

سالهای گذشته در سامانه به ثبت رسید.
 وی با بیان اینکه هدف از راه اندازی سامانه جامع پهنه بندی و 
مدیریت داده های کشاورزی، ثبت اطاعات بهره برداران و فعالیت های 
حوزه ترویج و مراکز جهاد کشاورزی برای برنامه ریزی های آتی این 
بخش اســت، گفت: در حال حاضر این سامانه فعال و روند ثبت 

اطاعات همچنان ادامه دارد. 

مدیر جهاد کشاورزی محمودآباد اعلام کرد:

پایش ۲۹۸ فروشگاه  عرضه مرغ در محمودآباد 
مانور آتش نشانی در شهرک  صنعتی جویبار 

برگزار شد

رئیس کل دادگستری مازندران:

هیچ کالایی نباید در بنادر مازندران فاسد شود 

مدیرکل شیلات مازندران:

صیادان مازندرانی از ۲۵ مهرماه به دریا می روند

به مناســبت گرامیداشت  روز آتش نشانی و ایمنی، مانور مهار و اطفاء حریق در 
شهرک  صنعتی جویبار برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی مازندران، یاسر امینی گفت: 
آتش نشانی شغل بسیار مهمی است چراکه آتش نشان برای نجات جان دیگران، جان 

خود را به خطر می اندازد و در حقیقت این کار، نهایت ایثار و ازخودگذشتگی است.
مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی مازندران با اشاره به اینکه مانور آتش نشانی 
در شهرکها و نواحی صنعتی با هدف ارائه توانمندیهای آتش نشانان، برنامه ریزی شده 
اظهار داشت: در این مانورها، آتش نشانان با ایجاد صحنه های آتش سوزی و عملیات 

امداد و نجات، تواناییهای خود را به معرض نمایش می گذارند.
امینی افزود: بمناسبت هفتم مهر روز آتش نشانی و ایمنی، مانور آتش نشانی در 
شهرک  صنعتی جویبار برگزار شد. وی خاطرنشان کرد: در این مانور، تعداد ۱۰ نفر از 

آتش نشانان مستقر در شهرک  صنعتی جویبار شرکت داشتند.
مدیرعامل شرکت شــهرکهای صنعتی مازندران بیان داشت: برگزاری دوره های 
آموزشــی و انجام مانورها می تواند موجب تقویت، آمادگی و افزایش توانمندی های 

آتش نشانان گردد.

مدیرکل شیات مازندران زمان آغاز فصل صید و صیادی را در استان از ۲۵ مهرماه 
اعام کرد.

 قاســم کریم زاده در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: براساس مصوبات کمیته 
مدیریت صید و صیادی، صید ماهیان اســتخوانی از ۲۵ مهرماه آغاز می شود اما طبق 
مصوبه، صیادان و شــرکت هایی که برای حفظ و بازسازی ذخایر دریای خزر مشارکت 

داشتند، پنج روز فصل صید را آغاز می کنند.
 وی با اظهار اینکه ۹۰ درصد گونه های ماهی در اســتان رودکوچ هستند، گفت: به 
دلیل نبود رودخانه در منطقه حفاظت شده میانکاله بهشهر، فصل صید در این منطقه 

از ۱۸ مهرماه شروع می شود.
 وی فصل صید ماهیان استخوانی را شش ماه ذکر کرد و گفت: تمام تدابیر و شرایط 
مهیا شده تا فصل صید خوبی داشته باشیم و پیش بینی می شود امسال سه هزار و ۵۰۰ 

تن انواع ماهیان استخوانی را در سبد جامعه صیادی داشته باشم.
 مدیرکل شــیات مازندران درباره ارائه تسهیات حمایتی به شرکت های تعاونی 
صیادی گفت: برای خرید ادوات صید دو میلیارد تومان تسهیات داده می شود و عاوه 

بر این دو هزار و ۴۰۰ لیتر بنزین یارانه ای نیز عرضه می شود.
 چهار هزار صیاد در قالب ۵۳ شرکت تعاونی در مازندران فعالیت می کنند.

2کودک همسری، پیمان زناشویی ناعادلانه
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طالبعلی پور شریعه روانشناس بالینی در گفت وگو 
با نقش قلم، در پاسخ به اینکه  کودک همسری به چه 
معناست  و چه عواقب و پیامدهایی  برای دختر و پسر 

دارد؟
کودکانی که باید از دوران خوش کودکی شان لذت 
برده و مانند همسالانشان و دوستان دیگر، به بازی های 
کودکی و شادی پرداخته و راه و رسم زندگی و ارتباط 
متقابــل را فقط و فقط در بازی هــا آموخته و با آن به 
تدریج آشنا شــوند ناگهان از این مراحل گذر کرده و 
پا به خانه داری و همســرداری گذاشته و گاهاً در سن 
بســیار کم ۱۲ تا ۱۴ ســالگی پدر و مادری را تجربه 
می کنند و کاخ آرزوهایشان یک شبه نابود گشته و بر 
سرشان آوار می شود. بسیاری از دختر و پسرهای جوان 
بوده اند که در ســنین کمتر از ۱۴ سال به دلیل عدم 
تحمل بار سنگین زندگی و مشکلات آن رو به اعتیاد 
و یا خودکشی آورده و علاوه بر مشکلات روحی دچار 
مشکلات جسمی و جنسی نیز گشته اند. پدیده کودک 
همسری به دلیل شیوع بسیار آن در ده سال اخیر یکی 
از آسیب های اجتماعی و به عقیده بنده بزرگترین تهدید 
و چالش جدی پیش روی خانواده هاســت  و عواقب 
بسیار و بار سنگین اجتماعی بسیاری نیز برای جامعه 

داشته که غیر قابل جبران بوده است.
کودک همسری زخمی که کهنه نمی شود

متاســفانه ازدواج کودکان ســنین ۱۰ تا ۱۵ ساله 
داستان امروز نیســت بلکه واقعیت دردناکی بوده که 
همچون زخمــی کهنه از دل زمان عبــور کرده و در 
حال گســترش است. این پدیده با وجود اینکه هر روز 
قربانی می گیرد؛ همچون قاتل خاموشی بوده که عوارض 

بیشماری دارد
پدیده کودک همسری و یا ازدواج کودکانه به ازدواج 
در کودکی و نوعی ازدواج رســمی و غیررسمی گفته 
می شود که در آن فرد قبل از رسیدن به سن ۱۸ سالگی 
)گــذر از دوران کودکی( درگیر یک پیمان زناشــویی 
ناعادلانه می شود. این در حالی است که هر دو جنس 

پسر و دختر در معرض این ازدواج قرار می گیرند و اما 
بیشترین ضربه و عارضه نصیب دختر شده و دختران 

بیشترین قربانیان این پدیده شوم هستند..
ÁسنینÁدرÁازدواجÁمنفیÁپیامدهایÁوÁعوارضÁÁ

پایین
ازدواج کودکان در ســنین ۱۹ تا ۱۵ ســال تبعات 
منفی بیشماری دارد و حتی برخی از جامعه شناسان 
این عمل را زمینه آســیب های اجتماعی وســیع تری 
همچون طلاق، خیانت، رشــد آمار کودکان کار، زنان 
بی سرپرست، اعتیاد و روسپیگری می دانند. این گونه 
ازدواج ها علاوه بر آســیب های اجتماعــی برای نظام 
سلامت کشور نیز تبعات سنگینی خواهد داشت یکی از 
این تبعات منفی در اینگونه ازدواج ها عدم شکل گیری 
فیزیولوژی زنانه هنگام بارداری است که در بسیاری از 

موارد منجر به مرگ کودک و زن باردار می شود.
ÁÁدورهÁیکÁناعادلانهÁحذفÁزودهنگامÁازدواجÁ

مهمÁزندگی
حق طبیعی هر انسانی است که تمامی دوران های 
زندگی اش را به طور کامل سپری کند یک دختری که 
در سنین ۹ تا ۱۵ سالگی مجبور به ازدواج میشود باید 
به ناچار سختی های زندگی زناشویی را تحمل کرده و 
به دلیل ایفای نقش همســری کودکی هایش را حذف 
کند همین می شود عامل سرخوردگی، عدم استقلال، 
عدم اعتماد به نفس و راهی برای بروز ســایر معضلات 
و مشــکلات فردی و اجتماعی. حتی اگر یک چنین 
فردی در کنار بهترین مرد دنیا نیز زندگی کند به دلیل 
طبیعت ذاتی حذف یک دوره حیاتی زندگی یعنی دوره 
کودکی لذتی از زندگی نخواهد برد زیرا شیطنت های 
دوران کودکی و نشــاط و سرزندگی این دوره را درک 
نکرده و عملاً فردی بی روح، ناخشنود و ناراضی خواهد 

شد.
ÁبیوگیÁکودکÁعارضهÁمهمÁکودکÁهمسری

فقر اقتصادی که در وقوع پدیده کودک همســری 
نقش اساســی دارد حتی اگر در ســنین پایین منجر 

به طلاق هم نشــود عامل کودک بیوه گی خواهد شد 
که آســیب های بیشمار آن دامنگیر جامعه نیز خواهد 
شــد. کودکان بیوه شــده که اغلب به دلیل مشکلات 
مالی خانواده هایشــان تن به ازدواج با یک مرد پر سن 
و سال می دهند پس از چند سال کوتاه از عمر زندگی 
زناشویی زمانی که مرد فوت می کند در عنفوان جوانی 
و زیبایی بیوه شــده و به یک فرد بی سواد و بی مهارت 
تبدیل می شوند که عملاً در تامین معاش خود و احتمالاً 
فرزندان خود عاجز بوده پس ناچار به هر کار غیر شرعی 
دیگری تن می دهند تا بتواند شــکم خود و فرزندانش 
را سیر نمایند. همین امر یک آسیب اجتماعی بزرگ 
محسوب می شود که متاســفانه در جامعه ما در حال 
گســترش بوده و به یک اپیدمی گسترده منجر شده 
است. پایین بودن سن ازدواج و پدیده کودک همسری 
منجر به طلاق عاطفی و روانی خواهد شد حتی اگر به 
طلاق رسمی نیز منجر نشود. در حالی که ازدواج های 
در سنین بالاتر به دلیل پختگی دختر و پسر و تجربه و 
شکل گیری کامل جسمی و جنسی پایدارتر بوده است.

کودک همسری نوعی کودک آزاری علنی اجتماعی 
است که متاســفانه به دلیل الگو پذیری خانواده ها از 
یکدیگر و فقر فرهنگی و عدم اطلاعات کافی از عوارض 
و پیامدهای بسیار سنگین آن تبدیل به یک عارضه و 
آســیب اجتماعی وسیع گشته است. کودک همسری 
نوعی تضعیف حقوق کودکان بــوده و به نوعی تجاوز 
خاموش اســت چون کودکی که هنوز دســت چپ و 
راســت خود را نشــناخته وارد بازی های بزرگسالانه 
شــده و از دنیای کودکانه و شیرین خود جدا می شود. 
یک چنین کودک ســرخورده ای که هنوز با هیچ یک 
از مسائل جنسی و زناشویی آشنا نیست به اجبار باید 
تن به خواسته های مرد داده و یک رابطه جنسی بدون 

آگاهی را شکل دهد
روانشناســان حوزه ازدواج و خانواده هشت مرحله 
بلوغ فرد، جنســی، هیجانی، اجتماعی، فکری، عقلی، 
اقتصادی و معنوی را برای رســیدن به شرایط ایده آل 

ازدواج لازم می دانند که عملاً یک فرد ۲۰ تا۳۰ســاله 
حائز کسب و گذراندن این مراحل خواهد بود.

ÁبرایÁهنگامÁبهÁازدواجÁقانونÁوÁطرحÁایجادÁلزومÁ
مقابلهÁباÁپدیدهÁکودکÁهمسری

از آنجایی که به عقیده بسیاری از متخصصان امور 
خانواده و روانشناســان اجتماعی و فردی تجربه های 
دوران کودکــی زیربنای شــخصیت و رفتار اجتماعی 
کودکان در دوران بزرگســالی است، نباید از کنار این 
موضوع و مشــکلات ایجاد شــده به دلیل گستردگی 
پدیده کودک همســری به راحتی عبــور کرده و آن 
را نادیده بگیریم. یک فــرد در درون خانواده و محیط 
خانوادگی بوده اســت که ایثار، گذشت، خشم، کینه، 
مهربانی، محبت و احساســات متفاوت دیگر را تجربه 
کرده و می آموزد و در واقع شخصیت فردی و اجتماعی 
خود را در برخورد با سایر اعضای خانواده از جمله پدر، 
مادر، خواهر و برادر خود شکل می دهد و زندگی آینده 
و زناشویی نباید تبدیل شود به محلی برای کسب تجربه 
بلکه باید محلی برای به کار گیری این تجارب و آرامش 
جسمی و روحی او باشد. دخترانی که در سنین پایین 
تن به ازدواج اجباری با فردی می دهند که او نیز ممکن 
است کم سن و سال باشد عمدتاً تحصیل را رها کرده 
و خیلی زود نیز باردار می شوند یک چنین کودکی که 
باید خاطرات خوش دوران طفولیت را با کودکان دیگر 
و همسالان اش سپری کند؛ ناگهان وارد مرحله جدیدی 
از زندگی و گاه چند مرحله از زندگی یعنی خانه داری 
و فرزند داری شــده وعملاً توان مقابله با مشــکلات و 
معضلات این دوران را نداشته زیرا تجربه ای کسب نکرده 
است بنابراین یکی از نیازهای اساسی فردی در زمینه 
ازدواج ایجــاد قانونی همه گیر در مقابل پدیده کودک 
همسری بوده است؛ قانونی که اجازه ازدواج در سنین 
کودکی را تحت هیچ شــرایطی ندهد که لزوم اجرای 
آن نیز رسیدگی به امور اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و 

افزایش سطح اطلاع رسانی خانواده ها است.
   فقر اقتصادی در وقوع پدیده کودک همسری نقش 

اساسی دارد
ÁازÁهمسریÁکودکÁپدیدهÁدرÁکهÁقانونیÁحقوق

کودکانÁسلبÁمیÁشود
حق انتخاب: اولین موردی که در صورت ازدواج در 
سن پایین از کودکان سلب می شود حق انتخاب است 
زیرا در بســیاری از موارد این خانواده ها هستند که به 
دلیل فشار اقتصادی، کم کردن بار زندگی و فشارهای 
فرهنگی و فشار اجتماعی جامعه ای که در آن زندگی 
می کنند و تبعیت از جامعه تن به ازدواج فرزندانشــان 
می دهند و در زمینه همســر حق انتخاب را از فرزند 
خود ســلب کرده و خود برای زندگی آینده او تصمیم 

می گیرند.
حــق تحصیل: در یــک چنیــن ازدواج هایی حق 
تحصیل کودک ضایع گشته و فرد آموزش ندیده بدون 
مهارت های اجتماعی و فردی وارد عرصه اجتماعی و کار 
می شود زیرا بسیاری از دختران و پسران پس از ازدواج 

هیچ گاه فرصت تحصیل برایشان فراهم نمی شود
حق بهداشــت و ســلامتی: آخرین موردی که در 
کودک همسری زیر سوال رفته و ضایع می گردد حق 
سلامتی و بهداشت است. با ازدواج زودهنگام این حق 
مورد تهدید قرار گرفته زیرا طبق آمار سازمان بهداشت 
جهانی بیشــترین آمار مرگ و میر در بین مادران زیر 
۱۸ ســال رخ می دهد. حتی اگر مادری به سلامت از 
زایمان عبور کند دچار عوارض ممتد دیگری همچون 
کم خونی های شدید، کمبود ذخایر کلسیم استخوانها 
پس از پنجاه ســالگی، عدم آمادگــی روحی مادری 
می شود همچنین مشــکلات روحی، پرخاشگری های 
مداوم، عوارضی همچون کم خونی، کمبود وزن نوزاد 
و مشــکلات کروموزومی از سایر مشکلات بارداری در 

سنین پایین است.

       گزارش  اختصاصی


پدیــده کودک همســری و یا 

ازدواج کودکانه به ازدواج در 

کودکی و نوعی ازدواج رسمی 

و غیررسمی گفته می شود که 

در آن فرد قبل از رسیدن به 

سن قانونی درگیر یک پیمان 

زناشویی ناعادلانه می شود. 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
حوزه شهرستان ساری منطقه یک 

برابر رای شماره 14020۶0۳10001001۷24 مورخه 1402/0۶/28 که در هیات 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی منطقه یک ساری تصرفات مالکانه خانم نرگس ریحانی فرزند 
جلال نســبت به ششدانگ یک قطعه زمین مشتمل بر یکباب ساختمان به مساحت 
151/40 مترمربع قسمتی از پلاک شماره 8۷2 اصلی واقع در بخش یک ثبت ساری 
خریداری از احدی از مالکین رسمی با محرز گردیده است . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. کلاسه پرونده 1402/1۶۶  م الف 15۷۷۷49 

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/0۷/10 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 140۳/0۷/25 

سید کاظم موسوی بشلی  - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک شهرستان 
ساری 

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه ســند مالکیت ششــدانگ عرصه و اعیان یــک باب خانه به 
مساحت 1۶1 متر مربع تحت پلاک ۶054 فرعی مفروز و مجزی شده از 12۶1 
از 2 اصلی واقع در بخش 4 حوزه ثبتی منطقه 2 ساری به شماره چاپی 50۳5۳۷ 
به نام خانم زهرا نقی پور ازاد گله فرزند ذبیح اله به شماره ملی 209251۳82۶ 
ثبت و صادر و تسلیم گردید مالک با ارائه دو برگ استشهادیه که به تایید سه 
تن از شهود و دفترخانه اسناد رسمی شماره ۳۶9 ساری رسیده برابر درخواست 
وارده به شــماره 2۷/1402/2۳۶۳  مورخ 1402/0۷/9  اعلام داشته اصل سند 
مالکیت به شماره فوق الذکر به علت جابجائی مفقود و تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده که برابر ماده 120 اصلاحی آئین نامه قانون ثبت مراتب 
در یک نوبت آگهی تا چنانچه اشــخاصی مدعی انجام معامله یا وجود سند 
مالکیت نزد خود میباشند ظرف 10 روز از تاریخ انتشار آگهی اعتراض خود را 
همراه اصل سند مالکیت یا سند معامله به اداره ثبت محل ارائه و رسید دریافت 
نمایند. چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه نگردد و یا در صورت 
اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشود این اداره مطابق مقررات 
اقدام به صدور سند مالکیت المثنی به نام مالک خواهد نمود. م الف 15۷84۷2

تاریخ انتشار آگهی: 1402/۷/10
بهنام سراج پور  - مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو ساری

کشف 458 میلیاردی کالای قاچاق و 
جرائم اقتصادی در مازندران 

ســردار مفخمی فرمانده انتظامی استان مازندران از 
کشــف بیش از ۴۵۸میلیارد ریال کالای قاچاق و جرائم 
اقتصادی در سطح استان در طرح ویژه و ضربتی پلیس، 

خبر داد. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار”حسن 
مفخمی شهرستانی” با اعلام این خبر، بیان داشت : طــرح 
سـراسـري مبارزه با قاچاق کالا و ارز و جرائم اقتصادی با 
همکاری کلیه رابطان پلیس امنیت اقتصادی و انتظامی 

در سطح استان مازندران به مرحله اجراء  گذاشته شد.
وی تصریح کرد: با انجام اقدامات اطلاعاتی و تحقیقات 
گسترده پلیسی و شناسایی محل دپوی کالاهای قاچاق، 
ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان مازندران و رابطان 
آن پلیس در شهرســتان ها با همــکاری دیگر پلیس 
های تخصصی و انتظامی موفق شدند، تعداد ۵ دستگاه 
خودروی قاچاق، مقدار ۲۵ تن چوب آلات جنگلی قاچاق 
را کشف نمایند و ۱۲۰۰متر از اراضی کشاورزی نیز آزاد 

سازی شد.
فرمانــده انتظامی اســتان مازندران از شناســایی و 
دستگیری ۱۲ متهم در اجرای این طرح خبر داد و افزود: 
متهمان پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی شدند.
سردار مفخمی، ارزش ریالی کشــفیات را برابر نظر 
کارشناسان ۴۵۸ میلیارد ریال اعلام و اظهار داشت: اموال 

مکشوفه به ادارات و سازمان های مسئول تحویل شد .

متلاشی شدن باند جعل و کلاهبرداری 
میلیاردی

سردار حسینی جانشین انتظامی استان مازندران 
از دستگیری ۵ متهم و متلاشی شدن باند جعل و 

کلاهبرداری با ۴۰ فقره کلاهبرداری به ارزش ۲۰میلیارد 
ریال در شهرستان بابل خبر داد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار “ سید 
موسی حسینی” با اعلام این خبر گفت: در پی شکایت 
تعدادی از شهروندان بابلی مبنی بر اینکه افرادی با ترفند 
هــای مختلف از جمله ثبت ازدواج در شناســنامه قبل 
از رســیدن به ســن قانونی، اخذ وام ازدواج و... اقدام به 
کلاهبرداری از آنان کرده اند، بلافاصله موضوع با جدیت 
در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی شهرستان بابل قرار 

گرفت.
وی افزود: کارآگاهان با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی 
موفق شدند متهمان را شناسایی و با هماهنگی قضائی 
در عملیاتی غافلگیرانه، ۵ جاعل و کلاهبردار حرفه ای را 

دستگیر و به پلیس آگاهی منتقل کردند.
جانشین انتظامی اســتان مازندران تصریح کرد: در 
مخفیگاه متهمــان تعداد ۱۱ فقره مهــر جعلی ادارات 
دولتی و دفترخانه های اسناد رسمی و همچنین ۴۰ جلد 

شناسنامه جعلی کشف شد.
سردار حســینی با بیان اینکه متهمان در تحقیقات 
صورت گرفته به ۴۰ فقره جعل اســناد وکلاهبرداری با 
شــگردهاي متقلبانه به ارزش ۲۰میلیارد ریال در سطح 
استان مازندران اعتراف کردند، اظهارکرد: اعضای این باند، 
بعد از تشکیل پرونده برای انجام مراحل قانونی به مراجع 

قضائی معرفی و روانه زندان شدند.

کشف 96 کیلو انواع مواد مخدر از 
زوج قاچاقچی در آمل 

سرهنگ داداش تبار فرمانده انتظامی شهرستان آمل 
از دستگیری زوج قاچاقچی و کشف ۹6 کیلو مواد مخدر 

کمیکال در آن شهرستان خبر داد.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ “علی 
داداش تبار” در تشــریح این خبر گفت : در پي کســب 
خبری مبني بر توزیع مواد مخدر توسط یک زن و شوهر 
در شهرستان آمل، بررسی موضوع در دستور کار ماموران 

قرار گرفت.
وی افزود: ماموران کلانتری ۱۲ انتظامی شهرســتان 
آمل با انجام تحقیقات پلیســی و بررسي میداني، موفق 
به شناسایي و تردد ۲ قاچاقچی مواد مخدر در شهرستان 

شدند.
فرمانده انتظامی شهرســتان آمل از دستگیری یک 
زن و شوهر در عملیات ضربتی پلیس خبر داد و تصریح 
کرد: در بازرسی های به عمل آمده از منزل این سوداگران 
مرگ، مقدار۹6کیلوگرم کمیکال و ۹۵۰ میلیون ریال پول 

نقد کشف شد.
سرهنگ داداش تبار در خاتمه با بیان این که متهمان 
پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شدند از 
شهروندان خواست: برای مقابله با عاملان افیونی و برهم 
زنندگان نظم و امنیت عمومی مراتب را در اسرع وقت به 

مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اعلام دارند . 

        بسته خبری پلیس

ساماندهی و لایروبی رودخانه های غرب مازندران که 
با هدف جلوگیری از تکرار معضل وقوع ســیل به تاکید 
کارشناســان و اهالی منطقه از ســوی نهادهای مربوط 

ضرورتی اجتناب ناپذیر است.
یکی از مهم ترین موضوعاتی که هر ساله با فرارسیدن 
فصول پاییز و زمستان به عنوان یک چالش اساسی اذهان 
اهالی غرب مازندران را نگران می کند احتمال وقوع سیلاب 
های خانمان برانداز است که ضروری است مسوولان امر با 
ساماندهی اساسی رودخانه های این منطقه تدابیر ویژه ای 

اتخاذ کنند.
بنا به آمار منابع رسمی امروز فاصله زمانی دوره برگشت 
ســیلاب ها از حدود ۵۰ ســال به حدود ۱۰ سال رسیده 
است و نوع بارندگی ها هم شاید گاهی اوقات مدت زمان 
آن کوتاه باشــد اما متاسفانه مقدار آن پرحجم و به شکل 

رگباری است که باعث بروز سیلاب می شود.
داده های آماری نشــان می دهد که خســارت های 
خانمان برانداز ســیل طی پنج دهه اخیر بیش از نیمی از 
مجموع خســارت های ناشی از بلایای طبیعی در دنیا را 
به خود اختصاص داده است، شرایط اقلیمی و جغرافیایی 
کشور هم به گونه ای است که هر سال در نقاط مختلف به 
ویژه مازندران شاهد رخداد پدیده سیلاب همراه خسارت 

های جبران ناپذیری در این استان هستیم.
کارشناسان وقوع سیلاب در کشور را مختص مناطق 
خاصی نمی دانند و معتقدند این پدیده در بیشــتر نقاط 
کشور رخ می دهد منتهی در استان های شمالی به ویژه 
گیلان و مازندران به خاطر برخــورداری از رودخانه های 
جاری با شیب تند و طول کوتاه شدت و حدت جریان های 
سیل به نسبت دیگر نقاط کشور بیشتر است و متاسفانه با 
بروز این حادثه هرســاله خسارت های جبران ناپذیری به 
زندگی مردم، تاسیسات عمومی و زیرساخت های مناطق 

شهری و روستایی برجا می گذارد.
نکته مهم این که در دوره های کم آبی و خشکسالی هم 
رخداد پدیده سیل متوقف نمی شود بلکه با شدت بزرگ 

تر و حجم خســارت های بیشتر اتفاق می افتد به گونه 
ای که از نگاه کارشناســان، دیگر نباید از واقعه سیل به 
عنوان حادثه غیر مترقبه نگریست بلکه باید ضمن ایجاد 
آمادگی لازم و تدوین راهکارهای پیشــگیرانه و مدیریت 
بهینه سیلاب تا حدود زیادی از بروز خسارت و آثار های 

برجای مانده از سیل را کاهش داد.
در غرب مازندران حدود ۳۴ رودخانه کوچک و بزرگ 
زیر پوشــش حوزه اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
غرب مازندران جریان دارد و بنا به گفته کارشناسان این 
اداره کل، حــدود ۱۴ رودخانه بحرانی اســت و در زمان 
شــدت بارندگی حتی طی مدت زمان اندک این رودخانه 
ها طغیانی و به بروز سیلاب و خسارت های جبران ناپذیر 

دراین منطقه منجر می شوند.
اگرچه از زمان شکل گیری دولت مردمی سیزدهم طبق 
گزارش های مسوولان امر، طی ۲ سال گذشته میلیاردها 
تومان بابت اجرای طرح های آبخیزداری به منظور کاهش 
خسارت های ویرانگر سیل با حجم عملیات افزون بر پنج 
هزار متر مکعب در منطقه غرب مازندران اختصاص داده 
شد و میلیاردها تومان هم این مدت برای این منظور پیش 
بینی شــد اما در کنار این توجهات، ساماندهی رودخانه 
ها امر اجتناب ناپذیری اســت که باید مورد توجه دست 

اندرکاران امر قرار گیرد.
 سوابق سیل سال های گذشته در غرب مازندران نشان 
می دهد که طی یک دهه اخیر اهالی این منطقه شــاهد 
جریان های ســیل ویرانگر بودند و نمونه آن می توان به 
سیل مرداد ماه سال گذشــته در منطقه دوهزار تنکابن، 
خسارت ۵6 میلیارد تومان سیل سال ۹۲ در نوشهر و ۳۱ 
میلیارد تومانی سال گذشته در بخش کجور، خسارت سیل 
هزار و ۲۰۰ میلیارد تومانی سال ۱۴۰۱ در روستاهای مرزن 
آباد و جان باختن دست کم هفت نفر در این حادثه تلخ و 

سیل آبان ماه سال گذشته در بخش بلده نور اشاره کرد.
برابر گزارش های مسوولان امر، به خاطر حجم بالای 
خســارت ها و محدودهای مالی تاکنون بخشی از اعتبار 
خسارت ها تامین شده است و ضرورت دارد مردم مساله 

بیمه حوادث را جدی پیگیری کنند.
همچنیــن پنجــم مــرداد ۱۴۰۱ بود کــه اداره کل 
هواشناسی مازندران با صدور اطلاعیه ای نسبت به احتمال 
وقوع سیلاب در برخی مناطق استان بر اثر ورود یک سامانه 
بارشــی هشدار داد. در این اطلاعیه اعلام شد که احتمال 
جاری شدن روان آب و وقوع سیلاب  محلی در مسیل ها و 
رودخانه های فصلی، وقوع رعد و برق، ریزش سنگ، رانش 
زمین و اختلال در تردد محورهای کوهســتانی و کاهش 

دید از شامگاه پنجشنبه 6 مرداد تا روز دوشنبه ۱۰ مرداد 
وجود دارد.

  کوتاهی پذیرفتنی نیست
در ادوار گذشــته خیلی از شــهروندان محدوده این 
رودخانه علاوه بر نامه نگاری، مراجعه به فرمانداری حتی 
تصاویــری از طغیانی بودن این رودخانــه را در فضاهای 
مجازی نشــر داده بوده اند به تاکید کارشناسان هر گونه 
کوتاهی در این بخش پذیرفتنی نیست و در صورت لزوم 

فرمانداری ناگزیر است در این حوزه ورود پیدا کند.
رودخانه گنداب رود که در مرز میان نوشهر و چالوس 
جریان دارد و متاســفانه حجم انبوهــی از روان آب های 
سطح شــهر چالوس به هنگام بارندگی وارد این رودخانه 
می شود که ضروری است برای جلوگیری از این روان آب 
ها مسوولان این شهرستانها راهکارهای لازم را ارایه کنند، 
بی تردید هر گونه کوتاهی در این بخش سبب آبگرفتگی 

فرودگاه و تخریب باند آن در زمان وقوع سیل می شود.
ســال گذشته بنا به گفته مســوولان امر حدود ۱۰۰ 
میلیارد ریال اعتبار برای ساخت دیواره حفاظتی رودخانه 

کوشک سرا هزینه شد.
برخی از کارشناسان وجود درختان مزاحم در حاشیه 
و بســتر رودخانه ها را یکی از عوامل مهم وقوع احتمالی 
سیل در شهرستان نوشهر اعلام کردند که منابع امور آب 
با همراهی مســوولان منابع طبیعی و محیط زیست باید 
نســبت شناســایی این درختان مزاحم در بستر و حریم 

رودخانه ها و قلع و قمع آن ها اقدام کنند.
استاندار مازندران پس از واقعه تلخ و غمبار سیل مرزن 
آباد چالوس ضمن انتقاد از مســوولان دست اندرکار بابت 
ساخت و سازهای غیر مجاز در حریم و بربستر رودخانه ها، 
برچیدن درختان مزاحم در مسیر رودخانه های این بخش 

کوهستانی را خواستار شده بود.
ســیدمحمود حسینی پور تصریح کرد: طبقق قانون ، 
متولی رودخانه ها و انهار در داخل و خارج از بافت شهری 
بر عهده منابع امور آب است منتهی بحث ساماندهی مانند 
ساخت دیواره های حفاظتی، لایروبی و نیز ایجاد سازه ها 
در شهرها بر عهده شهرداری هاست که باید با نظارت منابع 

امور آب در هر منطقه انجام گیرد.
این کارشناس ارشد محیط زیست یادآور شد : اگر این 
اتفاقات در نقاط روســتایی رخ دهد به طور طبیعی باعث 
آب بردگی و آب شستگی اراضی باغی و زراعی می شود و 
ضمن آنکه در پیرامون این رودخانه به زیرساخت ها مانند 
معابر عمومی، سکونتگاه ها، مکان های عمومی خسارت 

وارد می شود.

طغیان رودخانه های مازندران؛ از ذوب شدن یخچال های کوهستانی تا سازه های بحران ساز 

کودک همسری، پیمان زناشویی ناعادلانه

فرمانده سپاه کربلا:

کنگره بزرگ شهدای مازندران سال آینده برگزار می شود 

فرمانده سپاه کربلا گفت: کنگره بزرگ شهدای استان 
و گرامیداشت یاد و خاطره ۱۰ هزار و ۴۰۰ شهید والامقام 

سال آینده در استان برگزار می شود.
 سردار سیاوش مسلمی با گرامی داشت هفته دفاع 
مقدس و میلاد با سعادت پیامبر اکرم صلی الله به نشست 
هم اندیشی دومین کنگره بزرگداشت شهدای استان با 
حضور ســرداران و فرماندهان ارشد استانی و جمعی از 
نویســندگان و برنامه سازان اشــاره کرد و گفت: کنگره 

بزرگ سرداران استان در سال آینده برگزار می شود.

 وی گفــت: در این نشســت درباره ســاخت فیلم 
سینمایی با موضوع جنگل و تولید کتاب هایی با موضوع 
ســرداران شهید اســتان و عملیات های مختلف لشکر 
همیشــه پیروز ۲۵ کربلا بحث و بررسی شد و به نتایج 

خوبی رسیدیم.
 فرمانده ســپاه کربلا با بیان اینکه قرار شــد بخش 
بین الملل به کنگره بزرگ شــهدای استان اضافه شود، 
گفت: قرار است از حضور تعدادی از سرداران مقاومت در 

این کنگره بهره گرفته شود.
 ســردار مسلمی با بیانی که پیشنهادات خوبی برای 
برگزاری مناسبت ها تا زمان کنگره ارائه شده است، گفت: 
برپایی یادواره ملی ســردار شهید طوسی در تالار وزارت 

کشور از جمله برنامه هاست.
 وی گفت: یکی از کارهایی که قرار اســت در کنگره 
بزرگ شــهدای استان انجام شود استفاده از هنر است و 
طی شــش ماه گذشته تفاهم نامه ای با بنیاد روایت فتح 
داشــتیم و قرار شد فیلمی با موضوع جنگل با محوریت 

استان مازندران تهیه و تولید شود. 



این تئاتر برشــی از زندگی یــک ترکمن جوان و 
عاشق اســت که دلدادگی او به همسرش آی سودا را 
نشــان می دهد. آتلان در این نمایش درگیر طلسم 
همسرش توســط دخترعموی خود جهان شده و با 
کمک عشق، ایثار، مهربانی و صبر سعی می کند با این 
حســادت جاودانه مبارزه کند و در همین حال نیز از 

همسرش آی سودا مراقبت نماید.
اصلی تریــن کاراکتر نمایش آتلان در ســرزمین 
شــمالی با معجون عشق پاک و خالصانه مرد عاشق 
است که مجنون همسرش آی سودا شده و نمی خواهد 

اجازه دهد روز به روز آی سودا از او دور دورتر شود.
این نمایش مخاطبان را پله پله با آداب، رســوم، 
فرهنگ، موسیقی، زبان، پوشاک و حتی طعام های 
محلی آشنا کند و تا آخر تماشاچی را روی صندلی های 

خود گرفتار می کند.
شــهروز ایری کارگردان این نمایش در حاشــیه 
بیســت و یکمین جشنواره بین المللی نمایش های 
آیینی و سنتی در گفت و گو با ایرنا گفت: تماشاچی 
با دیدن نمایش می تواند با فرهنگ، آداب و رســوم 

مختلف آشنا شود.
وی افزود: نمایش »آتلان در سرزمین شمالی« تنها 
اثر از استان گلستان درجشنواره بین المللی نمایش 
های آیینی وسنتی است و امیدوارم کارگردانان به این 
بخش مهم نمایش هم ورود کنند و به نمایش آداب و 

رسوم اقوام بپردازد.
محمد ایری یکی از بازیگران این نمایش در نقش 
»طلسم کننده« هم بیان کرد: همیشه در نمایش های 
مختلف به دوســتان تاکید دارم درباره فرهنگ قوم 

خودمان کار کنیم.
وی افزود: از نمایش های آیینی و سنتی در گذشته 
استقبال کمی می شد و شاید بخاطر همین بسیاری از 

افراد به این بخش نمایش ورود نمی کنند.
عبدالرضا قلی راد یکی از تماشاگران این نمایش هم 
گفت: قوم ترکمن سرشار مراسم های خاص زیادی 

دارند که هنرمندان می توانند آن را معرفی کنند.
وی اظهار داشــت: با امکانات رسانه ای می توان 
فرهنگ غنی ترکمن و کثرت مراسم های مختلف آن 
را به جهانیان معرفی کرد و این نمایش هم به خوبی 

به این مهم توجه کرده است.
ناهیدپورقاضــی دیگر مخاطب نمایش بیان کرد: 
اینگونه جشنواره ها تاثیربسیاری بر آشنایی مخاطبان 
با فرهنگ، آیین و ســنت های اقوام مختلف دارد و 
برگزاری آنها بر ترویج و ترغیب به سوی آداب وسنن 

غنی خود اثر می گذارد.

»آتلان در سرزمین شمالی« به کارگردانی شهروز 
ایری، به نویسندگی بهرام و شهروز ایری و بازیگرانی 
چون روح الله مجللی، علی یلمه، محسن توری فرد، 
کمال جعفری، آی ســونا قرجه نژاد، مینا درستکار، 
فرشته حقیقت جو، خاطره شجاع و فاطمه کوهی به 
روی صحنه می رود و حاج محمد ایری موسیقی این 

اثر را برعهده دارد.

نمایش های  بین المللی  بیست ویکمین جشنواره 
آیینی و ســنتی با دبیری احمــد جولایی، از یکم تا 
یازدهم مهر، در بخش های »رادیو تئاتر« و »نمایشگاه 
هنرهای نمایشــی« به میزبانی تهــران، »صحنه ای« 
)ویژه-آزاد( و »بین الملل« به میزبانی استان گلستان 
)گــرگان و کردکوی(، »شــبیه خوانی« بــه میزبانی 
اســتان مرکزی )تفرش(، »نمایش های فردی، نقالی، 

روایت های ملی و کار آواهــا« و »معرکه ها، آیین ها و 
بازی های نمایشــی« به میزبانی استان چهارمحال و 
بختیاری )شهرکرد(، »عروسکی« و »دانشجویی صحنه« 
به میزبانی خراسان شمالی )بجنورد( و »سمینارهای 
پژوهشی« و »نمایشنامه نویسی« به میزبانی آذربایجان 

شرقی )تبریز( در حال برگزاری است.
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فرماندار آستارا با اشاره به عدم نظارت صحیح در 
مراکز اقامتی و گردشگری شهرستان گفت: در حوزه 
زیر ساخت ها و مدیریت گردشگری با مشکلاتی مواجه 

هستیم که باید تقویت شود.
 محمدرضا شــهاب زاده ظهر شنبه در نشست با 
جمعی از فعالان و دست اندرکاران حوزه گردشگری 
با اشاره به پتانسیل های گردشگری آستارا اظهار کرد: 
بحث ظرفیت ها و زیرساخت های گردشگری دو مقوله 

مهمی است که متأسفانه اصلاً باهم هم خوانی ندارد.
 وی با بیان اینکه آســتارا با داشــتن جاذبه هایی 
چون دریا، کوه، جلگــه و مرز از جذابیت بی نظیری 
در ســطح کشور مطرح است، افزود: بر همین اساس 
باید به زیرساخت های گردشگری این شهرستان مرزی 

پرداخته شود.
 فرماندار آســتارا با اشاره به بی نظمی ها در بحث 
مراکز اقامتی گفت: عدم نظارت صحیح بر این مراکز 
یکی از نقاط ضعف تشــکیلات گردشــگری ما در 
شهرستان است که گزارش های موجود نگران کننده 
اســت لذا با توجه به اینکه آستارا شهرستانی مرزی 
است و بحث های خاص خود را دارد ضروری است آمار 

افراد اسکان یافته مشخص باشد.
 وی ادامــه داد: البته قبول داریم که شــاید اداره 
میراث فرهنگی به تنهایی نتواند این معضل را مدیریت 
کنــد لذا ما آمادگی کمک به این دســتگاه را داریم 
اما ســاماندهی موضوع دیگری است که باید میراث 
فرهنگــی برای آن طرح بیاورد تا مورد بررســی قرار 

بگیرد.
 شــهاب زاده بر رفع موانع ســرمایه گــذاران در 
شهرستان تاکید کرد و گفت: هر سرمایه گذار و فعال 
حوزه گردشگری که با دستگاهی مشکل داشته باشد، 
در صورت رفع نشدن مشکل توسط دستگاه متولی، 
عصر دوشــنبه ها در نشست ستاد رفع موانع سرمایه 
گذاری آستارا با حضور مسئولان دستگاه های مربوطه 

موضوعات بررسی و تصمیمات لازم اتخاذ می شود.
 وی افزود: اگر مســأله ای در سطح شهرستان هم 
قابل برطرف کردن نباشــد، پرونــده مربوطه و نظر 
کارشناسی برای تصمیم گیری به معاونان استاندار در 

حوزه مربوطه ارسال می شود.
 فرماندار آســتارا با بیان اینکه به شدت در حوزه 
زیرســاخت ها و مدیریت گردشــگری دچار مشکل 
هســتیم، افزود: باید با کمک و همراهی هم بستری 
فراهم کنیم تا مســافرانی که امسال در شهرستان 
هستند سال آینده هم به شهرستان سفر کنند که 
در این راستا بحث آموزش و نحوه برخورد و پذیرایی 
از یک مهمان تشریفات خاصی دارد که در این زمینه 

کمک حال خواهیم بود.
 وی ادامــه داد: در بحــث مدیریتی نیز باید یک 
مدیریت منسجم اعمال شود، هر دستگاهی بخواهد 
با حوزه های گردشگری فعالیتی داشته باشد، باید از 
طریق دستگاه متولی به عنوان مجرای اصلی وارد عمل 

شود. 

فرماندار آستارا:

آستارا در حوزه زیرساخت 
گردشگری با مشکل مواجه است 

نمایش »آتلان در سرزمین شمالی« درامی عاشقانه همراه با معرفی آداب، رسوم و فرهنگ قوم ترکمن است که با معجون عشق و فروتنی شخصیت اصلی داستان بحران 
طلسم و جادو را با همسرش سپری می کند.

»آتلان در سرزمین شمالی« درامی عاشقانه از سنت های قوم ترکمن

گزارش       خبر

رشت - ایرنا - اعطای وام ازدواج از همان گذشته 
تصمیمی منطقی از سوی دولت برای رفع تشویش 
جوانان و خانواده های آنان و تسهیل در تشکیل این 
اتحاد عاطفی اســت که این روزهــا به گفته برخی 
متقاضیان اگردشواری های دریافتش تسهیل نشود 

وبال می شود.
 یکی از مهمترین دغدغه های جوانان برای ازدواج 
و تشکیل خانواده مشکلات مالی است که به اعتقاد 
بســیاری از خانواده هــا دریافــت وام ازدواج بهنگام 
می تواند برخی از این مشــکلات را برطرف کند و بر 
همین اســاس شتاب در پرداخت آن از سوی رئیس 

جمهور نیز مورد تاکید قرار گرفته است.
ترس از ازدواج یــا “گاموفوبیا “ بدلیل دگرگونی 
روزگار و افزایش دشــواری های مالــی رو به فزونی 
می رفت که وجود این بحران گوشزد شد و دولتمردان 
را برآن داشت که شرایط تسهیل این اتفاق خوشایند 
در زندگی جوانان را بیش از همیشه فراهم آورند و وام 
ازدواج یکی از گزینه های یاری گر اســت که متولیان 
استان ها نیز حسب دستور دولت بر تسهیل شرایط 

دریافت وام ازدواج تاکید دارند.
نداشتن ضامن و تعلل بانک ها

بر اساس بررسی های انجام شده میزان وام ازدواج 
برای مردان زیر ۲۵ سال و زنان زیر ۲۳ سال، هر فرد 
۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال اســت و برای افراد در 
سنین بیش از این نیز هر یک از زوجین یک میلیارد 
و ۸۰۰ میلیون ریال در نظرگرفته شده که با کارمزد 

چهاردرصد پرداخت می شود.
اما برخی از جوانان در گیــلان برای دریافت وام 
ازدواج مــدت طولانی در نوبت قــرار می گیرند که 
یکی از دلایل عمده این امر، نداشــتن ضامن توسط 
زوج های جوان است و از سوی دیگر برخی نیز برای 
پرداخت وام ازدواج به دلیل نداشتن منابع مالی و عدم 

تخصیص اعتبار مورد نیاز با مشکل مواجهند.
برخی از جوانان در گیلان برای دریافت وام ازدواج 
مدت طولانــی در نوبت قرار می گیرنــد که یکی از 
دلایل عمده این امر، نداشتن ضامن توسط زوج های 
جوان است و از سوی دیگر برخی از بانک ها نیز برای 
پرداخت وام ازدواج به دلیل نداشتن منابع مالی و عدم 

تخصیص اعتبار مورد نیاز با مشکل مواجه هستند.
اما طبق آماری که از سوی بانک ملی گیلان )که 
سرپرستی بانک های عامل این اســتان را دراختیار 
دارد( اعلام شد، در سال گذشته ۱۶ هزار و ۵۶۸ وام 
ازدواج و همچنین ۱۴ هــزار و ۳۳۹ وام فرزندآوری 
توسط بانک های این استان پرداخت شد که بانک ملی 
با پرداخت پنج هزار و ۱۵۶ وام ازدواج و چهار هزار و 
۹۲۲ وام فرزندآوری رتبه نخســت در گیلان را طی 

سال گذشته داشت.
بهانه نداشتن اعتبار معضلی برای زوج های جوان

تاکیدها و تصمیم های متولیان در زمینه تسهیل در 
پرداخت وام کم بهره ازدواج اگر چه تا حدی مثمر بوده 
است اما با همه این احوال بسیاری از متقاضیان شاکی 

هســتند؛ یکی از زوج ها که وام ازدواجش را دریافت 
نکرده با گله از شــرایط دریافت گفت: به دلیل آنچه 
مدیر بانــک آن را عدم اعتبار می خواند مدت زیادی 

است که برای دریافت وام در نوبت هستم.
محســن می گوید: شرایط پیدا کردن ضامن نیز 
بسیار دشوار بود اما به هر ترتیب این مشکل را برطرف 
کردیم و از ســوی بانکی مربوطه اطلاع داده شد که 
اعتبــار تازه اختصاص یافته و به زودی وام را دریافت 
می کنیم اما در نوبت مانــدن و عدم اطلاع از تاریخ 
دقیق دریافت وام باعث می شــود تا نتوانیم روی آن 

حساب باز کنیم.
وی ادامه داد: همســرم نیز برای تکمیل جهیزیه 
خود روی وام ازدواج حساب باز کرده بود اما به دلیل 
عدم دریافت به ناچار مجبور شد برای تکمیل جهیزیه 
از یکی از بســتگان قرض بگیرد تا نوبت وام برســد؛ 
من نیز هنوز برای اجاره خانه با مشکل مواجهم و به 
همین دلیل هم اینک در منزل پدر همسرم زندگی 

می کنیم.
این تازه داماد بیان کرد: با توجه به اینکه اجاره خانه 
به شدت بالا رفته و موجران رقم های زیادی را برای 
ودیعه درخواســت می کنند و هر روز شاهد افزایش 
اجاره بها هســتیم، به طور حتم با دریافت وام ازدواج 
هم اینک نمی توانم مکان مناسبی را برای اجاره پیدا 
کنم شــاید اگر این وام ماه چندماه گذشته به دستم 

می رسید، شرایط متفاوت بود.
پارتی حلال مشکل دریافت وام ازدواج

اما یکی از افرادی که وام ازدواج را دریافت کرده در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: ما برای دریافت 
وام ازدواج مشکلی نداشتیم چون بارئیس بانک آشنا 
بودیم و از سوی دیگر ضامن هم داشتیم و به همین 
دلیل موفق شدیم وام ازدواج را به موقع دریافت کنیم.

وی که خــود را علی معرفی کرد، افزود: البته وام 
ازدواج هر ســاله رشد خوبی دارد و با توجه به تورمی 
که هست، زوجین می توانند حســاب ویژه ای برای 
دریافت و هزینه کرد این وام بــرای برپایی ازدواج و 

تهیه جهیزیه باز کنند.
علی ادامه داد: در برگزاری مراســم جشن ازدواج 
مشکلی نداشتم و به همین دلیل سهم وام ازدواج خود 
را برای ودیعه مسکن در نظر گرفتم و یکی از مشکلات 
مهم زندگی خود را برطرف کردیم؛ همسرم نیز سهم 

وام ازدواج خود را برای تکمیل جهیزیه هزینه کرد.
همسر علی نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار 
کرد: خوشبختانه به راحتی توانســتیم وام ازدواج را 
دریافت کنیم و با توافقی که با همســرم داشتم، هر 
کدام وام ازدواج خود را برای کار خاصی درنظر گرفتیم 

تا هر چه زودتر موانع برطرف شود.
وی ادامه داد: البته شرایط دریافت وام ازدواج باید 
تسهیل شود چون اکثر زوج ها برای ضامن با مشکل 
مواجه می شــوند و انتظار است که دولت کنونی که 
دولت مردمی اســت شــرایطی را فراهــم کند تا نو 
عروســان و تازه دامادان بتوانند در اســرع وقت و با 
کمترین مشکل، وام های ازدواج خود را دریافت کنند.

همه بانک ها موظفند در تســریع روند دریافت وام 
ازدواج بکوشند

معــاون امورجوانــان اداره کل ورزش گیلان در 
خصوص تسهیل در دریافت وام ازدواج بیان کرد: به 
طور حتم پرداخت وام ازدواج به دلیل اینکه می تواند 
تامین کننده بخشی از هزینه های زوجین برای شروع 
زندگی مشــترک باشد و بســیاری از دغدغه های 
خانواده و جوانان را مرتفع می کند باید مورد اهتمام 

بانک ها در استان قرار گیرد تا به موقع به درخواست 
کنندگان پرداخت شود.

فیروز عزت  دوست اظهار کرد: دلیل اصلی تاخیر 
در پرداخــت این وام را عدم تامین اعتبار موردنظر و 
تخصیص نیافتن به موقع توسط بانک هاست که این 

امر مهمترین مشکل برای پرداخت وام ازدواج است.
دلیل اصلی تاخیر در پرداخت وام ازدواج توســط 
بانک هــا به زوج های جوان، عــدم اعتبار موردنظر و 
همچنین عدم تخصیص اعتبار به موقع توسط بانک ها 
است که این امر مهمترین مشکل برای پرداخت وام 

ازدواج است.
وی گفت: با وجود اینکه اکثر زوج های جوان شغل 
خاصی ندارند، این وام می تواند یک پشتیبانی مالی 
برای آنان باشد که زندگی خود را با حداقل ها شروع 
کننــد و به همین دلیل دریافت ایــن وام برای اکثر 

زوجین بسیار مهم است.
عزت دوست بیان کرد: با توجه به دستور و تاکید 
رئیس جمهور و ابلاغیه جدیدی که از ســوی دولت 
صادر شده اســت همه بانک ها موظفند در راستای 
تسریع روند دریافت وام ازدواج عمل کرده و پرداخت 

آن به جاماندگان تسریع شود.
وی خاطرنشــان کرد: همچنیــن بانک مرکزی 
ســامانه ای را در نظر گرفته تا شکایت زوجین در آن 
ثبت شود که در این راستا زوجینی که نسبت به عدم 
دریافت وام ازدواج اعتراضی دارند می توانند با مراجعه 

به این سامانه شکایت خود را ثبت کنند.
تاخیر در پرداخت وام ازدواج پذیرفتنی نیست

استاندار گیلان در جلســه ستاد ساماندهی امور 
جوانــان با انتقاد از برخی بانک ها گفت: این بانک ها 
برای پرداخــت وام ازدواج، زوجین را معطل کرده و 
پشت خط نگه می دارند که این تاخیر جایز نیست و 

پرداخت وام ازدواج باید تسهیل شود.
اسدالله عباسی اظهار کرد: ارائه تسهیلات اشتغال، 
مســکن و ازدواج برای جوانان در دستور کار دولت 
اســت و بانک ها باید برای پرداخت وام ازدواج تعامل 
بیشتری داشته باشند و در این خصوص نه تنها نباید 
سخت گیری کنند بلکه باید شرایط را تسهیل و روند 

اعطای وام را تسریع نمایند.
استاندار گیلان تاکید کرد: ارائه تسهیلات اشتغال، 
مســکن و ازدواج برای جوانان در دستور کار دولت 
اســت و بانک ها باید برای پرداخت وام ازدواج تعامل 
بیشتری داشته باشند و در این خصوص نه تنها باید 
سخت گیری نکنند بلکه می باید شرایط را تسهیل و 
روند اعطای وام را تســریع کنند.نماینده عالی دولت 
در گیــلان با تاکید بر بهره گرفتن از ظرفیت خیران 
ادامــه داد: برای برپایی ازدواج آســان باید از اماکنی 
که در اختیار ادارات و نهادهاست، استفاده شود و در 
این بخش نیز از خیرین کمک گرفته شــود و حتی 
با صاحبان تالارها نیــز مذاکره گردد تا تخفیف های 
ویژه ای را برای برگزاری مراســم ازدواج جوانان قائل 

شوند.
 به هــر روی وام ازدواج یاری گر کم بهره ای برای 
شروع زندگی دو جوان است که با تصمیمی منطقی از 
سوی دولت برای رفع تشویش جوانان و خانواده های 
آنان برای تســهیل در تشکیل این اتحاد عاطفی در 
نظرگرفته شده است؛ لذا با توجه به دستور مقام عالی 
دولت و نماینده عالــی دولت در گیلان باید بیش از 
همیشــه تلاش شود تا هرچه بیشتر از موانع و ترس 

تشکیل خانواده از سوی جوانان کاسته شود.

وام ازدواج را به انتظار تلخ نکنید

مدیرکل تبلیغات اســلامی گیلان با بیان اینکه 
قرآن محور وحدت در جامعه اســت، گفت: وحدت 

شیعه و سنی از برکات مهم انقلاب اسلامی است.
 حجت الاسلام سعید مهدوی در همایش دختران 
حاج قاسم منادیان وحدت در رضوانشهر اظهار کرد: 
حاج قاسم اســوه و منادی واقعی وحدت در جهان 

اسلامی است.
 وی با اشاره به تلاش های حاج قاسم در امنیت 
سازی در منطقه افزود: خط کشی مذهبی در مرام، 
منش و رفتار حاج قاسم نبود و به خاطر این منش 
پدرانه و مهربانانه مورد پذیرش و محبت همه قرار 

گرفته بود.
 مدیرکل تبلیغات اسلامی گیلان با بیان اینکه 
خدامحوری و خداباوری در مســیر وحدت شــکل 
می گیرد، گفــت: توجه به کلام خدا و قرآن و عمل 

به آن وحدت آفرین است.
 حجت الاسلام مهدوی، رسیدن به مقام معیت 
رســول خدا را لازمه وحدت برشــمرد و بیان کرد: 
وحدت از مســیر پیروی و اطاعات از رســول خدا 

می گذرد.
 وی با تاکیــد بر لزوم وحدت آفرینی در جامعه 
افزود: وحدت مایه تعالی، آرامش و ســعادتمندی 
جامعه می شود موضوعی که دشمن به جد مخالف 

آن است.
 حجت الاسلام مهدوی با اشاره به همدلی و هم 
زبانی شیعه و سنی در کشور، بیان کرد: وحدت شیعه 

و سنی از برکات مهم انقلاب اسلامی است. 

مدیرکل تبلیغات اسلامی گیلان:

وحدت شیعه و سنی از برکات مهم 
انقلاب اسلامی است 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان 
گیلان گفت: ۸۰ درصد افراد تحت پوشش کمیته 

امداد گیلان را سالمندان تشکیل می دهند.
 عباس اهرابی در گفتگو با رسانه ها با اشاره به 
اینکه حدود ۸۰ درصد مددجویان تحت حمایت 
کمیته امداد اســتان گیلان را سالمندان تشکیل 
می دهند، اظهار کرد: کمک هزینه معیشت، خدمات 
بهداشــتی و درمانی، تأمین جهیزیــه فرزندان، 
وام کارگشایی، ودیعه مســکن، اردوهای زیارتی، 
هزینه های نگهداری، تأمین مسکن و ارائه خدمات 
عمرانی، آموزش های فکری، فرهنگی و مشاوره ای 
از جمله خدماتی است که به این افراد ارائه می شود.

وی با بیان اینکه ۸۲ هزار و ۸۹۳ خانوار معادل 
بیش از ۱۱۲ هزار نفــر مددجویان کمیته امداد 
سالمند هستند، گفت: تکریم سالمندان و تقویت 
جایگاه آنــان، ارتقای فرهنــگ عمومی حمایت 
ویژه از سالمندان، تبیین توانمندی ها و اثرگذاری 
ســالمندان در اجتماع و خانواده، تقویت بســتر 
تعاملات و ارتباطات درون و برون سازمانی خدمات 
تخصصی به سالمندان و ارتقای سطح عزت نفس و 
اعتماد به نفس در آنان از جمله محورهای اصلی 

تکریم سالمندان است.
مدیرکل کمیته امداد گیلان با اشاره به برخی 
از برنامه هــای این نهاد در هفتــه تکریم منزلت 
سالمندان بیان کرد: علاوه بر کمک های مستمر در 
طول سال، به صورت ویژه در هفته تکریم از منزلت 
شامخ سالمندی، مبلغ حدود ۴ میلیارد تومان به 
این موضوع اختصاص داده شده که در قالب کارت 
هدیه و یا بســته های حمایتی و بهداشتی به این 

عزیزان اهدا خواهد شد.
اهرابــی، افزود: توزیع بســته ســلامت بین 
ســالمندان و تحویل آن به درب منازل این افراد، 
بازدید مددجویان بستری در آسایشگاه سالمندان 
و دلجویــی از آنان، بازدیــد از خانواده های دارای 
سالمند، تأمین سبد مواد غذایی و بهداشت و کمک 
به هزینه نگهداری سالمندان نیازمند به نگهداری 
در منزل و سرای ســالمندان، برپایی پایگاه های 
مجازی مشــاوره و ارائه خدمات مشاوره سلامت 
به صورت مجازی و تلفنی در خصوص پیشگیری، 
مقابله و درمان بیماری های واگیــردار، برگزاری 
برنامه های فرهنگی، ورزشــی، هنری و مسابقات 
متناسب با سالمندی از جمله دیگر خدماتی است 
که در طول این هفته به طور ویژه تر به مددجویان 

سالمند تحت حمایت ارائه می شود.
مدیرکل کمیتــه امداد گیــلان، اضافه کرد: 
پرداخت کمک هزینه تأمین لوازم ضروری زندگی، 
پرداخت تسهیلات مسکن، پرداخت کمک هزینه 
ازدواج و تســهیلات خود اشــتغالی به فرزندان 
ســالمندان، پرداخت وام کارگشایی به سالمندان 
متقاضی از سایر خدماتی است که به مددجویان 

سالمند تحت حمایت ارائه می شود.

مدیرعامل برق منطقه ای گیلان گفت: رویکرد 
جدید برق منطقه ای این استان افزایش ظرفیت 
خطوط انتقال انرژی موجود، بدون نیاز به احداث 

خطوط جدید است.
 بهمن داراب زاده   در گفتگو با رسانه ها با اشاره 
به شرایط جغرافیایی ویژه و خاص استان گیلان 
اظهار کرد: محدودیت های تهیه زمین در گیلان و 
موانع حقوقی متعدد برای احداث خطوط جدید، از 
جمله مشکلاتی است که موجب شد شرکت برق 
منطقه ای گیلان رویکرد و سیاست جدیدی را در 
بخش احداث خطوط انتقال و فوق توزیع نیروی 

برق دنبال کند.
 وی افــزود: با توجه به تراکم بالا و رشــد روز 
افزون جمعیت در استان گیلان بخصوص در اثر 
افزایش مهاجرت و ارزش بالای زمین در اســتان، 
شرکت برق منطقه ای گیلان، استفاده از هادی های 
پر ظرفیت را در دستور کار خود قرار داد تا ضمن 
افزایش ظرفیت خطوط، حتی الامکان از احداث 

خطوط جدید بی نیاز شویم.
 داراب زاده گفــت: اهمیــت این قضیه زمانی 
روشن تر می شود که بدانیم فرایند رفع ممانعت های 

حقوقی اراضی واقع در مسیر خط، گاهاً از فرایند 
اجــرای خود پروژه طولانی تر می شــود و این امر 
علاوه بر هدر رفتن زمان و هزینه، موجب می شود 
تا هم اســتانی های عزیز دیرتــر از مزایا و منافع 

پروژه ها برخوردار شوند.
 مدیــر عامل برق منطقــه ای گیلان گفت: با 
این رویکرد، در پروژه افزایش ظرفیت خط شهید 
عضدی و شــهید مقدم با تعویض هادی، ظرفیت 
انتقال انرژی به میزان ۳۵ درصد افزایش یافت و در 
آینده نیز با استمرار این سیاست و با هدف اجتناب 
حداکثری از احداث خطوط جدید، خطوط فعلی و 

موجود به خطوط پر ظرفیت تبدیل می شود. 

مدیرکل کمیته امداد گیلان:

۸۰ درصد افراد تحت پوشش کمیته امدادگیلان را سالمندان تشکیل می دهند

مد یرعامل برق منطقه ای گیلان:

افزایش ظرفیت خطوط انتقال انرژی رویکرد جدید برق منطقه ای است 
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مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توســعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان، گفت: از پارســال تا امســال در 
پرداخت وام ازدواج رشــد متناســبی رخ داده اما کماکان 
تامین تضامین این وام از مشکلات اصلی جوانان است که 
در این راستا با همکاری بانک مرکزی در حال آماده کردن 

طرح هایی هستیم.
 به گزارش ایســنا، حجت الاسلام مهدی متقی فر در 
نشست خبری با موضوع تبیین برنامه های هفته ازدواج، 
اظهار کرد: از پارسال تا امسال در پرداخت وام ازدواج رشد 
متناسبی رخ داده اما کماکان مشکلات تامین تضامین این 
وام از مشکلات اصلی جوانان است در این راستا با همکاری 
بانک مرکزی در حال آماده کردن طرح هایی هســتیم که 
امیدواریم خبر خوش اجرایی و عملیاتی شــدن این طرح 
را به شــما دهیم؛ البته در حال حاضر این امر در مرحله 

برنامه ریزی و آماده کردن آیین نامه است.
 »طلاق« هم پارسال کاهشی شد

 وی درباره آمار ازدواج توضیح داد: آمار ازدواج در سال 
۱۴۰۱ نســبت به سال گذشته خود کاهش داشته است. 
در ســال ۱۴۰۰ ازدواج ۵۷۱ هزار و ۹۰۸ واقعه بوده است 
و در سال ۱۴۰۱ ازدواج به ۵۲۳ هزار و ۷۸۶ واقعه رسیده 
است. این کاهش حدود ۳ درصد بوده است. در سال ۱۴۰۰ 
طلاق نیز ۲۰۴ هزار و ۴۸۶ واقعه بوده اســت و در ســال 

۱۴۰۱ به ۲۰۴ هزار و ۲۹۴ واقعه رسیده است.
 دغدغه های فکری و فرهنگی مهمترین عامل برای 

ازدواج نکردن جوانان
 مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانــان با تاکید بر اینکه فارغ از مســائل 
اقتصادی، دغدغه فکری و فرهنگی مهمترین عامل برای 
ازدواج نکردن جوانان اســت، توضیــح داد: اگر گره های 
یک جوان از لحاظ ذهنی و فرهنگی باز شــود قطعا رشد 
ازدواج بیش از اینی اســت کــه الان اتفاق می افتد. طبق 
نظرسنجی هایی که ایسپا و مرکز تحقیقات وزارت ورزش 
انجام داده است، وقتی از جوانان پرسیده اند از نظر شما مهم 
ترین عامل ازدواج نکردن چیست؟، بیش از ۶۰ درصد گفته  
بودند که گره ذهنی و عامل فرهنگی اهمیت بالایی دارد 
و اعتقادی به ازدواج ندارند. بنابراین قطعا عامل اقتصادی 
مهم است اما این عوامل همگی مجموعا به ازدواج کمک 

می کند.
 تجرد در اســتانهای برخوردار بیشتر از استانهای 

محروم است
 متقی فر با اشــاره به اطلاعات موجود در آمار اطلس 
ازدواج، ادامه داد: همواره استان هایی که بهره مند هستند 
مقدار ازدواج پایین تری را نســبت به استان های محروم تر 
تجربه می کنند. سال گذشــته تعداد ازدواج هایی که رخ 
داده در اســتان های محروم کاهش کمتری داشــته و در 
استان های بهره مند کاهش بیشــتری داشته است؛ این 

نشان می دهد در کنار اینکه در خصوص مسائل اقتصادی 
دغدغه داریم، تلاش می کنیم در حوزه مسائل فرهنگی نیز 

باید ورود جدی داشته باشیم.
 به گزارش ایســنا، وی، در بخش دیگر سخنان خود با 
بیان اینکه در حال حاضــر نزدیک ۵۵ مرکز دارای مجوز 
فعالیت در زمینه انتخاب همسر هستند، افزود: بر اساس 
قانون جوانی جمعیت با تاییده سازمان تبلیغات اسلامی از 
دی ۱۴۰۱ فرآیند صدور مجوز مراکز فعال در امر انتخاب 
همســر راه اندازی شده اســت و مجوز الکترونیکی صادر 
می شود. دو هفته گذشته رویداد ملی صبا را داشتیم. این 
رویداد در واقع اولین نشست هم اندیشی مراکز فعال در امر 
انتخاب همســر بود که فعالین از ۱۸ استان به این رویداد 

آمده بودند.
 تعطیلی مراکز غیرمجاز همسرگزینی 

 متقی فر افزود: بر اســاس پژوهش مرکز پژوهش های 
مجلس یکی از ســه عامل مهم و اول برای ازدواج نکردن 
جوانان، “نداشــتن گزینه مناسب” است. این یک دغدغه 
اســت و طبیعتا باید به دور از حواشــی و آسیب هایی که 

دچارش شوند اتفاق افتد. با نظارت میدانی و مستمر این 
۵۵ مرکز فعالیت می کنند. البته به لحاظ کمیت هنوز جا 
دارد بیشتر فعالیت کنند و تعداد مراکز را بیشتر کنند. این 
امر نیاز به حمایت دارد. غیر از این مراکز هیچ کدام از مراکز 
که مجوز ندارند حق فعالیت در این زمینه ندارند مگر اینکه 
مجوز بگیرند. این امر را طی نامه به دادستانی کل کشور 
اعلام کردیم که متخلفان شناسایی شده و مراکز تعطیل 

می شوند.
 مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان تصریح کرد: برای مثال مرکزی در 
تهران داریم که در خود تهران ۸ شــعبه دارد و در حوزه 
انتخاب همسر به طورگسترده فعالیت می کند. در رویداد 
ملی صبا با هفت روش مختلف در حوزه انتخاب همســر 
مواجــه بودیم و این امر نشــان می دهد فعالیت ها در این 
راستا در یک روش خلاصه نمی شود و قالب های مختلفی 
دارد. قبل تر جوانان نسبت به این مراکز اطمینان نداشتند 
اما اکنون که مراکز دارای مجوز شدند و به آنها رسیدگی 

می شود، شاهد رونق زیادی در مراجعان هستیم.

 وی در بخش دیگر سخنان خود درباره مراکز مشاوره 
ازدواج دارای مجوز از وزارت ورزش نیز توضیح داد: در حال 
حاضر ۵۲۵ مرکز مشــاوره در سراسر کشور دارای مجوز 
از وزارت ورزش اســت که بیش از ۲۵۰۰ مشــاور در این 
مراکز فعالیت می کنند. به طور میانگین تمام مراکز استان 
ها ۵ مرکز مشــاوره دارند. در تاســیس مراکز مشاوره در 
شهرستان های محروم در سال ۱۴۰۱ رشد خوبی داشتیم. 
در سال ۱۴۰۱ برای اولین بار در ۱۵ سال گذشته در یک 
ســال ۱۸۵ مجوز مرکز مشاوره صادر شد که در ۱۵ سال 
گذشته بی سابقه بوده است. سال ۱۴۰۱ رشد خوبی را در 
این راستا شاهد بودیم و الان از طریق درگاه ملی مجوزها 

این مجوز در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
 ارائه ســه جلسه مشاوره رایگان با معرفی ادارات 

ورزش و جوانان
 متقی فر با بیان اینکه حدودا در ۵۰ تا ۶۰ شهرســتان 
هنــوز هیچ مرکز مشــاوره ای نداریم، توضیــح داد: اینها 
شهرهای خیلی کوچک هستند که مرکز مشاوره در آنها 
نیست. امســال در بودجه ۱۴۰۲ موضوع خدمت مشاوره 

رایگان پیش بینی شده است و کسانی که توانایی پرداخت 
حق الزحمه مشاوره را ندارند می توانند به واسطه معرفی از 
سوی ادارات کل وزارت ورزش و جوانان سه جلسه مشاوره 

رایگان داشته باشند.
  برپایی نمایشــگاه  خرید لــوازم خانگی ارزان و 

اقساطی 
  مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان 
وزارت ورزش و جوانان در پایان سخنان خود با بیان اینکه 
کماکان مطالبه گر مشــکلات حــوزه وام ازدواج جوانان 
هستیم، افزود: جشن ملی ازدواج امسال در ۳۱ خرداد ماه 
در تالار بین المللی شهید آوینی برگزار می شود. مهمترین 
محورها بحث آموزش، تقدیر از فعــالان و موثرین حوزه 
ازدواج، تقدیر از خیرین و واسطه گریهای ازدواج است و یک 
جشن مشابه عروسی برایشان در نظر گرفتیم. در استانها 
نیز بحث کارگاه های آموزشی رایگان، مشاوره های رایگان و 
نمایشگاه خرید لوازم خانگی ارزان و اقساطی را در دستور 

کار داریم.

       خبر       گزارش  

»نداشتن گزینه مناسب« عامل اول ازدواج نکردن جوانان 

به گزارش ایسنا، مطابق با آمارهای سال ۱۴۰۰، تعداد 
زنان خانه دار ۲۱ میلیون نفر اســت. براساس اعلام شهلا 
کاظمی پور- جمعیت شناس، میانگین سنی زنان خانه دار 
ایرانی حدود ۴۰ سال اســت و در آمارگیری ها وقتی زنی 
همســر نیز ندارد و خانواری “زن سرپرست” است، خود را 
خانه دار اعــلام می کند و از این رو می توان گفت میانگین 
سنی زنان خانه دار حدودا ۴۰ سال باید باشد. با این وجود از 

هر رنج سنی در زنان خانه دار وجود دارد.
 به گفته این جمعیت شناس، ۲.۵ درصد از زنان ۱۰ تا 
۱۴ ســاله، ۲۳ درصد از زنان ۱۵ تا ۱۹ ساله، ۵۰ درصد از 
زنان ۲۰ تا ۲۴ ساله و ۸۰ درصد زنان ۵۰ سال به بالا خود 

را خانه دار معرفی کرده اند.
 زنان خانه دار و دختران مانند بســیاری از اقشار کشور 
می توانند تحت پوشـــش تأمین اجتماعی قرارگیرند و از 
خدمـات تأمین اجتماعی اسـتفاده کنند. طرح بیمه زنان 
خانــه دار و دختران یکــی از زیرمجموعه های »طرح بیمه 
فراگیر خانواده ایرانی« بوده و در ردیف بیمه صاحبان حرف 
و مشاغل آزاد است. در این طرح، زنان و دختران رأسا بیمه 
پردازی می کنند و تأمین امنیت اقتصادی زنان بخصوص در 
دوران پیری )دریافت مستمری( و از کارافتادگی، از مزایای 

بیمه برای زنان اسـت.
 بیمــه زنــان خانــه دار و دختــران که در ســازمان 
تأمین اجتماعی ذیل طرح فراگیر بیمه خانواده ایرانی تعریف 
شده، یکی از انواع پوشش های بیمه ای طراحی شده از سوی 
این سازمان برای گسترش پوشش بیمه اجتماعی به تمامی 
زنان و دختران کشــور است. تأمین امنیت اقتصادی زنان 
به خصوص در دوران پیری و از کارافتادگی از مزایای بیمه 

برای زنان خانه دار است.
 شــرط سنی برای استفاده از این طرح ۱۸ تا ۵۰ سال 
تمام است و افراد با سن بیش از ۵۰ سال، باید معادل مازاد 

سنی، سابقه بیمه پردازی قبلی داشته باشند.
 نرخ پرداخت حق بیمه، انتخابی و ۱۲، ۱۴ یا ۱۸ درصد 

دستمزد یا درآمد ماهانه انتخابی فرد متقاضی است.
 زنان خانه دار و دختران تحت پوشش خدمات درمانی 
به تبع بیمه پردازی همسر یا والدین، می توانند کماکان از 

خدمات درمانی سازمان تأمین اجتماعی نیز استفاده کنند.
 دریافت مستمری همســر مرحوم، مانع بیمه پردازی 
جداگانه زنان خانه دار نیســت. این افراد پس از رسیدن به 
شرایط بازنشستگی، هم مستمری قبلی به عنوان فرد بازمانده 

و هم مستمری بازنشستگی خود را دریافت می کنند.
 خدمات تامین اجتماعی برای بیمه زنان خانه دار و 

دختران
 خدمات سازمان تأمین اجتماعی برای بیمه شدگان به 
دو دسته خدمات بیمه ای و خدمات درمانی تقسیم می شود 
و پرداخت انواع مستمری های بازنشستگی، ازکارافتادگی و 
بازماندگان از جمله مهم ترین خدمات بلندمدت این سازمان 

است.
 شرایط و مقررات بیمه زنان خانه دار و دختران

 زنان خانه دار و نیز دخترانی که در رده ســنی بین ۱۸ 
سال تمام تا ۵۰ ســال تمام قرار دارند، حتی بدون سابقه 
قبلی بیمه ای می توانند از حمایت های تأمین اجتماعی شامل 
بازنشســتگی، ازکارافتادگی، بازماندگان و خدمات درمانی 

برخوردار شوند.
 انواع نرخ حق بیمه زنان خانه دار و دختران

 سه نوع نرخ حق بیمه برای بیمه زنان خانه دار و دختران 
تعریف شده اســت که متقاضیان می توانند یکی از آنها را 

انتخاب کنند. دستمزد مبنای محاسبه و پرداخت حق بیمه 
این افراد نیز بین حداقل و حداکثر دستمزد مصوب شورای 
عالی کار است که زنان متقاضی بیمه زنان خانه دار و دختران 
می توانند متناسب با ســن و سابقه، دستمزد مورد نظر را 

انتخاب و حق بیمه خود را برمبنای آن پرداخت کنند.
 نرخ حق بیمه زنان خانه دار و دختران ۱۲ درصد شامل 
خدمات بازنشســتگی و فوت بعد از بازنشستگی می شود، 
یعنی بیمه شده با انتخاب این نرخ و پرداخت حق بیمه، بعد 
از رسیدن به شرایط سن و سابقه قانونی، می تواند بازنشسته 
شود و اگر خدای ناکرده پس از رسیدن به سن بازنشستگی 
فوت کند، بازماندگان وی برمبنای مقررات تأمین اجتماعی 
و در صورت احراز شــرایط قانونی، تحت پوشش بیمه قرار 
می گیرند. نرخ دیگر حق بیمه زنان خانه دار و دختران ۱۴ 
درصد اســت که خدمات بازنشستگی و فوت قبل و بعد از 
بازنشستگی برای این نرخ پرداخت حق بیمه تعریف شده 
است. کامل ترین نوع خدمات هم در نرخ ۱۸ درصد است که 

شامل بازنشستگی، ازکارافتادگی و فوت است.
 اما چطور می توان برای بیمه زنان خانه دار و دختران 

ثبت نام کرد؟
 ثبت نام در طرح بیمه زنان خانه دار و دختران سازمان 
تأمین اجتماعــی و پرداخت حق بیمــه ماهانه این طرح 
بیمه ای، بسیار ساده است و هیچ نیازی به مراجعه به شعب 
سازمان تأمین اجتماعی نیست. با استفاده از رایانه شخصی یا 
حتی گوشی موبایل، می توان پس از ثبت نام اولیه در سامانه 
 es.tamin.ir خدمات غیرحضوری این سازمان به نشانی
تمام مراحل انعقاد قرارداد و پرداخت حق بیمه ماهانه را در 
مسیر منوی بیمه شدگان/ بیمه شدگان خاص / انعقاد قرارداد 
بیمه زنــان خانه دار و دختران انجام داد. در این ســامانه، 
شرایط متقاضی از نظر سن و سابقه قبلی پرداخت حق بیمه 
بررسی شده و در صورت احراز شرایط، تنها با چند کلیک 
ساده می توان با انعقاد قرارداد و پرداخت ماهانه حق بیمه، 
تحت پوشش بیمه زنان خانه دار و دختران قرار گرفت و از 

مزایای این طرح بیمه ای استفاده کرد.
 همچنین امکان عقد قــرارداد و پرداخت حق بیمه از 
طریق برنامه کاربردی یا اپلیکیشن “تأمین من” که از سایت 
سازمان تأمین اجتماعی به نشانی www.tamin.ir  یا 
کافه بازار قابل دریافت و نصب بر روی گوشی های هوشمند 

است نیز وجود دارد.
 اگــر هم به رایانه یا گوشــی تلفن همراه دسترســی 
ندارید، برای انعقاد قرارداد بیمــه زنان خانه دار و دختران 
می توانید به یکی از شعب یا کارگزاری های رسمی سازمان 
تأمین اجتماعی در سراسر کشور مراجعه کنید. همچنین 
مرکز ارتباطات مردمی ســازمان تأمین اجتماعی با شماره 
تلفن ۱۴۲۰ در تمام ســاعات شــبانه روز و حتی روزهای 
تعطیل برای راهنمایی و رفع مشکلات احتمالی، در خدمت 

خواهند بود.
 در ادامه به برخی از پرســش های متداول درخصوص 
بیمه زنان خانه دار و دختــران )طرح بیمه فراگیر خانواده 

ایرانی( پاسخ داده شده است:
 ۱- همســر من بازاری است و درآمد خوبی هم دارد و 
مشکل مالی خاصی نداریم. چه نیازی به بیمه زنان خانه دار 

دارم؟
 همه انــواع بیمه ها و از جمله بیمه زنــان خانه دار به 
منظور ایجاد آرامش خاطر و اطمینان نسبت به آینده ایجاد 
شده اند. هدف از بیمه زنان خانه دار نیز همچون سایر بیمه ها 
اطمینان بخشی نسبت به آینده است و با بیمه پردازی در 
دوره جوانــی و زمان تمکن مالی، این اطمینان برای بیمه 

شــده بوجود می آید که در زمان پیری و بیماری و ســایر 
مخاطرات، امکان استفاده از خدمات و حمایت های سازمان 

تأمین اجتماعی وجود دارد.
 ۲- همســر من بیمه شده تأمین اجتماعی است و من 
و فرزندانم هم از خدمات درمانی تأمین اجتماعی استفاده 

می کنیم. چه نیازی به بیمه زنان خانه دار دارم؟
 بانوانی که تحت تکفل همسر یا پدر خود هستند، تنها 
از حمایت درمانی سازمان تأمین اجتماعی بهره مند می شوند. 
ثبت نام و بیمه پردازی در بیمه زنان خانه دار، موقعیت بانوان 
را از بیمه شــده تبعی به بیمه شده اصلی تغییر می دهد و 
با این کار، بانوان از خدمات بازنشســتگی و سایر تعهدات 
بلندمدت و کوتاه مدت تأمین اجتماعی برخوردار می شوند. 
ضمن اینکه این مزیت ویژه برای بانوان ایجاد شده است که 
امکان تداوم استفاده از خدمات درمانی بیمه همسر یا پدر 
نیز برای آنان فراهم است و زنان خانه داری که از بیمه همسر 
یا پدر خود جهت حمایت درمانی استفاده می کنند، نیازی 
به پرداخت هزینه بیشتر برای استفاده از خدمات درمانی 

نخواهند داشت.
 ۳- همســر متوفی من بیمه بود و من در حال حاضر 
مســتمری بازماندگان دریافت می کنم و تحت پوشــش 
خدمات درمانی هم هســتم. آیا بیمه زنان خانه دار به درد 

من می خورد؟
 بانوانی که از مستمری بازماندگان استفاده می کنند نیز 
در کنار دریافت مستمری امکان بیمه پردازی به عنوان بیمه 
زنان خانه دار را دارند و در زمان احراز شــرایط و رســیدن 
به مرحله بازنشستگی نیز امکان دریافت همزمان مستمری 
بازماندگان و مستمری بازنشستگی برای آنان وجود خواهد 

داشت.
 ۴- من تحت پوشــش بیمه پدرم هســتم و در حال 
تحصیــل. بیمه زنان خانه دار چه تفاوتی با بیمه پدرم دارد 

و چه خدماتی علاوه بر آن بیمه دارد؟
 بانوانی که تحت تکفل پدر خود هستند، تنها از حمایت 
درمانی سازمان تأمین اجتماعی بهره مند می شوند. ثبت نام 
و بیمــه پردازی در بیمه زنان خانه دار، موقعیت بانوان را از 
بیمه شده تبعی به بیمه شده اصلی تغییر می دهد و با این 
کار، بانوان از خدمات بازنشستگی و سایر تعهدات بلندمدت 
تأمین اجتماعی برخوردار می شوند. ضمن اینکه این مزیت 
ویژه برای بانوان ایجاد شده است که امکان تداوم استفاده از 
خدمات درمانی بیمه همسر یا پدر نیز برای آنان فراهم است 
و زنان خانه داری که از بیمه پدر خود اســتفاده می کنند، 
نیازی به پرداخت هزینه بیشــتر برای استفاده از خدمات 

درمانی نخواهند داشت.
 ۵- همسر من بیمه نیست و فرزندانم هم همین طور. 
اگر من بیمه زنان خانه دار پرداخت کنم آیا می توانم همسر 

و فرزندانم را تحت پوشش این بیمه درآورم؟
 زنان خانه دار بیمه شــده تأمیــن اجتماعی می توانند 
فرزندان خود را به عنوان بیمه شده تبعی تحت پوشش قرار 
دهند و در این صورت خدمات درمانی تأمین اجتماعی برای 
فرزندان برقرار می شود. همسر زنان خانه دار بیمه شده نیز در 
صورتی که براساس نظر کمیسیون پزشکی تأمین اجتماعی 
ازکار افتاده کلی باشد و یا بیش از ۶۰ سال سن داشته و از 
نظر مالی تحت تکفل بیمه شده زن باشد، امکان ثبت نام به 

عنوان بیمه شده تبعی را خواهد داشت.
 ۶- من ازدواج نکرده ام و قصدی هم برای ازدواج ندارم. 
اگر بیمه زنان خانه دار شوم، بعد از من چه کسی می تواند از 

این بیمه استفاده کند؟
 بیمه زنان خانه دار دارای ســه نرخ مختلف اســت که 

کمترین نرخ آن ۱۲ درصد بوده و بیمه شدگانی که کسی 
را تحت تکفل خود ندارند می توانند از این نوع بیمه استفاده 
کنند و از خدمات بازنشســتگی سازمان تأمین اجتماعی 

بهره مند شوند.
 ۷- زنی مجرد هستم که پدر و مادر پیرم تحت پوشش 
هیچ بیمه ای نیستند. آیا در صورت عقد قرارداد بیمه زنان 
خانه دار می توانم پدر و مادرم را تحت پوشش بیمه خودم 

درآورم؟
 در صورتی که ســن پدر از ۶۰ و سن مادر از ۵۵ سال 
بیشتر باشد یا اینکه به تشخیص کمیسیون های پزشکی 
موضوع قانون تأمین اجتماعی از کار افتاده باشند و معاش 
آنها توسط بیمه شــده تأمین و مستمری دریافت نکنند؛ 
امکان تحت پوشش قرار گرفتن به عنوان بیمه شده تبعی 

را خواهند داشت.
 ۸- بیمه زنان خانــه دار تأمین اجتماعی چه تفاوت و 
مزیت هایی نسبت به بیمه عمر و سرمایه گذاری شرکت های 

بیمه دارد؟
  بیمه های عمر و سرمایه گذاری که توسط شرکت های 
بیمه گر تجاری ارائه می شــوند از نظر ماهیت با بیمه های 
اجتماعی از جمله بیمه سازمان تأمین اجتماعی متفاوت 
هســتند. بیمه تأمین اجتماعی پوشش همزمان خدمات 
بازنشســتگی، از کار افتادگی و خدمات درمانــی را ارائه 
می دهد و حقوق مســتمری بگیران و بازنشستگان تأمین 
اجتماعی هرساله متناسب با وضعیت اقتصادی کشور و با 
تصویب هیأت وزیران افزایش می یابد. فراگیری و گستردگی 
پوشش از دیگر ویژگی های منحصر به فرد سازمان تأمین 
اجتماعی است و درحال حاضر حدود ۵۵ درصد از جمعیت 
کشــور تحت پوشــش بیمه تأمین اجتماعی هستند که 
موجب ایجاد اطمینان خاطر بیشتر برای استفاده از خدمات 

این سازمان شده است.
 ۹- چرا بیمه بپردازم. بهتر نیســت به جای آن پولی را 
که هر ماه می خواهم به تأمین اجتماعی بپردازم، پس انداز 

کنم یا طلا بخرم؟
 تأمین اجتماعی پوشــش ریسک و مخاطرات زندگی 
بیمه شدگان را برعهده می گیرد. ممکن است برخی افراد با 
مقایسه حقوق بازنشستگی و میزان حق بیمه ای که پرداخت 
کرده اند اینگونه نتیجه گیری کنند که سرمایه گذاری و یا 
پس انداز منجر به کسب نتیجه بهتری می شود اما پوشش 
هزینه های ناخواســته و پیش بینی نشده همچون هزینه 
درمان بیماری ها و یا پرداخت مستمری به بازماندگان در 
صورت فوت بیمه شده در بسیاری موارد باعث بهره مندی از 
خدمات تأمین اجتماعی و تأمین هزینه توسط این سازمان 
بــه میزان صدها و یا هــزاران برابر حق بیمه های دریافتی 
می شود و در موارد بسیاری خدمات تأمین اجتماعی باعث 

نجات زندگی و کانون خانواده افراد می شود.
 ۱۰- چــرا نرخ حق بیمه ماهانه زنــان خانه دار آنقدر 
بالاست؟ یک زن خانه دار که شغل و درآمدی ندارد چطور 

باید این مبلغ را تأمین و پرداخت کند؟
 حق بیمه تأمین اجتماعی درصدی از حقوق و دستمزد 
مصوب شورای عالی کار است. نرخ حق بیمه براساس قانون 
تأمین اجتماعی مصوب مجلس شورای اسلامی تعیین شده 
است. افزایش ســالیانه حق بیمه تأمین اجتماعی نتیجه 
افزایش حقوق و دستمزد بیمه شدگان است ضمن اینکه 
مبلغ مستمری بازنشستگی و سایر مقرری های کوتاه مدت 
تأمین اجتماعی نیز متناسب با پرداخت حق بیمه در دوران 

اشتغال محاسبه می شود.
 ۱۲- اگر بیمه زنان خانه دار شــوم؛ تکلیف مستمری 

همسر مرحومم که دریافت می کنم، چه می شود؟
 زنان خانه داری که درحال دریافت مستمری بازماندگان 
هســتند می توانند به صورت همزمان به عنوان بیمه زنان 
خانه دار نیز تحت پوشــش تأمین اجتماعی قرار گیرند و 
در صورت احراز شرایط بازنشستگی همزمان با مستمری 
بازنشستگی، مستمری بازماندگان را نیز دریافت خواهند 

کرد.
 ۱۳- من به همراه خواهرم مستمری پدر مرحوم خود 
را دریافت می کنیم. اگر بیمه زنان خانه دار شــوم تکلیف 

مستمری ماهانه من چه می شود؟
 مستمری بازماندگان شما قطع نمی شود و با پرداخت 
حق بیمه زنان خانه دار تا رســیدن به شرایط بازنشستگی، 
مستمری شما پرداخت می شود. در زمان برقراری مستمری 
بازنشستگی نیز هر مستمری که مبلغ بیشتری داشته باشد، 

به شما تعلق می گیرد.
 ۱۴- من قبلا شش سال شاغل بودم و محل کارم برایم 
بیمه تأمین اجتماعی واریز می کرد. سوابق آن بیمه را چگونه 

می توانم به سابقه بیمه زنان خانه دار اضافه کنم؟
 بیمه زنان خانه دار به عنوان سابقه بیمه تأمین اجتماعی 
تلقی می شود و به سوابق قبلی بیمه تأمین اجتماعی اضافه 
می شود و نیاز به هیچ اقدام خاصی برای اضافه کردن سوابق 

نخواهد بود.
 ۱۵- قبل از ازدواج در یک شرکت دولتی شاغل بودم و 
دفترچه خدمات درمانی داشتم. آیا می توانم آن سوابق را به 

سوابق بیمه زنان خانه دار اضافه کنم؟
 تمامی بیمه شدگان تأمین اجتماعی از جمله زنان خانه 
دار تحت پوشش این ســازمان درصورتی که دارای سابقه 
در صندوق بازنشستگی کشوری، سازمان تأمین اجتماعی 
نیروهای مسلح و... باشند، می توانند با طی مراحل قانونی و 
پرداخت مابه التفاوت، سوابق قبلی خود را به سازمان تأمین 

اجتماعی منتقل کنند.
 ۱۶- من مدتی اســت که بیمه زنان خانه دار شده ام و 
اکنون باردار هســتم. آیا این بیمه در دوران بارداری و بعد 
از آن به من کمک هزینه ماهانه بارداری پرداخت می کند؟

 خیــر، بیمه زنان خانه دار با توجه به ضوابط و مقررات، 
مشمول غرامت ایام بیماری و بارداری نمی شود.

۱۷- بیمه زنان خانــه دار پرداخت می کنم و به تازگی 
پزشک برایم عینک دور و عینک نزدیک تجویز کرده است. 

آیا بیمه من پول این عینک ها را پرداخت می کند؟
خیر، بیمه زنان خانه دار بــا توجه به ضوابط و مقررات 

مشمول هزینه اروتز و پروتز نمی شود.
 ۱۸- من ۵ ســال اســت بیمه زنان خانه دار پرداخت 
می کنم. اکنون در آســتانه زایمان هستم و پزشکم توصیه 
کرده در یک بیمارستان خصوصی بستری شوم. آیا هزینه 

زایمان برای من رایگان خواهد بود؟
 خیر، هزینه خدمات در مراکز درمانی تأمین اجتماعی 
با پرداخت فرانشیز می باشد و در مراکز درمانی خصوصی 
نیز سازمان تأمین اجتماعی مطابق با تعرفه دولتی هزینه 
خدمات را پرداخت می کند و پرداخت مابه التفاوت هزینه 

تعرفه خصوصی با دولتی برعهده بیمار است.

مردان چگونه می توانند از بیمه »زن خانه دار« خود استفاده کنند؟
طرح بیمه زنان خانه دار و دختران یکی از زیرمجموعه های »طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی« به شمار می رود که شرط سنی برای استفاده از 

این طرح 18 تا ۵0 سال تمام است و افراد با سن بیش از ۵0 سال، باید معادل مازاد سنی، سابقه بیمه پردازی قبلی داشته باشند.

کودک آزاری مصداق های بســیار و گاه دور از ذهنی 
دارد مثلا شاید ندانید ابتلای هریک از والدین به اختلالات 
روانــی و بیماری های واگیردار جســمی از جمله موارد 

کودک آزاری است.
 کودک آزاری یکی از مهم ترین و حساس ترین موارد 

انواع خشونت های خانگی است.
 اگر چه همسر آزاری و ســالمند آزاری هم از موارد 
پرشمار در خشونت های خانگی هستند به جهت اینکه 
کــودک آزاری چندان گزارش داده نمی شــود و معمولاً 
توسط خود کودکان هم پیگیری نمی شود بیش از دیگر 
موارد خشونت های خانگی نیازمند توجه عموم جامعه به 

این مساله است.
 کودک آزاری یک پدیده جهان شــمول اســت. در 
سرتاســر جهان نیز وجــود دارد و نهادهای حمایت گر 
کودکان و نوجوانان، ســمن ها و تشکل های غیر دولتی 
بسیاری در سرتاسر جهان برای حمایت از کودکان فعال 

هستند.
 در یک دسته بندی کلی کودک آزاری به چهار دسته 
بزرگ »کودک آزاری جســمی«، »کودک آزاری جنسی«، 
»کــودک آزاری روانی و عاطفی« و »مســامحه و غفلت« 

تقسیم می شوند.
 علاوه بر چهار مورد کودک آزاری فوق، »کودک آزاری 
اقتصادی« و »کودک آزاری سیاســی« را هم می توان در 

زمره مهم ترین انواع کودک آزاری دانست.
 مهم ترین شــکل کودک آزاری اقتصادی، استفاده از 
کودکان به عنوان نیروی کار در مشــاغل نامناسب برای 
کودک اســت. حضور کــودک در کارگاه های زیرزمینی 
و مخفی و اســتفاده از کودک برای جمع آوری پسماند 
از زشــت ترین و خطرناک ترین انواع کودک آزاری های 
اقتصادی اســت که تحت عنوان کودکان کار در جوامع 

وجود دارند.
 حتی در موضوع کودک آزاری اقتصادی بســیاری از 
کارشناسان معتقدند استفاده از کودکان به عنوان مدل 
در شوهای لباس یا در شبکه های اجتماعی که این روزها 
هم زیاد شاهد آن هستیم نوعی از کودک آزاری اقتصادی 

است.
 بــا این حال بخش قابل توجهــی از کودکان کار در 
کشور ما از اتباع هستند و همین موضوع موجب می شود 
شناسایی این کودکان در ایران سخت تر از سایر کشورها 

باشد.
 در دســته بندی کودک آزاری های سیاسی هم باید 
به استفاده از کودکان در جنگ ها، در نزاع های گروهی و 
قبیله ای و در ناآرامی های سیاسی و اجتماعی اشاره کرد. 
استفاده از کودکان برای تبلیغات سیاسی در انتخابات و 
همچنین جاسوســی از دیگر موارد کــودک آزاری های 

سیاسی است.
 بیشتر کودک آزاری ها گزارش داده نمی شوند

 با توجه بیشــتر به انواع کــودک آزاری ها و آمارهای 
موجــود می توان دریافت به دلایــل متعددی هر یک از 
انواع کودک آزاری ها هیچ گاه ثبت و پیگیری نمی شوند. 
مهم ترین دلیل در ایجاد چنین وضعیت خطرناکی، عدم 
پیگیری شخص کودک آســیب دیده از آزار است. عدم 
تربیت صحیح و عدم آموزش مناسب به کودک در هنگام 
مواجهه با فرد یا عامل آزارگر و این مساله که در بسیاری از 
موارد کودک آزاری توسط یکی از اعضای خانواده صورت 
می گیرد موجب می شود کودک آزاری هیچ گاه تاکنون به 

صورت جدی گزارش داده نشود.
 آثار مخرب خشــونت های کلامی بسیار بالاست اما 
بــه ندرت مصادیق کودک آزاری کلامی گزارشــی داده 

می شود.
 سیدحسن موســوی چلک رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران در گفت وگو با خبرنگار مهر در پاســخ به 
این ســوال که چرا کودک آزاری ها معمولاً گزارش داده 
نمی شوند، گفت: آن دسته از کودک آزاری هایی که بیشتر 
به آن اشــاره می شود کودک آزاری جسمی است. کتک 
زدن، شــلاق زدن و ســوزاندن برخی از مصادیق عمده 
کودک آزاری جســمی است معمولاً آزارهای جسمی به 
راحتی گزارش نمی شوند و البته این موضوع محدود به 
کشورهای خاصی هم نیست. آزارگران جنسی کودکان 
هم عموماً از کســانی هستند که در نزدیکی کودک قرار 
دارند و محرم به کودک هستند به همین دلیل معمولاً 

آزارهای جنسی چندان گزارش نمی شود.
 این مددکار اجتماعی افزود: گزارش کودک آزاری های 
عاطفی مثل تمســخر و تحقیر، مقایسه، نادیده گرفتن 
و ایــن موارد هــم حداقل در فضای جامعــه ما چندان 
موضوعیتی ندارد. چندان مرســوم نیست بابت آزارهای 
کلامی فردی از کســی شکایت کند مخصوصاً وقتی که 
فرد آزار دیده کودک باشد. البته آثار مخرب خشونت های 
کلامی بسیار بالاست اما به ندرت مصادیق کودک آزاری 
کلامی گزارشی داده می شود. مسامحه و غفلت هم معمولاً 

گزارش نمی شود زیرا فرد آزارگر تعمدی در آن ندارد. 

چرا کودک آزاری ها گزارش 
داده نمی شوند 
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کارشناس معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
بوشهر گفت: اگر کسی دچار عقرب زدگی شد، حتی 
اگر در موقع گزش متوجه آن نشــده یا درد کمی 
احســاس می کند، هر چه ســریع تر به بیمارستان 

مراجعه کند.
 محمدباقر مهبودی اظهار کرد: اگر کسی دچار 
عقرب زدگی شد، حتی اگر در موقع گزش متوجه آن 
نشده یا درد کمی احساس می کند، هر چه سریعتر 
به بیمارســتان مراجعه کند؛ و ضمن دریافت سرمِ 
پادزهــرِ عقرب، به مدت کافی تحت نظر قرار گیرد 

تا از بروز عوارض بعدی جلوگیری شود.
 وی گفت: یکی از معروف ترین عقرب های ایران، 
گادیم )همی اسکرپیوس لپتوروس( نام دارد؛ نیش 
این عقــرب کوچک بوده و زهر آن بیشــتر اثرات 
سیتوتوکســیک دارد و مقدار نوروتوکســین ها در 
زهر این نوع عقرب جزئی است. به همین خاطر در 
بســیاری از موارد، افراد گزیده شده در ابتدا دردی 
حس نمی کنند. این نوع عقرب در استان بوشهر هم 

وجود دارد.
 کارشــناس معاونت بهداشت دانشــگاه علوم 
پزشــکی بوشهر با بیان این اینکه سالانه حدود ۵۰ 
هزار مورد عقرب زدگی در کشــور گزارش می شود، 
گفت: متأسفانه در برخی موارد این گزش ها باعث 

مرگ افراد گزیده شده می شود.
 مهبودی اظهار کرد: تمام عقرب های شــناخته 
شده می توانند زهر تولید کرده و آن را در کیسه زهر 
خود ذخیره کنند؛ این زهر به طور طبیعی برای شکار 
استفاده می شود اما  در صورت احساس خطر، عقرب 
از نیش و زهر خود برای دفاع در برابر جانوران مهاجم 

نیز استفاده می کند.
 وی افزود: زهر تعدادی از عقرب ها از نظر پزشکی 
خطرناک است و باعث بروز علائم و عوارض متنوعی 
در فرد آسیب دیده می شود؛ که در ایران، از ۵۰ گونه 
عقرب موجود، هفت گونه از لحاظ پزشــکی مهم 

هستند.
 مهبودی افزود: این افراد در نتیجه سهل انگاری 
کرده و هنگامی که سایر علائم و عوارض عقرب زدگی 
ایجاد شــدند به مراکز بهداشتی و درمانی مراجعه 
می کنند که این تأخیر، شانس ایجاد عوارض و حتی 

مرگ فرد گزیده شده را افزایش می دهد.
 وی گفت: بعضی از عوامل هستند که بر میزان 
تأثیر گزش عقرب اثرگذار هستند؛ که این عوامل: 
نوع عقرب، زمان گزش محل گزش، سن فرد گزیده 
شده، زمان طول کشیده تا رسیدن به بیمارستان، 

هستند.
 کارشــناس معاونت بهداشت دانشــگاه علوم 
پزشکی بوشــهر گفت: پر کردن سوراخ ها و شکاف 
دیوارها، احتیاط در زمان پوشیدن لباس و کفش در 
مناطق دارای عقرب و تکاندن آن ها قبل از پوشیدن، 
استفاده از تخت های بلند و پایه دار و گذاشتن پایه ها 
در ظرف محتوی آب، استفاده از دستکش در زمان 
انجام کارهای کشاورزی و بلند کردن سنگ و آجر 

توصیه می شود.
 مهبودی افزود: همچنین خودداری از فرو بردن 
دســت در لانه پرندگان، احتیــاط در زمان بیرون 
آوردن میوه از صنــدوق در مناطق دارای عقرب و 
جمع آوری و دور کردن نخاله های ساختمانی از محل 

زندگی از دیگر توصیه های کاربردی است. 

طبق بیانیه انجمن قلب آمریکا، پیاده روی ساده 
۲۰ دقیقه ای ممکن است یکی از راه های مفید برای 

افراد مبتلا به بیماری قلبی عروقی باشد.
به نقــل از مدیکال نیوز، انجمــن قلب آمریکا 
پیشنهاد می کند که حتی یک پیاده روی سریع ۲۰ 
دقیقه ای در روز می تواند به افراد در حفظ سلامت 

قلب و عروق کمک کند.
 افــراد در معــرض خطر بیشــتر قلبی عروقی 
عبارتند از: افراد مســن، افراد دارای معلولیت، افراد 
سیاهپوســت، افراد با وضعیت اجتماعی-اقتصادی 
پایین تر که در مناطق شــهری و روستایی زندگی 
می کنند، و افراد دارای چالش های ســلامت روان 

مانند افسردگی.
 چاقی، فشار خون بالا، دیابت، کلسترول بالا، و 
سیگار کشیدن با بروز بیشتر بیماری قلبی عروقی 

مرتبط هستند.
 فاکتورهای خطر بیماری قلبی عروقی که اوضاع 
را وخیم تر می کند، با کمبــود فعالیت بدنی برای 
افرادی که آن ها را دارند همراه اســت و یک عامل 

خطر دیگر را اضافه می کند. 

عقرب گزیدگی، دردناک یا خطرناک؟ 

۲۰ دقیقه پیاده روی روزانه موجب 
بهبود سلامت قلب می شود 

دکتر محمدرضا اسدی کرم در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به اینکه عفونت مجاری ادراری به عنوان یکی از 
شایع ترین بیماری های عفونی در سراسر دنیا شناخته 
می شود، گفت: درطول زندگی، نزدیک به ۵۰ درصد 
خانم ها حداقل یک مرتبه به عفونت مجاری ادراری 
مبتلا می شــوند و حدود ۲۵ درصد آنها دچار عود 
عفونت می شوند. در صورت عدم تشخیص و درمان به 
موقع، این عفونت می تواند منجر به عوارض شدیدی 
مانند از کار افتادگی کلیه ها و یا ورود عامل بیماری زا 
به خون شــده که با ایجاد عفونت در خون موجب 

مرگ و میر فرد می شود.
 ایجــاد مقاومت آنتی بیوتیکــی در درمان عفونت 

مجاری ادراری
وی افــزود: درمان عفونت های مجــاری ادراری 
بــر پایه تجویز آنتی بیوتیک های مختلف اســت و 
متاســفانه اســتفاده بی رویه از این آنتی بیوتیک ها 
موجب ایجاد مقاومت به آنها شده است. یک باکتری 
به نام “اشرشیاکلی” به عنوان اصلی ترین عامل ایجاد 
عفونت ادراری شناخته می شود که بیش از ۸۵ درصد 
موارد این عفونت ها را موجب می شود. همچنین این 
باکتری می تواند موجب عود عفونت شود. متاسفانه 
امروزه “اشرشــیاکلی ها” به اکثر آنتی بیوتیک های 
تجویز شده مقاوم شــده اند و به همین دلیل اغلب 
راهکارهای درمان عفونت مجاری ادراری بر روی این 

باکتری متمرکز شده است.
 ناکارآمــدی آنتی بیوتیک هــا در درمان عفونت  
ادراری / روش نوین انستیتوپاســتور در درمان این 

بیماری
 او ادامــه داد: از ســال ۱۳۸۷ محققــان بخش 
بیولوژی مولکولی انستیتو پاستور ایران مطالعاتی در 
زمینه عفونت مجاری ادراری را آغاز کرده است. این 
مطالعات به خصوص در زمینه بررسی مقاومت آنتی 
بیوتیکی در بیــن باکتری های عامل عفونت ادراری 
و طراحی کاندیدای واکســن های مختلف علیه آنها 

و بررســی کارایی این کاندیدای واکسن ها در مدل 
حیوانــی بود که نتایج مطلوبــی از این مطالعات به 
دست آمده است و این نتایج به صورت مقالات علمی 

در مجلات معتبر به چاپ رسیده است.
 “کاتتر” عامــل ۸۰ درصد عفونت هــای ادراری 

بیمارستانی
اســدی کرم با بیان اینکه کاتترهــای ادراری در 
موارد بی اختیــاری ادراری، احتباس ادرار و جراحی 
دستگاه تناسلی - ادراری و ... به کار می روند، اظهار 
کرد: اســتفاده از این ابزار پزشکی باعث تسهیل در 
خروج ادرار از بدن بیمار می شود ولی در اغلب موارد 
استفاده از آنها با عفونت مجاری ادراری همراه است. 
عفونت های ادراری وابسته به کاتتر درصد بالایی از 
عفونت های ادراری را بــه خود اختصاص می دهند 
و بویژه در محیط بیمارســتان بیش از ۸۰ درصد از 

عفونت های ادراری از این نوع است.
 او با اشــاره به اینکه عفونت مجــاری ادراری در 
۱۰ تــا ۵۰ درصد بیمارانی کــه از کاتتر برای کوتاه 
مدت اســتفاده می کنند، مشاهده می شود، تصریح 
کرد: ولی در موارد اســتفاده طولانی مدت از کاتتر 
)بالای ۲۸ روز( تقریبا در همه موارد عفونت مجاری 
ادراری مشاهده می شود. عفونت ادراری ناشی از کاتتر 
در صورت عدم درمان می تواند منجر به آسیب های 

کلیوی، عفونت خون و حتی مرگ بیمار شود.
 وی افزود: تجمع باکتری ها بر روی سطح کاتتر 
معمولا به صورت توده هایی از این باکتری است که به 
آنها بیوفیلم اطلاق می شود. این توده ها نه تنها موجب 
انسداد کاتتر می شوند، بلکه بیوفیلم های تشکیل شده 
بر روی کاتترها اغلب به آنتی بیوتیک های تجویز شده 

مقاومت نشان می دهند.
 لزوم به کارگیری شیوه های نوین برای جلوگیری از 

بروز عفونت ادراری
وی با بیان اینکه شیوع بالای عفونت های مجاری 
ادراری ناشی از کاتتر و ناکارآمدی درمان های آنتی 

بیوتیکی موجب سوق داده شدن تحقیقات به سمت 
یافتن راهکارهای جدید درمانی شــده است،  اظهار 
کرد: راهکارهای جدید در پیشگیری از عفونت های 
مجاری ادراری ناشــی از کاتتر در ممانعت از تجمع 
باکتری و تشــکیل بیوفیلم تمرکز دارند که شامل 
روش های مختلف می شوند که از آن جمله می توان 
به روش های ایجاد پوشش بر روی کاتترها اشاره کرد.

 این عضو هیات علمی بخش پزشــکی مولکولی 
انستیتو پاستور ایران،  تاکید کرد: روش های متعدد 
مطرح می شــود که برخی از آنها تنها با ممانعت از 
اتصال باکتری و تشــکیل بیوفیلم عملکرد خود را 
انجام می دهنــد. در حالی که در برخی از روش ها با 
استفاده از خواص باکتری کشی، سبب محافظت بیمار 
از عفونت و انسداد کاتتر می شوند. از جمله این مواد 
پوشش دهنده کاتتر می توان به نانو ذرات مختلف، 
آنتی بیوتیک ها و “پپتیدهای ضد میکروبی” اشاره 

کرد.
 وی بــا بیان اینکه “پپتیدهای ضد میکروبی” به 
عنوان آنتی بیوتیک های نسل جدید مطرح هستند، 
اظهار کــرد: آنها به طور معمول حــاوی ۵ تا ۱۰۰ 
اســید آمینه هستند و در همه جای طبیعت یافت 
می شــوند. این مولکول ها به عنوان سلاح موثری در 
برابر میکروب ها هستند که از طریق چندین مکانیسم 
موجب کشــتن میکروب ها می شوند. خوشبختانه 
مقاومــت میکروبی به “پپتیدهــای ضد میکروبی” 
به دلیل عملکرد ســریع بر روی باکتری ها به ندرت 
ایجاد می شود. البته “پپتیدهای ضد میکروبی” دارای 

معایبی نظیر ناپایداری و هزینه زیاد هم هستند.
 وی بــا تاکید بر اینکه کاربــرد “پپتیدهای ضد 
میکروبی” تا به امروز بیشتر محدود به سطوح موضعی 
بوده اســت، گفت: آنها به منظــور درمان زخم های 
دیابتی و دیگر عفونت های پوســتی به کار رفته اند. 
“پپتید ضد بیوفیلم IDR-۱۰۱۸ “یکی از پپتیدهای 
جدید از این نوع است. این “پپتید ضد میکروبی” قادر 

به ممانعت از تشکیل بیوفیلم بوده و در ترکیب با آنتی 
بیوتیک های متداول درمانی تاثیرات مخربی بر روی 

باکتری های عامل عفونت های ادراری دارد.
 وی افــزود: عوامل متعددی وجــود دارند که به 
افزایش کارایی “پپتیدهــای ضد میکروبی” کمک 
بســزایی می کنند و از آن جمله می توان به استفاده 
از نانوذرات اشــاره کرد. نانوذرات قادر هستند که “ 
پپتیدهای ضد میکروبی” را در خود جا داده و سبب 
افزایش کارایی آنها شوند. اگرچه کاربرد نانوذرات برای 
انتقال دارو و انتقال ژن در صنعت پزشــکی بسیار 
مطرح است اما کاربرد آنها برای پوشش دهی کاتتر 

کمتر مورد توجه قرار گرفته است.
 او ادامه داد: “کیتوزان” به عنوان پلیمر زیســتی 
با منشاء گیاهی است و در مطالعات پزشکی جدید 
مورد توجه قرار گرفته است. نانوذرات کیتوزان سبب 
بهبود هدف یابی، افزایش جــذب و پایداری داروها 
می شــود. “کیتوزان” دارای اثر ضد باکتریایی و ضد 
تولید بیوفیلم علیه طیف وسیعی از باکتری ها است. 
استفاده از این نانوذرات به همراه عوامل ضد میکروبی 

دیگر می تواند سبب افزایش اثربخشی آنها شود.
 وی افزود: از این رو محققان انستیتو پاستور ایران 
به سرپرســتی بنده بر آن شدند تا در قالب دو طرح 
تحقیقاتی جداگانه برای اولین مرتبه پوشش دهی 
کاتترهای ادراری را با اســتفاده از نانوذرات کیتوزان 
حاوی پپتید ضد میکروبی IDR-۱۰۱۸ انجام دهند 
و ســپس کارایی آن را در محیط خارج از بدن و نیز 

داخل بدن حیوان آزمایشگاهی بررسی کنند.
 موفقیت در نشان دادن کارایی نانوذرات

بنابر اعلام روابط عمومی و امور بین الملل انستیتو 
پاســتور ایران، در قســمت اول این طرح که نتایج 
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biology به چاپ رســیده است ترکیب نانوذرات 
کیتوزان با پپتید ضد میکروبی IDR-۱۰۱۸ آماده 
شد و خصوصیات این ترکیب با روش های مختلف 

از جمله میکروسکوپ الکترونی بررسی شد. سپس 
ارزیابی میزان رهایش پپتید از نانوذره و فعالیت ضد 
میکروبی این ترکیب علیه باکتری اشرشیاکلی انجام 
شد. در مراحل بعدی پوشش دهی کاتتر با نانوذرات 
کیتوزان حاوی پپتید انجام شد. سپس دوام ترکیب 
پوشش دهنده بر سطح کاتتر بررسی شد ودر مرحله 
بعد فعالیت آن در ممانعت از اتصال باکتری در سطح 
کاتتر و قدرت آن در مهار تشکیل بیوفیلم در سطح 

کاتتر بررسی شد.
 نتایج این مطالعه نشان داد که کاتترهای پوشش 
دهی شــده نه تنها خاصیت ضــد باکتریایی و ضد 
بیوفیلم علیه اشرشیاکلی دارند بلکه از دوام مناسبی 
بر سطح کاتتر برای مدت ۱۴ روز برخوردار هستند.  
 همچنین در قســمت دوم این پروژه به بررسی 
فعالیت ضد باکتریایی نانوذرات کیتوزان _ پپتید ضد 
میکروبی علیه باکتری اشرشیاکلی در مدل موشی 
پرداخته شد. در این مرحله در مدل موشی، عفونت 
مجاری ادراری وابسته به کاتتر شبیه سازی شد. در 
این مدل، کاتتر پوشش داده شده با ترکیب کیتوزان- 
پپتید به داخل مثانه موش های آزمایشگاهی وارد شد. 
ســپس موش ها با باکتری اشرشیاکلی آلوده شدند 
و کاتترهــا در روزهای مختلف از موش جمع آوری 
شدند تا تعداد باکتری در بیوفیلم های تشکیل شده 
در کاتترها شمارش شود. در نهایت نیز ایجاد التهاب 
در مثانه موش بعد از وارد کردن کاتترها با بررســی 

شاخصه های التهاب مورد ارزیابی قرار گرفت.
 نتایــج این مطالعه نشــان داد کــه کاتترهای 
موشی پوشش داده شده با نانوذرات کیتوزان-پپتید 
ضدمیکروبی از اتصال و اســتقرار باکتری در سطح 
کاتتر و همچنیــن مثانه موش جلوگیری می کنند. 
ممانعت از اتصال و تشکیل بیوفیلم در مثانه موش ها 
تا ۱۴ روز بررسی شد و نتایج نشان داد که از تجمع 
باکتری در سطح کاتتر و مثانه جلوگیری می شود. از 
آنجایی که عفونت های ادراری وابسته به کاتتر ممکن 
اســت در طول ۲ تا ۱۴ روز بعد از کاتترگذاری رخ 
دهند ممانعــت از اتصال باکتری در طول این مدت 
می تواند سبب عدم ایجاد عفونت ادراری وابسته به 
کاتتر شــود. ماندگاری ترکیب کیتوزان-پپتید در 
سطح کاتتر با انجام آزمایشات ذکر شده بیانگر این 

موضوع بود.
 نتایج این بررسی نشان داد که نانوذرات کیتوزان 
حاوی پپتیــد ضدمیکروبی IDR۱۰۱۸ می توانند 
به عنوان یک عامل پوشش دهی سطح کاتتر برای 
پیشگیری از عفونت مجاری ادراری وابسته به کاتتر 
مطرح باشند. بررسی تاثیر این نوع پوشش دهی کاتتر 
در ممانعت از عفونت ادراری با ســایر باکتری های 
بیماری زای مجــاری ادراری و همچنیــن ارزیابی 
تاثیر این نوع کاتترهــا در مدل حیوان های بزرگتر 
آزمایشــگاهی مانند خرگــوش در مطالعات آینده 

پیشنهاد شده است.
 بنابر اعلام انستیتوپاستور ایران، مقاله حاصل از 
نتایج قســمت دوم این طرح به مجله ای معتبر ارائه 

شده و در حال بررسی است.

ناکارآمدی آنتی بیوتیک ها در درمان عفونت  ادراری
   سلامت

 

معــاون برنامه ریزی و پایش عملکرد ســتاد ملی 
جمعیت با اســتناد به گزارش رسمی وزارت بهداشت 
به سازمان اداری و اسخدامی برای سال ۱۴۰۰، عنوان 
کرد: طبق آن گزارش ارجاعات ما به ای وی اف سطح 
سه ۳۵ تا ۳۷ درصد است درحالیکه در عمده کشورها 
زیر ۱۵ درصد اســت. خدمات آی وی اف بسیار گران 
قیمت و کم بازده است و در بهترین مراکز، ۲۵ درصد 
بازدهی دارد. این امر به لحاظ بار ســلامتی بسیار پر 
هزینه است و فرد باید مقادیر زیادی هورمون مصرف 
کند و خطرات و عوارض آن را متحمل شود؛ حال آنکه 
این خدمات بیمه کردیم شــده اما خدمات ساده تر و 

گام های پیش از آن بیمه نشده اند.
به گزارش ایســنا، انسیه کتابچی در برنامه تهران 
بیست شبکه پنج ســیما به ارائه توضیحاتی پیرامون 
خدمات درمان نابــاروری در راســتای اجرای قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت پرداخت و با اشاره 
به بازدید ستاد ملی جمعیت از برخی مراکز ناباروری، 
اظهار کرد: طبق متن قانون و مصوبه هیات وزیران در 
مرداد ۱۴۰۱، طبق مــاده ۴۳ قانون جوانی جمعیت 
کــه معطوف به بیمه ناباروری و مــاده ۴۵ این قانون 
که معطوف به بیمه مراقبت بارداری اســت، همه ارائه 
دهندگان خدمات در تمام ســطوح باید می توانستند 
افراد نابارور را نشان دار کنند اما در دستورالعمل خرید 
راهبردی خدمت، این نشان دار کردن افراد نابارور فقط  

در سطح فوق تخصصی اتفاق می افتد.
معــاون برنامه ریزی و پایش عملکرد ســتاد ملی 
جمعیت ادامه داد: این به آن معنا است که فردی که 
در سطوح پایین تر خدمات سرپایی و ارزان قیمت تر 
نظیر جراحی سر پایی، ویزیت، آزمایش و سونوگرافی 
انجام می دهد، نمی تواند در مراکز  دولتی از خدمات ۹۰ 
درصد استفاده کند چراکه نشان دار نشده است و وقتی 

نشان دار می شود که به سطح سه برود.
وی بــا بیان اینکه ما این انتقــاد را با بیمه تامین 
اجتماعی و ســلامت در میان گذاشتیم، در عین حال 
افزود: علیرغم اینکه جلسه ما با بیمه ها در بهمن ۱۴۰۱ 
بود اما هنوز تا کنون دستورالعمل جدید خرید راهبردی 
خدمات ناباروری مصوب نشده و این اصلاحات انجام 
نشده اســت. گرچه در حوزه نشان دار شدن ناباروران 
اصلاحاتــی رخ داده امــا هنوز همه ســطوح، همه 
خدمات را پوشــش نمی دهند. هنوز مراکز خصوصی 
ما در حوزه های مختلف بیمارستان، آزمایشگاه، مراکز 
تصویربرداری و غیره طرف قرارداد با بیمه های پایه قرار 
نگرفته اند. با اینکه در مصوبه هیات وزیران قید شــده 
است که اگر هر مرکز خصوصی با بیمه های پایه برای 
ناباروری قرار داد نبندد، نباید پروانه فعالیت او تمدید 

شود.

جزئی بودن تعــداد قلم هــای دارویی تحت 
پوشش بیمه برای درمان ناباروری

 محدودیت سقف پوشش بیمه برای داروهای 
درمان سطح سه ناباروری

وی توضیح داد: در خود سطح سه هم که داروها و 
اقلام آن مشخص است، محدودیت سقف وجود دارد. 
این امر هم غیرقانونی است. در متن قانون گفته شده 
است بدون ســقف دفعات، دارو دریافت کنند. یعنی 
اگر مرکز فــوق تخصصی ناباروری ما که مجوز وزارت 
بهداشــت دارد تشخیص می دهد این خانم یا آقا باید 
چهــار آمپول دریافت کند دیگر بی معنی اســت که 
دســتورالعمل خرید راهبردی فقط دو آمپول را تحت 
پوشش بیمه قرار می دهد و فرد باید دو آمپول دیگر را 

با قیمت های گران خرید از جیب داشته باشد.
ارجاع ۳۵ درصد ناباروران به خدمات کم بازده 

»آی وی اف«
معــاون برنامه ریزی و پایش عملکرد ســتاد ملی 
جمعیت با اســتناد به گزارش رسمی وزارت بهداشت 
به سازمان اداری و اسخدامی برای سال ۱۴۰۰، عنوان 
کرد: طبق آن گزارش ارجاعات ما به ای وی اف سطح 
ســه ۳۵ تا ۳۷ درصد بوده است. درحالی که این عدد 
در عمده کشورهای دنیا زیر ۱۵ درصد است. از سوی 
دیگر خدمات آی وی اف بسیار گران قیمت و کم بازده 
است و در بهترین مراکز، ای وی اف ۲۵ درصد بازدهی 
دارد. یعنی هر فرد نابارور به طور متوسط باید چهار بار 
ای وی اف کند تا صاحب فرزند شود. این امر به لحاظ 
بار سلامتی بســیار پر هزینه است و فرد باید مقادیر 
بسیار زیادی هورمون مصرف کند و خطرات و عوارض 
را متحمل شــود تا بتواند ای وی اف انجام دهد حال 
آنکه ما  این خدمات را بیمه کردیم اما خدمات ساده تر 

و گام های پیش از آن را بیمه نکرده ایم.
کتابچی با بیان اینکه در حال حاضر برای نشان دار 
کردن افراد به عنوان نابارور به منظور دریافت خدمات 
بیمــه ناباروری، افراد به مراکــز فوق تخصصی ارجاع 
داده می شــوند، افزود: این فرد وقتی  اولین ویزیت را 
از فوق تخصــص دریافت می کند یک القا و تقاضایی 
به سمت خدمات فوق تخصصی اتفاق می افتد. نتیجه 
این می شود که ۳۵ تا ۳۷ درصد ناباروهای ما مستقیم 
سطح سه درمان می روند درحالی که  می توانستند با 
دارو درمانی و جراحی ســر پایی و حتی اصلاح سبک 
زندگی صاحب فرزند شــوند و این عدد کلان از جیب 
بیت المال خرج نشــود. این قســمت وظیفه  وزارت 
بهداشت  است که باید بسته های خدمت سطح یک و 
دو را به بیمه اعلام کند و تا در دستورالعمل اضافه شود. 
البته خدمات سطح یک درمان ناباروری تقریبا رایگان 

است و مشکل ما سطح دو است.

نقص دستورالعمل خرید راهبردی خدمت ناباروری

ژوئن )ماه جاری میلادی( ماه آگاهی از میگرن و سردرد 
و زمان خوبی برای کســب اطلاعات بیشتر در مورد این 

عارضه است.
 به گزارش ایسنا به نقل از مدیکال اکسپرس، سردرد 
به طور کلی به درد و احساس آزردگی در هر ناحیه از سر 
اطلاق می شود و ممکن است در یک سمت یا هر دو سمت 
سر بروز کند و همچنین ممکن است به صورت درد شدید، 

ضربه ای یا تیر کشیدن و ... ظاهر شود.
 سردرد می تواند به تدریج یا ناگهانی ایجاد شود و ممکن 

است کمتر از یک ساعت تا چند روز نیز طول بکشد.

 سردرد به طور کلی بر اساس علت بروز آن طبقه بندی 
می شود که عبارت است از:

 سردردهای اولیه
 سردرد اولیه ناشی از فعالیت بیش از حد یا مشکلات 
ساختارهای حساس به درد در سر شماست. سردرد اولیه 

نشانه یک بیماری زمینه ای نیست.
 شایع ترین انواع سردردهای اولیه عبارتند از:

 - سردرد خوشه ای
 - میگرن

 - میگرن همراه با هاله
 - سردرد تنشی

 سردردهای ثانویه
 ســردرد ثانویه علامت یا پیامد یک بیماری است که 
می تواند اعصاب حساس به درد در ناحیه سر را فعال کند. 
عوامل مختلفی - با شدت متفاوت - می توانند باعث سردرد 

ثانویه شوند.
 برخی از انواع سردردهای ثانویه عبارتند از:
 - سردرد ناشی از مصرف بیش از حد دارو

 - سردردهای سینوسی
 - سردردهای مرتبط با ستون فقرات

 - ســردردهای صاعقه ای )سردردی که شدید است و 
شروع ناگهانی دارد(

 چه زمانی باید برای ســردرد بــه دنبال مراقبت های 
پزشکی بود؟

 بررسی علائم سردرد شــما می تواند به تیم مراقبت 
بهداشــتی کمک کند تا علت و درمان مناسب را برای آن 
تعیین کند. بیشتر ســردردها نتیجه یک بیماری جدی 
نیستند اما برخی ممکن است ناشی از یک وضعیت تهدید 

کننده باشد که نیاز به مراقبت پزشکی دارد.
 اگر به همراه سردرد علائم زیر را نیز دارید، بهتر است 

به پزشک مراجعه کنید:
 * گیجی یا مشکل در درک گفتار

 * غش کردن
 * تب بالا

 * احســاس بی حسی، ضعف یا فلجی در یک طرف 
از بدنتان

 * گرفتگی گردن
 * مشکل در دیدن، صحبت کردن یا راه رفتن

 * حالت تهوع یا استفراغ 

بر اساس گزارش مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری 
ایالات متحده آمریکا بیش از نیمی از مردم این کشــور در 
طول هر ماه مکمل های غذایی استفاده می کنند که ممکن 
است شامل مولتی ویتامین، مکمل روغن ماهی یا مکمل 
ویتامین B۱۲ )که برای رژیم های غذایی وگان بسیار مهم 
است( باشد اما با مصرف مکمل ها، معده افراد هر چند وقت 
یکبار ممکن است احساس بدی پیدا کند همچنین مصرف 
برخی از مکمل ها و شــرایط خاص می توانند باعث ایجاد 

حالت تهوع در فرد مصرف کننده شوند.
 )C به نقل از هلث، برخی ویتامین ها )مانند ویتامین 
اسید بیشتری در خود دارند بنابراین مصرف ویتامین های 
اســیدی با معده خالی ممکن است باعث ایجاد احساس 
تهوع در فرد شود. مکمل های آهن یا مولتی ویتامین های 
غنی شــده با آهن نیز در صورت مصرف بدون غذا ممکن 

است باعث ایجاد حالت تهوع شوند.
 داروهای مصرفی شــما و حتی ســایر ویتامین ها نیز 

می توانند با ویتامین های شــما تداخل داشــته باشند و 
شما احساس بیماری کنید. برخی از مکمل های ویتامین 
می توانند دارای مگادوز از یک ویتامین خاص باشــند که 

می تواند بر سیستم بدن شما تاثیر بگذارد.
 قبل از مصرف مکمل های خود برچســب آن را برای 
درک مقادیر ویتامین A، D و E بررسی کنید. دوز بیش 
از حد این ویتامین ها در قرص های شــما می تواند عامل 

احتمالی تهوع شما باشد.
 از آنجایی که ویتامین C به جذب آهن کمک می کند، 
بهتر اســت این دو را همراه با کمی غذا مصرف کنید. به 
برچسب های ویتامین های خود نگاهی بیندازید تا دریابید 
کدام مکمل ها را بــا غذا مصرف کنید و کدام مکمل ها با 
معده خالی مانند ویتامین های A، D، E و K بهتر جذب 

می شوند.
 مطمئن شوید که پزشک شما می داند کدام مکمل های 
ویتامینی را مصرف می کنید. مصرف آنها می توانند به شما 
در تعیین اینکه آیا ویتامین های شــما در جذب داروهای 

شما تداخل دارند یا خیر کمک کند.
 طبق گفته کلینیک کلیولنــد ایالات متحده آمریکا، 
مصرف ویتامین ها قبل از یک تمرین ورزشی ممکن است 
ایده خوبی به نظر برسد اما ممکن است سیستم گوارش 
شما را مختل کند. در عوض، ویتامین ها را با وعده غذایی 

بعد از تمرین خود مصرف کنید.
  برخی از ویتامین ها اگر به صورت جویدنی یا پودری 
باشند ممکن اســت برای سیستم گوارشی شما راحت تر 

باشند. اگر می دانید ویتامین خاصی شما را بیمار می کند، 
سعی کنید دوز آن را به نصف تقسیم کنید یعنی یک نوبت 

صبح و یک نوبت عصر مصرف شود.
 پزشــک شــما بهترین منبع برای اطــلاع از کمبود 

ویتامین های شماست.
 به این مورد دقت کنید که ممکن است نیازی به مکمل 
ویتامین نداشته باشید مگر اینکه سن شما بالای ۶۰ سال، 
باردار یا گیاهخوار باشید. اگر مکمل های خاص شما را بیمار 
می کنند، ویتامین های خود را از انتخاب های غذایی سالم تر 

دریافت کنید.
 به گفته دانشکده پزشــکی هاروارد برخی از خطرات 
سلامتی مرتبط با دوزهای بالای برخی ویتامین ها و مواد 
معدنی وجود دارد. به عنوان مثال، ویتامین A بیش از حد 
)به عنوان بتاکاروتن( با افزایش خطر ابتلا به سرطان ریه در 

افراد سیگاری مرتبط است.
 بدانید که مصرف بیش از حد مکمل های کلســیم و 
 E با سنگ کلیه مرتبط است و مگادوز ویتامین D ویتامین
 B۶ نیز می تواند منجر به خونریزی در مغز شود. ویتامین
ممکن است خلق و خوی شما را بهبود بخشد و از قلب شما 
محافظت کند اما مصرف بیش از حد ویتامین B۶ در مدت 

طولانی ممکن است خطر آسیب عصبی را افزایش دهد.
 به یاد داشته باشید که سازمان غذا و دارو مکمل های 
ویتامیــن را تایید نمی کند، بنابراین هیچ تضمینی وجود 
ندارد که وعده های روی برچسب ویتامین فواید سلامتی 

مورد نظر شما را ارائه دهد. 

در مورد انواع سردرد چه می دانید؟ 


عضــو هیــات علمــی بخش 
انســتیتو  مولکولی  پزشــکی 
پاستور ایران با تاکید بر لزوم 
بــه کارگیری شــیوه های نوین 
برای جلوگیری از بروز عفونت 
ادراری بــه دلیــل ناکارآمدی 
درمان هــای آنتــی بیوتیکــی، 
از موفقیــت ایــن مجموعه در 
دستیابی به روش درمانی نوین 
عفونت هــای ادراری خبر داد. 

راهکاری در پیشگیری از ناراحتی معده بعد از مصرف ویتامین ها 
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ÁÁÁÁ    خبر

امین حســینیون تصور آینده بــدون ادبیات را 
محال می خواند و معتقد اســت ادبیات در طبیعت 
انسان است و لازمه دنیای بدون ادبیات این است که 
هیچ کس هیچ چیز نگوید و از زبان استفاده ای نشود. 
 این داستان نویس و مترجم در گفت وگو با ایسنا 
دربــاره آینده بدون ادبیات و این که چرا باید ادبیات 
ادامه پیدا کند، گفت: واقعیت این است بایدی وجود 
ندارد؛ انسان موجودی است که تخیل دارد و زمانی 
که تخیل از طریق کلمات بیان شود، فارغ از کیفیت 
آن می شــود ادبیات یا اگر از طریق صدا بیان شود، 

می شود موسیقی.
  او افــزود: تنها حالتی که امــکان دارد ادبیات 

اصلا وجود نداشته باشد، این است که دیگر انسان 
هیچ تخیلی نداشته باشــد یا هیچ وقت، هیچ کس 
درباره تخیلش صحبت نکنــد. تخیل می تواند هر 
چیزی باشد و لزوما هم مثبت نیست یا ممکن است 
چیزهای زشت باشد، همان طور که بخشی از ادبیات 
چنین چیزهایی  است. پس بایدی برای ادامه ادبیات 
وجود ندارد اما تا زمانی که انســان چنین موجودی 
است، یعنی دارای تخیل اســت، ما ادبیات، فارغ از 
کیفیتش، خواهم داشت و کسی نمی تواند جلویش 

را بگیرد. 
  حســینیون با تأکید بر این که ادبیات در ذات 
آدمی نهفته است، گفت: اگر  ۱۰ آدم بی سواد را در 

جایی بگذارید تا چندماه باهم زندگی کنند، حتما 
چند شعر و داستان از این  ماه ها  بیرون خواهد آمد، 
تعابیر زیبایی ایجاد خواهد شد که همه این ها می شود 
ادبیات. بخشی از ادبیات توسط شاعران، نویسنده ها 
و امثالهم آفریده می شود و این بدین معنی نیست 
که اگر آن ها نباشــند، ادبیاتی وجود نخوهد داشت. 
اگر چند نفر دور آتش بنشــینند، یکی شــروع به 
تعریــف قصه می کند، خب از آن چند نفر، یک نفر 
داســتان بهتر، هیجان انگیزتر، زیباتر و بامعناتری 
تعریف می کند، که می شود نویسنده. اما اگر نویسنده 
نباشد و یا بگوید داستان تعریف نمی کنم،  بقیه به 
کار خود ادامه می دهند زیرا این بخشی از طبیعت 
انسان است و ادبیات باید ادامه پیدا کند، ادبیات باید 
و نباید نیست بلکه بخشی از طبیعت انسان است، در 
نتیجه ادامه خواهد داشت مگر این که طبیعت انسان 

تغییر پیدا کند.
   او در ادامــه اظهار کرد: اگــر  دنیایی را تصور 
کنیم که در آن هیچ شکلی از ادبیات وجود ندارد و 
این دنیا به چه شکل خواهد بود، می توان گفت آن 
دنیا، دنیایی خواهد بود که در آن جا به هیچ عنوان، 
هیچ ارتباطی وجود ندارد. بین آدم های آن جامعه، 
می خواهد  ۵ نفر باشد یا ۵۰۰ هزار نفر یا ۵۰ میلیون 
نفر، فاصله  زیادی وجود دارد، همین طور بین  نهادها 
و نظام های اجتماعی اش. بین من نوعی و شما فاصله 
وجود دارد، اما چه چیزی این فاصله را پرمی کند و 
یا چه چیزی بین من و شما ارتباط برقرار می کند؟ 
ادبیات یا ساده تر بگویم داستان. در واقع داستان های 

مشترک است که انسان ها را کنار هم قرار می دهد.

 نویسنده »سیاسیا در شهر مارمولک ها«، »ماجرای 
کفترکش« و »ماجرای خونزاد«  خاطرنشــان کرد: 
آن چه باعث ارتباط میان یک فرد در فقیرترین نقطه 
تهران با یک آدم در ثروتمندترین نقطه می شــود، 
داستان های مشترک است؛ مثلا همه یک سریال را 
دنبال می کنند یا درگیر یک کابوس مشترک مثلا 
زلزله تهران هستند؛  زلزله کابوس مشترکی است 
که همه تهرانی ها دارند و این کابوس مشترک باعث 
می شــود بین آدم ها ارتباطی وجود داشته باشد. به 
محض این که دربــاره این کابوس که امری تخیلی 
است، صحبت شــود، یکی می گوید اگر زلزله شود 
چه می شود؟ دیگری می گوید همه جا آتش سوزی 
می شــود؟  یکی دیگر می گویــد موش های بیرون 
می آیند و شروع به خوردن آدم ها می کنند؟  در واقع 

در این جا وارد حوزه ادبیات شده ایم.
 حسینیون تأکید کرد:  کارکرد ادبیات،  برقراری 
ارتباط میان آدم ها و نهادهای جامعه اســت. تقریبا 
تصور دنیای بدون ادبیات، محال اســت یا تصورش 
سخت است. لازمه  دنیای بدون ادبیات این است که 
هیچ کس هیچ چیز نگوید و از زبان استفاده ای نشود؛ 
مثلا هیچ مکاتبه ای نداشــته باشیم و کسی چیزی 
نگوید. اگر از  بقال ماست می خرید، در سکوت اتفاق 
می افتد. ماســت را روی میز می گذارید و کارت را 
می کشــید بدون گفتن کلمه ای. به محض این که 
شروع به حرف زدن کنید، با شکلی از ادبیات سروکار 

دارید.
 این مترجم با اشــاره به اعتصاب نویسنده های 

آمریکایی در تلویزیون، گفت: این مسئله، حرکتی 
صنفی است. اما اگر زمانی بگویند کلا شعر  ممنوع 
است و کســی اجازه نمی دهد کتاب شعری چاپ 
شــود، این امر امکان پذیر نخواهد بود چون شعر و 
داستان بخشی از طبیعت انسان است و نمی توان جلو 
آن را گرفت. اگر تمام شاعران بگویند ما دیگر شعر 
نمی گوییم، شعر به شکل دیگری تولید می شود؛ مثلا  
در اســتادیوم فوتبال، ۲۰ هزار نفر جمع می شوند و 
درباره فوتبالیست ها شعری در آن جا تولید می کنند. 
بنابراین اگر  شاعران هم  یک  روزی اعتصاب کنند، 
بقیه آدم ها به صــورت  خودکار آن وظایف را انجام 

می دهند.
 حســینیون در پایان گفت: درباره مرغ ســحر 
ملک الشعرای بهار، زمانی که شعر  معروف شده بود 
این روایت وجود دارد، در نســخه اولیه این شــعر  
این گونه بوده که »شام ما، شام ما را سحر کن«. حتی 
خواننده ها ابتــدا این گونه اجرا کرده بودند. یک روز 
ملک الشعرا در خیابان راه می رفته که فرد دوره گردی 
مرغ سحر را می خوانده و   به جای »شام  ما، شام ما 
را سحر کن« می گفته »شام تاریک ما را سحر کن«.  
ملک الشعرا می گوید این تغییر بهتر است و این مصرع 
را اصلاح می کند می شــود »شام تاریک ما را سحر 
کن«. می خواهم بگویم ارتباط همانند تخیل جمعی 
در زبان شاعر و نویسنده می آید و به ادبیات  تبدیل 
می شود. اگر آن شــاعر حذف شود، تخیل جمعی 
یا فردی راه دیگــری برای ابراز خود پیدا می کند و 

نمی تواند ساکت بنشیند. 

وقتی هیچ کس هیچ چیز نگوید! 
  

بانوی فعال رســانه ای  معتقد است که به اهمیت 
حضور زنان در جامعه ایرانی کمتر در رسانه ها پرداخته 
شــده اســت. حضور زن در جامعه هیــچ منافاتی با 

دین داری، مادر بودن و خانه داری ندارد.
 منصوره جاسبی در گفت وگو با خبرنگار فرهنگی 
ایرنا درباره اهمیت »الگوی ســوم یا الگوی صحیح از 
زن« به عنوان یکی از محورهای نخســتین جشنواره 
بین المللی رسانه ای خورشید، اظهار داشت: در جامعه 
ایرانی، برخی این گونه فکر می کنند که اگر زن بخواهد 
موفق باشــد، لازم اســت نقش مادر و همسر بودن و 
خانه دار بودن خود را کنار بگذارد در حالی که چنین 
نیست و یک زن با توجه به چند بعدی بودنش می تواند 

به تمامی این مسوولیت ها در آنِ واحد بپردازد.
 وی افــزود: خیلی از زنان هســتند که در جامعه 
حضور دارند در عین حالی که دین داری خود را حفظ 
کرده و به همسر و فرزندان خود نیز به خوبی رسیدگی 

و خانواده را نیز مدیریت می کنند.
  جاسبی تاکید کرد: نشان دادن چنین واقعیتی از 
زن می شود معرفی الگوی صحیح از بانوان، که رسانه ها 
در این زمینه کم کاری کرده اند. البته یک خانم باید با 
تلاش خود نه با رانت به این نقطه رســیده باشد که 
در بین استادان دانشگاه موارد بسیاری از چنین زنان 

موفقی سراغ داریم.
 وی گفت: زن می تواند سختی را به خود بقبولاند و 
در خانواده و اجتماع هم به مسئولیت های خود بپردازد 
و موفق باشد بنابراین رســالت رسانه ها این است که 

چنین الگویی را نشان دهند.
 این بانوی فعال رسانه  ای با بیان اینکه رسانه ها در 
مواجــه با زنان کار خود را کامــل انجام نداده اند و در 
این حوزه کار زیاد است، اظهار داشت: بهتر بود در دور 
نخست جشنواره به جای دعوت از زنان فعال رسانه ای 
در جهان از زنان موفق در این عرصه از کشور خودمان 

دعوت می شد.
 جاسبی گفت: وقتی به موضوعی درست پرداخته 
نشود باعث می شود که از اهمیت بیفتد. در مورد مسائل 
زنان هم این گونه است. اگر رسانه ها به این گونه مسائل 

نپردازند کم رنگ می شوند.
 وی همچنین با اشــاره به چند مورد از اتفاق های 
اخیر در مناطق مختلف کشــور که باعث جریحه دار 
شدن احساسات زنان شد اظهار داشت: از آنجایی که 
رسانه ها تاکنون به حقوق زنان بویژه در مناطق محروم 
نپرداخته اند چنین مسائلی عادی شده است. در حالی 
که باید به حقوق زنان در رســانه ها پرداخته شــود و 
چنین اجازه ای به مردان داده نشود که دست به چنین 

اقدام هایی علیه زنان بزنند. 

کارگردان نمایش »مغــروق ماهی« در نظر گرفتن 
بخش دانشجویی را در دل جشنواره نمایش های آیینی 
سنتی، اتفاقی خوب و فرصتی برابر برای دانشجویان 

کشور دانست.
  علی رضایــی راد که با نمایش »مغروق ماهی« در 
بخش دانشجویی بیست و یکمین جشنواره آیینی و 
سنتی حضور دارد، در گفتگویی با ایسنا، خواستار نگاه 
ویژه به این رویداد شــد و بر برگزاری این جشنواره به 

صورت سالانه تاکید کرد.
 او با بیان این که جشنواره آیینی و سنتی بیشتر به 
حفظ آیین ها کمک می کند، اضافه کرد: متاسفانه در 
این رویداد شاهد آثار تکراری هستیم و این نشان دهنده 
این اســت که ما برای حفظ آییــن تلاش می کنیم 
ولی برای رشد این گونه ها مثل تعزیه، شبیه خوانی و 

نمایش های روحوضی تلاشی صورت نگرفته است.
 رضایی راد از این که هنوز جشنواره آیینی و سنتی 
به عنوان دغدغه ای جدی برای نسل جدید تبدیل نشده 
است، ابراز تاسف کرد و افزود: اگر به اهمیت این مقوله 
پی برده می شــد، شاهد گنجاندن بخشی از این گونه 
نمایشی در جشنواره های دانشجویی بودیم، در حالی 

که همچنان، تنها پیشکسوتان به اهمیت آن واقف اند.
 او ظهارامیداوری کرد در این جشــنواره شــاهد 

برگزاری کارگاه ها و نشست های تخصصی باشیم.
 او که چهارمین حضورش را در این رویداد تجربه 
می کنــد، ادامــه داد: وقتی در این رویــداد به بخش 
دانشــجویی اهمیت داده شــود و وزارت علوم نیز با 
مشارکت خود، بستر را برای ورود دانشجویان رشته های 
مختلف تسهیل کند، به طور قطع این رویداد یک قدم 

جلوتر خواهد رفت.
 رضایی راد به چالش های پیش روی دانشــجویان 
برای حضور در جشنواره ها اشاره کرد و خواستار نگاه 
ویژه و همکاری مسئولان دانشگاه برای تسهیل در روند 
شرکت دانشجویان در جشنواره های مختلف شد تا آنان 
با انگیزه و توان بیشــتری در جشنواره ها حضور پیدا 

کنند.
 او پراکندگــی بخش های جشــنواره را تنها ایراد 
این رویداد عنــوان کرد و گفت: ایــن اتفاق، فرصت 
تماشــای آثار دیگر بخش ها را از هنرمندان حاضر در 
جشــنواره می گیرد و با این شیوه، اتفاقی که باید در 
دل جشنواره ها بیفتد که همان کسب تجربه و تبادل 
اطلاعات و افزایش آگاهی و تکنیک هاســت، میســر 

نمی شود. 
رضایی راد اضافه کــرد: برخی از هنرمندان باید در 
۲ استان مختلف با فواصل طولانی حضور پیدا کنند 
و این به طور قطع آنان را با مشــکل مواجه می کند. 
بنابراین بهتر بود کل این رویداد در خراســان شمالی 

برگزار می شد. 

رسانه ها کمتر به اهمیت حضور 
زنان در جامعه پرداخته اند 

بیشتر به حفظ آیین ها فکر 
می کنیم تا نوآوری در آنها 

          گزارش 

محمدعلی اسلامی ندوشــن مثنوی را »حماسه 
دوران بعد از اسلام« و شاهنامه را »حماسه ایران پیش 
از اسلام« می خواند که تفاوت بسیاری با هم دارند اما 
در جهاتی به هم شبیه هستند؛ سازنده آن ها دو نابغه 
برجســته ایرانی است که از دو ســیر برای شناخت 
بشریت و شــناخت تمدن ایران و قوم ایرانی حرکت 

کرده اند.
 به گزارش ایسنا، روز بزرگداشت مولانا در هشتمین 
روز از ماه مهر در تقویم ثبت شده و به همین مناسبت 
مروری داریم بر نوشــته محمدعلی اسلامی ندوشن 
در کتاب »چهار ســخنگوی وجدان ایران« که درباره 

فردوسی، مولانا، حافظ و سعدی است.
  اسلامی ندوشــن مولوی را »سخنگوی یگانگی 
انسان« می خواند و در مقایسه ای با فردوسی می گوید: 
فردوســی شــبیه به یک دریای آرام است. شخص 
تکلیفــش را تا آخر می دانــد. قطب نمایش را میزان 
می کند و حرکت می کند. مولوی دریایی متلاطم است 
و حرکت روی این دریا فوق العاده پیچیده و مشــکل 
است. سردرآوردن از آن و به انتها رسیدن و به ساحل 

رسیدن کار آسانی نیست.
  مثنوی مولوی را به عنوان »حماسه دوران بعد از 
اســلام« نام بردم. شاهنامه را باید گفت حماسه ایران 
پیش از اســلام. مثنوی، حماسه دوران پس از اسلام. 
عجیب می نمایــد که این دو کتاب را که در کنار هم 
بگذاریم، یعنی شاهنامه و مثنوی، می بینیم که هیچ 
دو کتابی نیستند که این قدر با هم متفاوت باشند، و 
درعین حال از جهاتی به هم شبیه. شباهت این دو را 
در دو مورد می خواهم اشاره کنم: یکی این که سازنده 
آن ها دو نابغه برجسته ایرانی هستند، ولی از دو مسیر 
حرکت کرده اند به طرف شــناخت بشریت و شناخت 
تمدن ایران و قوم ایرانی. نقطه حرکت یکسان است، 
نقطه پایان هم یکسان است، چون هر دو یک چیز را 

می خواهند که همان رهایی انسان، گشایش زندگی 
انســان و حل مشکل انسان باشــد، و حتی پاسخی 
برای معمای زندگی که همواره این معما مطرح بوده 
و خواهد بود؛ بنابراین این دو در پایان به هم می رسند، 

منتها از دو راه متفاوت.
 راهی که فردوســی در پیش می گیرد فرق دارد با 
راهی که مولوی در پیش می گیرد، چون در دو جامعه 
متفاوت و در دو تاریخ متفاوت زیسته اند. مولوی حدودا 
۲۷۰ سال بعد از فردوسی کتابش را پدید می آورد. در 
این ۲۷۰ سال آن قدر ایران تغییر کرده که نمی توانسته 
از آنچه دیده و آنچه از جامعه زمان خود دریافت کرده 
تجاوز کنــد. او باید همان را به بیان بیاورد. این ۲۷۰ 
ســال تاریخ ایران پر از ماجرا و حوادث است. در دوره 
فردوسی، ایرانی هنوز آن حالت سرزندگی و امیدش 
را برای اینکه برســد به یک جامعه متوازن از دست 
نداده. در دوره مولوی با آمدن غزنوی ها و سلجوقی ها 
و بعد خوارزمشاهی ها، اوضاع طوری جلو برده شده که 
خواه ناخواه کشــور به دست مغول بیفتد، برای اینکه 
سوءسیاست ها، سوء اداره ها و سوءبرداشت ها شرایط را 
آماده کرده برای اینکه قومی مانند مغول جرئت کند به 
کشور بزرگی مثل ایران بتازد. این دوران، ایران در زیر 
تسلط این سلسله ها بود که در ساخت وپاخت با خلافت 
بغداد عباســیان، طوری حکومت کردند که ایرانی به 
جایی که رسید برسد، و مولوی سخنگوی این اجتماع 

ازهم گسیخته قرار گرفت.
 به هرحال، کتاب مولوی نیز در عمق، نظیر شاهنامه 
همان نبرد نیکی بــا بدی را دنبال می کند. منتها در 
شاهنامه نبرد در جبهه بیرون، در جبهه اجتماع، در 
جبهــه ای که دو گروه، دو قوم و دو ملیت در برابر هم 
هســتند جریان می یابد؛ اما در مثنوی برمی گردد به 
خود فرد، به انسان. یعنی مولانا به این نتیجه می رسد 
که بشــر در درجه اول با خــودش، با نفس خود باید 

مبارزه کند، و تک تــک افراد اگر با نفس خود مبارزه 
ورزند، می توانند اجتماع را سالم کنند و به جلو ببرند، 
ولی اگر نتوانند این دیو نفس و این دشــمن بزرگ را 
مغلوب کنند دیگر در هیچ جبهه ای نخواهند توانست 
غالب شوند. می بینید که تفاوت بین یک نوع مبارزه 
اجتماعی و مبارزه فردی اســت. چرا این طور شده؟ 
برای اینکه گذشت زمان در این فاصله میان فردوسی 
و مولوی، ایرانی را به این نتیجه رسانده که مبارزه های 

جمعی، بی تهذیب نفس و تهذیب فرد بی فایده است.
 بنابراین، انسان بر آن می شود که خود خودش را 
نجات دهد و گلیمش را از آب بیرون بکشــد. این در 
واقع نوعی نومیدی از چاره جویی های زمینی است و 
توسل به چاره جویی های عالم بالا و به تهذیب فردی. 
منظور این است که انسان وقتی ناامید شد که بتواند 

اجتمــاع را آن گونه که باید به صــورت یک اجتماع 
قابل قبول و مطلوب درآورد، ناچار به درون خود روی 
می برد، به خود برمی گــردد و می خواهد که خود را 
نجات دهد. این چیزی اســت که مولانا در ســراپای 

کتاب بر آن تکیه دارد.
 برای  آنکه مثال روشن تری بزنم، فردوسی قهرمان 
اول کتابش رستم است، یک قهرمان دیگرش، یعنی 
قهرمان جوانش، فردی مثل بیژن. آنان که با شاهنامه 
آشنا هستند می دانند که بیژن پسر گیو و نوه رستم 
است. جوانی اســت خیلی سرکش و خیلی باغیرت. 
داستان او با منیژه به این ترتیب است که اسیر دست 
تورانی هــا می شــود و به چنگ افراســیاب می افتد. 
افراسیاب می خواهد او را بکشــد. بیژن به افراسیاب 
و دربار او می گوید که شــما به من فقط یک خنجر 

بدهیــد، زره هم نمی خواهم، هزار نفــر را بیاورید به 
جنگ من و من با آن ها روبه رو می شــوم. ببینید چه 
کسی غالب می گردد. بعد تصمیم بگیرید و هر کاری 
خواستید با من بکنید. این درخواست نشانه یک نوع 
قــدرت بدنی، قدرت روحی، تهور و کل آن چیزهایی 
است که در نزد بشر به عنوان امتیاز شناخته شده که 
به بیژن اجازه می دهد که چنین ادعایی بکند. این را 
از او نمی پذیرنــد. او را در چاه می اندازند. ســال ها در 
یک سیاه چال مقاومت می کند. چنین فردی قهرمان 
فردوسی است، اما قهرمان مولانا کیست؟ قهرمان او 
شمس تبریز اســت. کسانی که با خلقیات شمس و 
سرگذشت او آشنا هستند می بینند که چقدر تفاوت 
هست بین  فردی مثل رستم یا بیژن با شمس تبریزی 
که او فرد آرمانی مولانا شــناخته می شود. اما در یک 
جــا این ها به هم می رســند. هــر دو در خط مبارزه 
جبهه خوبی هستند. خود شمس هم به این علت مورد 
تحسین و علاقه مولانا قرار می گیرد که در موضعی قرار 
گرفته اســت که با بدی های زمان می خواهد درافتد، 
یعنی با ریا، دورنگی، بــا دکان داری دینی و با ارباب 
قدرت. به هرحال علت عمده گرایش مولوی به شمس 
همین است. بیژن و رستم به نوع دیگر و در جبهه دیگر 
کار می کنند، و این به علت تغییر مسیر تاریخ ایران و 
جریان هایی است که پیش آمده و آن قهرمان را تبدیل 

به این قهرمان کرده.
  ایــن مقدمه برای آن بود که اگر ما فردوســی و 
مولوی را کنار هم بگذاریم، به طور موازی، روح ایرانی 
را در کتــاب آن ها بازتاب یافته می بینیم، منتها به دو 
صورت. راه ها متفاوت است. چون راه مسدود بود، راه 
دیگری در پیش گرفته شــده. مثنوی که سراپای آن 
یک منبع جوشان است، می خواهد یک راه رهایی پیدا 
کند که بشــریت از این طاس لغزنده که در آن افتاده 

بیرون آید.

شباهت ها و تفاوت های فردوسی و مولوی 

جدول سودوکو
جدول سودوکو یک بازی و سرگرمی جالب و جذاب می باشد جدول سودوکو از یک جدول 81 خانه تشکیل شده است ، هر جدول از 9 سطر و9  ستون تشکیل شده است . همین جدول 
خود نیز به 9 بخش تقسیم شده که هر بخش یک بسته 9 تایی را شامل  میشود. درون این بسته ها را باید با اعداد یک تا 9 پر کنید اما مجاز نمی باشید که در هر سطر یا ستون از اعداد 

تکراری استفاده کنید .

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

5 1  4   9 6 3
6 8  1 3 9    
   6  2    
 5 1  4   9 2
  9 5 2 1 4 3  
4 2  9 6     
 9 8     4  
2 4  8 7 6 3   
1 7 6 3 9     

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

7 1  8 9 2  5 6
 3 5 1 4   8 2
 8   6 3 4 1 7
4 7    9  6 1
8   3  4  7 9
9 2 1  5    4
3 4  6 2  7 9 5
 9  4 3  6 2  
 6 2  7    3

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

   4 8 7  3  
1  7 5 3 2    
4 8 3 9 1 6   2
7   1 5  4 9 8
8  5 2  4 3  1
 1 4  9  2  5
 7   4     
 4  3 2 1 6 8 7
  8 6    1 4

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.

1 6 9  5    3
2 7   6  8  4
4    3     
7 4    6   5
 3 8 2  1 6 4  
 2   4 5   7
8 9 7 5 1 4 3 6  
3 5     4 9 1
  4  2 3 5  8
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رئیس فدراسیون ژیمناستیک گفت: ما در بخش 
زیرساختی ضعف های زیادی داریم به طور مثال از 
آخرین ورود تجهیزات استاندارد این رشته به کشور 

بیش از ۱۰ سال می گذرد.
 به گزارش خبرنگار مهــر، عابد حقدادی رئیس 
فدراسیون ژیمناستیک کشورمان در رابطه با عملکرد 
ملی پوشــان این رشته در بازی های آسیایی هانگژو 
بیــان کرد: مهدی الفتی توانســت در ایــن دوره از 
مسابقات تاریخ سازی کند و از همین جا به او و تمام 
اهالی ورزش تبریک می گویم؛ مدال نقره او یک اتفاق 
تاریخــی در ورزش ایران بود. ما در این دوره بهترین 
عملکرد ژیمناستیک ایران را نشان دادیم. اگر محمد 
شــفیعی را هم در شش وســیله داشتیم سایر ملی 
پوشان راحت تر مسابقه می دادند و در رتبه تیمی هم 

می توانستیم تا رده چهارم نیز صعود کنیم.
 او ادامــه داد: مهــدی احمدکهنــی بارها برای 
ژیمناستیک ایران افتخارآفرینی کرده و عملکردش 
در بازی های آســیایی از ارزش هــای او کم نخواهد 
کرد. مطمئنم که مهدی می تواند در مسابقات کسب 
ســهمیه المپیک پاریس خوش بدرخشــد و حتی 
اگر به المپیک هــم راه پیدا کند در آنجا هم خوش 
خواهد درخشــید. از مربیان و پیشکسوتان و همه 
جامعه ژیمناستیک که تا این لحظه حامی ما بودند، 
تشکر می کنم و امیدوارم مسئولان توجه ویژه ای به 
این رشته داشته باشند تا جوانان بیشتری به سمت 
ژیمناستیک بیایند و در آینده هم شاهد مدال آوری 

های ملی پوشان در سایر میادین بین المللی باشیم.
 حقدادی در رابطه با حواشی و مشکلات فدراسیون 
ژیمناستیک اظهار کرد: مطمئناً حواشی باعث لطمه 
زدن به فدراسیون ها خواهد شد و اگر فدراسیونی به 
حاشیه کشیده شود ما شاهد ضعف نتیجه گیری در 
ملی پوشان آن رشته ورزشی خواهیم بود. ما در این 
مدت تلاش کردیم تا تیم ملی را از حاشیه دور نگه 
داریم و بهترین امکانات را برای تیم ملی فراهیم کنیم 
البته ما برای تجهیز ســالن تمرینات به وسایل روز 
دنیا با محدودیت هایی مواجه هستیم اما تا جایی که 
توانسته ایم به کمک وزارت ورزش و جوانان و کمیته 

ملی المپیک سعی به رفع مشکلات کرده ایم.
 وی ادامــه داد: ایــران در زیــر ســاخت های 
ژیمناستیک بسیار ضعف دارد و بیش از ۱۱ سال از 
آخرین ورود تجهیزات استاندارد این رشته به داخل 
کشــور می گذرد، ما حتی یک پیست استاندارد در 
حد مسابقات بین المللی که ملی پوشان بتوانند در 
آن تمرینات خود را پیگیری کنند، نداریم. امیدوارم 
مدال نقره مهدی الفتی باعث نگاه ویژه مسئولان به 
سمت ژیمناستیک شود. البته کیومرث هاشمی وزیر 
ورزش و جوانان قول هایی به ما داده اند که امیدوارم 
عملی شود. ما باید به قوانین و مقرراتی که در مجمع 
فدراسیون تصویب شد احترام بگذارم و به آنها عمل 

کنیم؛ افراد مهم نیستند مهم کسب نتیجه است.
 حقدادی در پاسخ به این سوال که آیا فدراسیون 
جهانی ژیمناستیک ریاست او را در فدراسیون ایران 
به رسمیت شــناخته یا خیر گفت: پس از برگزاری 
مجمع، یکی از کاندیداهای محترم شــکایتی را به 
فدراسیون جهانی کرد و مسئولان این نهاد سوالاتی را 
از کمیته ملی المپیک پرسیدند که پاسخ این سوالات 
به موقع برای فدراسیون جهانی ارسال شد اما تاکنون 
بازخوردی از ســوی آنها به دست ما نرسیده است و 
منتظر می مانیم تا فدراسیون جهانی واکنش خود را 

نشان دهد. 

مدیرعامل باشگاه نســاجی گفت: با صحبت هایی که 
انجام داده ایم بخشی از جایگاه تماشاگران ورزشگاه آزادی 

در بازی مقابل الهلال در اختیار بانوان قرار خواهد گرفت.
 بــه گزارش خبرنگار مهر، صــادق درودگر مدیرعامل 
باشــگاه نســاجی مازندران در رابطه با پیشرفت بازسازی 
ورزشگاه آزادی تهران و کیفیت چمن این استادیوم برای 
بازی مقابل الهلال عربســتان در هفته دوم لیگ قهرمانان 
آسیا بیان کرد: خدا را شکر مهیار عسگریان و همکارانش در 
شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی توانسته اند سرعت 
خوبی به روند بازسازی ورزشگاه آزادی دهند و برای ترمیم 
چمن این ورزشگاه نیز در بازدیدی که داشتم حدود ۲۰۰ 
نفر مشــغول به کار بودند تا به بهترین شکل ممکن آماده 

دیدار تیم ما و الهلال عربستان شود.
 او ادامــه داد: به نظرم کیفیــت چمن آزادی برای این 
بازی به مراتب بهتر از دیدار تیم های پرسپولیس و النصر 
خواهد بود و اطمینان دارم پس از دیدار نساجی هم بهتر 
خواهد شد. جلســه ای خوبی با مسئولان ذی ربط داشته 
ایم و این بازی با حضور هواداران خواهد بود و بخشــی از 
جایگاه تماشاگران نیز در اختیار هواداران بانوان نساجی قرار 

خواهد گرفت.
 درودگر در پایان بیان کرد: امیدوارم بتوانیم نمایش قابل 

قبولی داشته باشیم و هوادران از ما راضی باشند.
 به گزارش خبرنگار مهر، دیدار تیم های فوتبال نساجی 
ایران و الهلال عربستان در هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا 
ســاعت ۱۹:۳۰ دقیقه روز سه شنبه ۱۱ مهر در ورزشگاه 
آزادی تهران برگزار خواهد شد. نساجی در دیدار هفته اول 

برابر مومبای سیتی هند به برتری ۲ بر صفر رسید. 

حقدادی:

بیش از ۱۰ سال از آخرین ورود 
تجهیزات ژیمناستیک می گذرد

درودگر:

بخشی از جایگاه تماشاگران برای 
هواداران بانوان خواهد بود 

گزارش    در حاشیه

محمد ترکاشــوند در گفت وگو بــا خبرنگار مهر، 
درباره کســب عنوان قهرمانی تیم ملــی والیبال در 
بازی های آسیایی هانگژو گفت: با توجه به اینکه تیم 
ژاپن با بازیکنان اصلی خود به این مسابقات نیامده بود 
پیش بینی می شد تیم ایران بتواند عنوان قهرمانی این 
مسابقات را به دست بیاورد به خصوص اینکه تیم چین 
هم زورش به والیبال ایران نمی رسید. البته تیم چین 
در آینده حرف های زیادی برای گفتن دارد، برخی از 
بازیکنان آن ها کم تجربه و پراشــتباه ظاهر شدند و 
همین باعث شد تا ست چهارم را برنده میدان شدند.

 وی گفت: تیم ایران به این قهرمانی نیاز داشــت، 
در مســابقات لیگ ملت ها و قهرمانی آســیا تیم از 
نظر روحی و روانی شــرایط ایده آلی نداشت. در این 
بازی هم مشــکل اصلی تیم تغییــر در ترکیب بود. 
تیم ملی در چند ســال گذشته نتوانسته بود به یک 
ترکیب ثابت برســد و در هر تورنمنتی تغییراتی در 
ترکیب تیم داریم. این موضوع به خصوص در ترکیب 
دریافت کنندگان دیده شد. خدا را شکر در بازی مقابل 
چین شهروز همایونفرمنش خیلی عالی بازی کرد و 

فراتر از انتظارات ظاهر شد.
 کارشــناس والیبال عنــوان کرد: امیــدوارم در 
مسابقات مقدماتی انتخابی المپیک تیم شرایط خوبی 
داشته باشد. والیبال ما باید جایگاه اش را پیدا کند و 
به المپیک صعود کرد. کار ســخت است. نواقصی در 
ترکیب و تعویض بازیکنان وجود داشــت، ولی وقتی 
تیم قهرمان می شود کمتر کسی به این مسائل توجه 

می کند.
 وی در مورد وضعیت تیم ملی در انتخابی المپیک 
گفت: به نظرم نباید بگوییم تیم ملی در گروه مرگ 
مسابقات قرار دارد، چرا که در دیگر گروه ها هم شرایط 
همین است و تیم های مثل لهستان، آرژانتین و ژاپن 
حضور دارند. الان تیمی مثل ژاپن را اصلاً نمی توانیم 
دست کم بگیریم. او برابر همه قدرت های والیبال پیروز 
شده و ســومی لیگ ملت ها را به دست آورده است. 
بنابراین نمی توانیم بگوییم در دیگر گروه ها کار راحت 
است. همه تیم ها برنامه ریزی کردند و کار سخت است.

 ترکاشوند تأکید کرد: اگر قرار باشد با همان سبکی 
که در لیگ ملت ها، قهرمانی آسیا و بازی های آسیایی 
هانگژو به میدان رفتیم در انتخابی المپیک هم بازی 

کنیم کار صعود به المپیک به اما و اگر کشیده می شود. 
ســبک بازی تیم ملی باید تغییر کند. این واقعیت را 
نمی توان انکار کرد. سبک بازی تیم ملی در بازی های 
آسیایی نسبت به دو مسابقه قبل تغییری نکرده است 

و شاید برخی بازیکنان تغییراتی داشتند.
 وی گفت: شــهروز همایونفرمنــش به تیم ملی 

خیلی کمک کرد اما بازیکنی باید باشــد که بتواند 
از پایپ اســتفاده کند تــا در برابر تیم های بزرگ به 
مشکل برنخوریم. امیدوارم اتفاقات خوب برای والیبال 
رقم بخورد، آرزوی ما این اســت که تیم به المپیک 
صعود کند. من با این نوع سبک بازی به صعود امیدوار 
نیســتم. واقعاً کار سختی است که بتوانیم در برزیل 

سهمیه مستقیم کسب کنیم.
 کارشــناس والیبال ایران در مورد اضافه شــدن 
آرمات به کادر فنی در انتخابی المپیک گفت: اضافه 
شــدن آرمات به نیمکت تیم ملی نسبت به برخی 
نفرات در ترکیــب کادرفنی یک مزیت بزرگ دارد و 
آن هم این است که آرمات والیبال بازی کرده است. او 

قطعاً موٍثر خواهد بود و به سرمربی می تواند همفکری 

دهد. او خاک والیبال را خورده است. البته در مجموع 

من معتقدم کادرفنی نیاز به بازنگری دارد و از سرمربی 

تا مربیان تیم ملی باید تغییر کنند. 

صعود والیبال به المپیک با این سبک بازی بعید است 
کارشناس والیبال گفت: اگر تیم ملی با همان سبکی که در لیگ ملت ها، قهرمانی آسیا و بازی های آسیایی هانگژو به میدان رفت در 

انتخابی المپیک هم بازی کند کار صعود سخت به المپیک سخت تر خواهد شد. 

مربی دروازه بان ها و آنالیزور تیم ملی واترپلو در خصوص حریفان ایران در بازی های آسیایی هانگژو گفت: 
مربیان تیم ملی برای هر تیم استراتژی خوبی دارند.

 امیرعباس اکبرنژاد در گفت وگو با خبرنگار ورزشی ایرنا در خصوص وضعیت این تیم در بازی های هانگژو 
اظهار داشت: واقعیت این است که ما فقط ۳ ماه وقت داشتیم و در این زمان، حداکثر استفاده را انجام دادیم 
و اردوهای بسیار خوبی برنامه ریزی شد. تورنمنت هایی که در اردوی صربستان انجام شد محک بسیار خوبی 
برای تیم بود و توانستیم خیلی از نقاط ضعف را بررسی و رفع کنیم. در اردوی گرجستان هم تیم خوبی حضور 
داشت و نتیجه های مثبتی گرفتیم. به این تیم امیدواریم اما حریفان هم آرام ننشسته اند و باید در مواجهه با 

آنان تاکتیک درستی داشته باشیم.
 وی با اشاره به آمادگی چین و قزاقستان در بازی های آسیایی عنوان کرد: برد و باخت های متفاوتی با 
این تیم ها داشتیم و می توانیم این بار هم رقابت متفاوتی داشته باشیم. استفاده از نقاط ضعف میزبان ساده 
نیست اما باید بازی خودمان را تحمیل کنیم. واقعیت این است که نمی شود از الان برنده و بازنده را مشخص 
کرد و همه چیز به زمان بازی خلاصه می شود زیرا بین ایران، چین و قزاقستان، هیچ کدام برتری خاصی 
نسبت به دیگری نداریم و فقط ژاپن که از سطح آسیا بالاتر رفته، می تواند قبل از بازی، نتیجه ای را پیش از 

بازی مشخص کند.
 آنالیــزور تیم ملــی واترپلو ایران در مورد آمادگی بچه ها در اردوهای گذشــته گفت: مربیان تیم واقعا 
ریزه کاری های بسیار خوبی را در نظر گرفتند و برای هر تیم استراتژی خاص خودش را داریم. کادر فنی در 
این فرصت محدود خوب کار کرده و اگر حمایت و تدارکات خوبی پشــتوانه ما باشد، می توانیم مثل ژاپن، 

سطح خاص خودمان را ارتقا دهیم.
 مردان واترپلو ایران طبق برنامه ریزی انجام شده چند نوبت با حضور در استخر برگزاری این مسابقات 
تمرینات سبکی را زیر نظر کادر فنی انجام دادند تا در نخستین دیدار خود روز دوشنبه )۱۰ مهر ۱۴۰۲( در 

مصاف با تیم کره جنوبی صف آرایی کنند.
 مسابقات واترپلو این دوره از بازی های آسیایی هانگژو ۲۰۲۲ با حضور ۸ تیم برگزار می شود و تیم ملی 

واترپلو ایران با تیم های کره جنوبی، تایلند و چین هم گروه است. 

مربی تیم ملی قایقرانی ایران در بخش کایاک ابراز امیدواری کرد این تیم بتواند به مدالی خوش رنگ در 
بازیهای آسیایی دست پیدا کند.

 به گزارش خبرنگار مهر از هانگژو، تیم قایقرانی آب های آرام متشکل از پوریا شریفی، سپهر ساعتچی، 
علی آقامیرزایی و پیمان قویدل در تیم کایاک چهارنفره ۵۰۰ متر مردان با تیم های هنگ کنگ، ازبکستان، 

کره، قرقیزستان و تاجیکستان رقابت کردند و با مقام دومی به فینال رسیدند.
 رضا رییسی مربی تیم ملی کایاک ایران در این باره گفت: امروز دومین روز رقابت ها را پشت سر گذاشتیم 
که بچه ها مستقیما به فینال رفتند. دیروز بچه های تک و دو نفره ما اول شدند اما امروز با اختلاف صدم ثانیه 

دوم شدیم ولی خدا را شکر به فینال رفتیم.
 او در خصوص شانس مدال ها در فینال توضیح داد: در یک نفره که جنگ اولی یا دومی داریم. به امید 
خدا که خوش رنگ ترین مدال باشد. همه اینجا آماده آمدند و مسابقات سطح بالایی دارد. میزبانی عالی است 
اما باید روز، روز قایقرانان باشد تا مدال بگیریم. ما اینجا پنج کشور خیلی خوب هستیم که همه تایم ها یکی 

هستند. همه در یک ثانیه اختلاف دارند و به امید خدا باید دید چه می شود. 

آنالیزور تیم ملی واترپلو:

 برای هر حریفی یک استراتژی خاص داریم 

مربی کایاک مردان:

دنبال خوش رنگ ترین مدال در قایقرانی هستیم

هشتمین روز از نوزدهمین دوره بازیهای آسیایی 
در شرایطی برای ورزش ایران آغاز شد که چند رشته 
می توانند بر تعداد مدال های کاروان کشورمان اضافه 

کنند هر چند که کار سخت و دشوار است.
 به گــزارش خبرنگار مهــر، کاروان ورزش ایران 
که با ۲۸۹ ورزشــکار در ۳۴ رشــته ورزشی و با نام 
»شهید حججی« و شعار »ایمان - ایران - افتخار« در 
نوزدهمین دوره از بازی های آســیایی شرکت کرده، 
در روز هفتم تنها دو مدال کسب کرد که یکی نقره 
بریمانلو در کوراش بود و دیگری تیم تپانچه ۱۰ متر 

میکس که به مدال برنز رسید.
 روز هشــتم برای ورزش ایران در شــرایطی آغاز 
شد که تا قبل از رقابتهای امروز یکشنبه ورزش ایران 

صاحب ۲۵ مدال شده بود.
 مدال برنز بر گردن برادران عالمیان

 تیم دوبل تنیس روزی میز ایران متشکل از نوشاد 
عالمیان و نیما عالمیــان در مرحله نیمه نهایی این 
رشته در نوزدهمین دوره بازیهای آسیایی صبح امروز 
یکشنبه برابر تیم چین که نفر اول و دوم جهان را در 
اختیار داشت به میدان رفت و با قبول شکست برابر 
این تیم قدرتمند از رسیدن به فینال بازماند و مدال 

برنز را بر گردن آویخت.
 محمدامین حیدری نماینده اسکیت سرعت ایران 
در بخش ۱۰۰۰ متر پس از حضور در فینال این دوره 
از مســابقات با ثبت یک خطا در حرکت استارت و 
بجا گذاشــتن رکورد زمانی یک دقیقه و سی ثانیه و 
چهارصد و چهل و سه صدم ثانیه صاحب مدال نشد و 

با عنوان ششمی به کار خود پایان داد.
 دنیا آقایی به مدال برنز رسید

 در ادامه مسابقات کوراش بازیهای آسیایی امروز 
دنیا آقایی در وزن ۷۰- کیلوگرم پس از آنکه با قرعه 
استراحت دور اول را پشت سر گذاشت در مبارز چین 
تایپه روبرو شد و با شکست این کوراش کار به مرحله 
بعد صعود کرد.  آقایی در نیمه نهایی مقابل کاخوروا از 
ازبکستان به پیروزی رسید و به فینال راه یافت اما در 

دیدار نهایی برابر حریف چینی ضربه فنی شــد و به 
مدال نقره رسید.

 در پایــان ۵ راند از مســابقات تیراندازی اهداف 
پــروازی و در پایان دور مقدماتی مســابقات مردان 
محمد بیرانوند با ۱۱۷ امتیاز در رده شانزدهم ایستاد 
و با اختلاف دو امتیاز از مرحله شــوت آف بازماند. در 
پایان دور مقدماتی زنان، مرضیه پرورش نیا با کسب 

امتیاز ۱۰۵ جایگاه هفدهم را به خود اختصاص داد.
 در مســابقات اسکیت سرعت بازی های آسیایی 
۲۰۲۲ در مــاده ۱۰۰۰ متر نگین شــیخی و ملیکا 
منوچهری راد در بخش زنان و محمد امین حیدری و 
کیارش شامحمدی در بخش مردان به رقابت پرداختند 
که در پایان دور اول بخش زنان ملیکا منوچهری راد 
۱.۳۷.۲۱۷ با زمان و نگین شیخی با زمان ۱.۳۸.۴۱۴ 
به ترتیب در جایگاه های پنجم و ششم ایستادند به 
نیمه نهایی رفتند. کیارش شامحمدی و محمد امین 

حیدری هم موفق شدند راهی مرحله بعدی شوند.
 هیوا افضلی در مرحله مقدماتی کانو یک نفره ۲۰۰ 
متر با نمایندگان ازبکستان، ویتنام و چین رقابت کرد 
و در بین پنج نفر پنجم شــد. قایقران چین با زمان 
پنجــاه ثانیه و نهصد و نود و نه صــدم ثانیه در رده 
نخست قرار گرفت و هیوا افضلی با زمان ۵۵ ثانیه و 
دویست و هفتاد و هشت صدم ثانیه در رده پنجم قرار 
گرفت. سه نفر اول مستقیما راهی فینال شدند و دو 

نفر بعدی به نیمه نهایی رسیدند.
 هدیه کاظمــی قایقران آب هــای آرام ایران در 
ادامــه رقابت های بازی های آســیایی در کانو یک 
نفره ۵۰۰ متر با نمایندگان ویتنام، چین، سنگاپور، 
ازبکســتان و ماکائو رقابت کرد. او در این نبرد شش 
نفره با قرار گرفتن در جایگاه سوم مستقیما به فینال 
رفــت. کاظمی با زمان دو دقیقه و ۹ ثانیه و پنجاه و 
چهار صدم ثانیه در رده سوم بعد از قایقرانان چین و 

سنگاپور قرار گرفت.
 آذرپیوند از دور مسابقات کوراش کنار رفت

 در ادامه مسابقات کوراش در این دوره از بازی ها 

طاهره آذرپیوند در وزن ۷۰- کیلوگرم دور نحست به 
مصاف »لی وت« از چین تایپه رفت و با واگذاری نتیجه 

به رقیب از دور مسابقات کنار رفت.
  در ادامــه رقابــت های قایقرانــی آب های آرام 
پوریا شــریفی، سپهر ســاعتچی، علی آقامیرزایی و 
پیمانقویدل در تیم کایاک چهارنفره ۵۰۰ متر مردان 
با تیم های هنگ کنگ، ازبکستان، کره، قرقیزستان و 
تاجیکستان رقابت کردند. قایقرانان ایران بعد از کره 
جنوبی در رده دوم قرار گرفتند و مستقیما به فینال 
رفتند. تیم ایران زمان یک دقیقه و بیست و شش ثانیه 

و دویست و بیست ثانیه را ثبت کرد.

  مــدال آوران ایران در نوزدهمین دوره بازی های 
آسیایی:

مدال طلا:
* تیم ملی والیبال

* افشین سلیمی - ووشو
* یوسف صبری - ووشو

مدال نقره:
* تیم چهار نفره روئینگ بانوان

* تیم دو نفره روئینگ بانوان
* مهدی حاج موسایی - تکواندو
* علیرضا حسین پور - تکواندو

* زهرا کیانی - تالو - ووشو
* الهه منصوریان - ووشو

* محسن محمدسیفی - ووشو
* آرین سلیمی - تکواندو

* شجاع پناهی - ووشو
* مهدی الفتی - ژیمناستیک

* مجید وحید بریمانلو - کوراش
* دنیا آقایی - کوراش 

مدال برنز:
* مرجان سلحشوری - تکواندو

* فرانک پرتوآذر - دوچرخه سواری
* مبینا نعمت زاده - تکواندو
* تیم ملی تنیس روی میز

* محمد رهبری - شمشیربازی
* متین رضایی - تکواندو

* ملیکا میرحسینی - تکواندو
* مهران برخورداری - تکواندو
* شهربانو منصوریان - ووشو
* تیم ملی شمشیربازی ایران

* تیم تیراندازی تپانچه ۱۰ متر میکس
* تیم دوبل تنیس روی میز 

»آقایی« به مدال نقره رسید



      

مدیرکل شیلات مازندران زمان آغاز فصل صید 

و صیادی را در استان از ۲۵ مهرماه اعلام کرد.

 قاسم کریم زاده در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار 
داشت: براساس مصوبات کمیته مدیریت صید و 
صیادی، صید ماهیان استخوانی از ۲۵ مهرماه آغاز 
می شود اما طبق مصوبه، صیادان و شرکت هایی که 
برای حفظ و بازسازی ذخایر دریای خزر مشارکت 

داشتند، پنج روز فصل صید را آغاز می کنند.
 وی با اظهار اینکه ۹۰ درصد گونه های ماهی در 
استان رودکوچ هستند، گفت: به دلیل نبود رودخانه 

در منطقه حفاظت شده میانکاله بهشهر، فصل صید 
در این منطقه از ۱۸ مهرماه شروع می شود.

  مدیرکل شیلات مازندران درباره ارائه تسهیلات 
حمایتی به شرکت های تعاونی صیادی گفت: برای 
خرید ادوات صید دو میلیارد تومان تسهیلات داده 
می شود و علاوه بر این دو هزار و ۴۰۰ لیتر بنزین 

یارانه ای نیز عرضه می شود. 

صاف تا نیمه ابری - در غرب و ارتفاعات  استان گاهی 
با افزایش ابر و احتمال بارش پراکنده

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول :  حسن شیرزاد
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مدیرکل شیلات مازندران:

صیادان مازندرانی از ۲۵ مهرماه 
به دریا می روند 

میثم معافی   با تبریک   روز جهانی سالمند اظهار داشت: در حال حاضر 
۵۵ هزار و ۱۵۹ سالمند، تحت حمایت این نهاد هستند که از این تعداد ۳۷ 

هزار و۱۳۶ نفر زن و ۱۸ هزار و ۲۳ نفر مرد هستند.
 وی با بیان اینکه انسان ها در دوره سالمندی نیاز به آرامش بیشتری دارند 
افزود: سالمندان تحت حمایت از خدمات مختلف حمایتی از جمله کمک 
هزینه معیشت، خدمات بهداشت، درمان و امور بیمه، کمک هزینه ازدواج 
فرزندان، وام کارگشایی، ودیعه مسکن، هزینه های نگهداری از بیماران زمین 
گیــر و دارای بیماری خاص و صعب العلاج، خدمات تعمیر، احداث و خرید 

مسکن، خدمات اشتغال، امور فرهنگی و مشاوره ای بهره مند می شوند.
 مدیر کل کمیته امداد گفت: این نهاد همواره برای تأمین اقلام مورد نیاز 
مانند سمعک، عصا، عینک، پوشینه، ویلچر و... همچنین به صورت ماهیانه با 
هدف کمک به تأمین هزینه نگهداری هر یک از سالمندان زمین گیر و بیمار، 

با مشارکت خیران تلاش می کند.

 وی بیان داشت: کمیته امداد در راستای تحقق احکام برنامه هفتم و به 
منظور بهره گیری حداکثری از ظرفیت های موجود در بدنه مردمی، کوتاه 
کردن فرآیندها، تسهیل در ارائه خدمات، ارتقای کیفیت خدمات مددکاری، 
ارتقای کیفیت زندگی، بهبود خدمت رســانی به مددجویان سالمند )صرفاً 
حمایتی( در جهت استفاده از ظرفیت مراکز نیکوکاری در ارائه خدمت مؤثرتر 
به سالمندان و هم افزایی کمیت و کیفیت اقدام به برون سپاری ۳۴ هزار و 

۸۷۸ پرونده مددجویی سالمندان به مراکز نیکوکاری مددکاری کرده است.
 معافی گفت: با هدف تقویت روحیه نشاط و شادی، و گرامیداشت مقام 
سالمندان جشــن ویژه ای با حضور تعدادی از زنان و مردان سالمند تحت 
حمایت کمیته امداد استان مازندران در ۱۶ مهر ماه در اردوگاه شهید رجایی 

فریدونکنار برگزار می شود.
 وی گفت: در مازندران ۷۹ هزار و ۷۲۷ خانوار خانوار تحت حمایت هستند 

که از این تعداد ۴۲ هزار و ۹۹۵ خانوار سالمند هستند. 

مدیرکل کمیته امداد مازندران گفت: در 
حال حاضر 55 هزار و 15۹ سالمند تحت 
پوشش و حمایت این اداره کل در استان 

قرار دارند.

مدیرکل کمیته امداد مازندران:

۵۵ هزار سالمند در مازندران تحت پوشش کمیته امداد هستند

   

رمان آبلوموف مهم ترین رمــان ایوان گنچاروف 
اســت. این کتاب مفهوم جدیــدی  به فرهنگ ادب 
جهان اضافه کرده اســت. آبلومویســم واژه ای برای 
بیان ویژگی های روانی شخصیتی مبتلا به بی دردی 
درمان ناپذیــر و بی ارادگی و ضعف نفس اســت. این 
ویژگی ها ممکن است در جامعه ای به صورت بیماری 
مزمن و همه گیر درآید، چنان که از خصوصیات ملی 

آن جامعه شود.
 ایوان الکساندرویچ گنچاروف در ژوئن سال ۱۸۱۲، 
یعنی اندکی پیش از ورود ناپلئون به مسکو به دنیا آمد. 
پدرش وقتی گنچاروف ۷ ســال داشت از دنیا رفت و 
مادرش به یاری پدرخوانده او ترتیبی داد که فرزندش 
در زادگاه خود و بعد در یکی از بهترین مدارس مسکو 

درس بخواند.
 گنچاروف در مورد پدید آمدن آبلوموف می نویسد:

 طرح این داستان را در ۱۸۴۸، و حتی پیش تر در 
۱۸۴۷ ریخته بودم و آن را به صورت یادداشــت های 
مختصر، روی هر کاغذی که به دســتم می رســید 
می نوشــتم. مثلا به جای جمله ای فقط به کلمه ای 
که شاخص آن جمله بود اکتفا می کردم. یا طرح کلی 
صحنه ای را با چند خط کوچک بر کاغذ رسم می کردم 
یا پاره ای تمثیل های مناسب را در گوشه ای می نوشتم 
و گاه نیم صفحه ای را با خلاصه ای فشرده از شرح وقایع 
و بعضی منش های شخص داستان پر می کردم و از این 
قبیل. مقدار زیادی از این یادداشت ها را بر هم انباشته 

بودم اما داستان در ذهنم نوشته شده بود.
 جین هریسن در مقدمه ای که در کتاب آمده است 

می گوید:
 این کتاب به آسانی ممکن بود مبتذل از آب درآید 
و حتی نفرت انگیز باشد، اما در همه حال اخلاقی است. 

بسیار لطیف است و در عین حال واقعی است. 

آبلوموف 

    کتابخانه

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی مازندران گفت: 
تاکنون ۱۹۰ میلیارد تومان از مطالبات برنجکاران 

استان پرداخت شده است.
 عباســعلی وفایی نژاد در گفتگو با خبرنگاران 
اظهار داشت: در راســتای سیاست های حمایتی 
دولت از تولید محصولات کشاورزی و رونق بخشی 
به بازار برنج، شالیکوبی ها و تعاونی های روستایی که 
برنج تولیدی سال گذشته شالیکاران مازندرانی را 
به انبارهای اداره کل غله و خدمات بازرگانی استان 
مازندران تحویل دادند ۸۰ درصد از مطالبات خود 

را دریافت کردند.
 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان مازندران 
با بیــان اینکه پرداخت وجه برنــج پرمحصول به 
صــورت هفتگی و پس از تحویل و تائید لیســت 
کشاورزان شــالیکار توســط مدیریت های جهاد 
کشاورزی هر شهرستان انجام می شود اظهار داشت: 
با پیگیری های به عمل آمده تاکنون بیش از ۱۹۰ 
میلیارد تومــان از مطالبات مراکز طــرف قرارداد 

تحویل برنج پرمحصول پرداخت شد.
 وفایی نژاد افزود: تاکنون بیش از شش هزار تن 

برنج پرمحصول ندا و شــیرودی تولید سال ۱۴۰۱ 
پس از ارزیابی توســط کارشناسان خبره محلی و 
کارشناســان مرکز تحقیقات برنج، از مراکز طرف 

قرارداد خریداری شد.
 وی ارزش برنج خریداری شــده از مراکز طرف 
قرارداد را تا پایان روز گذشــته مبلغ ۲۳۵ میلیارد 
تومان ذکر کرد و اظهار داشت: تاکنون ۸۰ درصد 
از این وجه به حساب شــالیکوبی داران و تعاونی 

روستایی استان واریز شد.
 وی افزود: با اجرای طرح خرید برنج پرمحصول 
سال گذشته در اســتان مازندران، تاکنون قرارداد 
تحویل بیش از ۱۹ هزار تن برنج ندا، شــیرودی و 
فجر در بسته بندی های ۱۰ کیلویی با شالیکوبی ها 

و تعاونی روستایی استان منعقد شد.
 وفایی نــژاد با اعلام اینکه طــرح خرید برنج 
تولیدی سال گذشته تا اطلاع ثانوی ادامه دارد افزود: 
در صورت ابلاغ دستورالعمل جدید برای خرید برنج 
تولید شده در ســال ۱۴۰۲، این اداره کل آمادگی 
لازم برای اجــرای آن و راه اندازی مراکز خرید در 

دیگر شهرستان ها را دارد. 

مدیرکل غله مازندران:

۱۹۰ میلیارد تومان از مطالبات برنجکاران مازندران پرداخت شد 

گزارش ویژه        خبر

زنان بلوچ مضطرب از خانه ها بیرون آمده اند. یاد راننده 
تهرانی افتادم که گفت صدای تیراندازی در زاهدان بخاطر 
دعواهای قبیله ای عادی است. کاش اینجا بود و می دید 

هیچ مردمی به ناامنی عادت نمی کنند.
 خبرگــزاری مهر؛ گــروه مجله - زینــب رجایی: 
»کاش عبدالحمید یک بار هم که شــده به مردم بگوید 
یک زمانی بــرای برگزاری نماز جمعه باید از ژاندارمری 
مجوز می گرفتیم. حالا کشور و حکومت اسلامی شده، 
نمــاز جمعه هر هفته برقرار اســت. الحمدلله! اما اینکه 
بی معرفتی است روی سجاده ای که برایمان پهن کرده اند 
نماز بخوانیم و بعد از نماز علیه خودشان شعار بدهیم!«

 اینها را راننده ای می گوید که من را از مقابل مسجد 
مکی سوار کرده تا به محل استقرارم برساند. سر حرف 
آنجایی باز شد که از شلوغی امروز پرسید. گفتم که چند 
بار در فاصله کمــی از محل تجمعات صدای تیراندازی 
شــنیدم، چندین بار هم دیدم که بعضی ها به نیروهای 

امنیتی سنگ و تکه آجر پرت می کردند...
 سفر به زاهدان فقط از روی اجبار!

 امروز جمعه، هفتم مهر ماه است. فردا سالگرد روزی 
است که بعد از نماز جمعه مسجد مکی، بلوایی به راه افتاد 
و چند نفر قربانی شدند. یک سال از بلبشوهای ۱۴۰۱ 
می گذرد و کســانی که آن روزها فراخــوان داده بودند، 
به مناسبت ســالگرد قربانی ها باز هم فراخوان داده اند 
و احتمالاً بدشــان نمی آید در خانه های امن خودشان 

بنشینند و روی خون دیگران، خون های دیگری بریزند.
 شــب قبل که در ترافیک شرق به غرب تهران گیر 
افتاده بودم و از راننده خواســتم سریع تر برود، پرسید: 
»بعید نیست به موقع نرسیم. کدام شهر می روید؟« گفتم: 
»زاهدان.« از آینه وسط ماشین، نگاهی انداخت: »اوه اوه! 
زاهدان! دانشجو هستید؟« گفتم: »نه« با لحنی شوخی و 

جدی گفت: »پس نظامی هستید!«

 هیچ رقم مشخصاتی از نظامی بودن در من نیست 
ولی برایش منطقی تر این بود که یک زن نظامی که راهی 
مأموریت است را سوار کرده تا اینکه احتمال بدهد یک 
مسافر معمولی را می رساند. آه افسوس از نهادم بلند شد. 
برای سفر به سیستان و بلوچستان یا باید دانشجو باشی یا 
نظامی؟ حتی این روزها و در آغاز پاییز که استان جنوب 
شرقی هوای مطبوع و دل پذیری هم دارد، باید زیر تیغ 
اجبار باشی، باید ناچار باشی که مسافرش شوی! گفتم: 

»مگر حتماً باید مجبور باشم که به زاهدان بروم؟«
 خندید: »حالا مجبور هستید یا نه، برای احتیاط یک 
سلاح با خودتان ببرید.« بزرگنمایی می کرد! این چهارمین 
باری است که در یک سال اخیر به سیستان و بلوچستان 
سفر می کنم و جز مهربانی از مردمش چیزی ندیده ام. 
گفتم: »تا حالا سیستان و بلوچستان رفتید؟ پر از جاهای 
دیدنی و جاذبه های توریستی است. الان هم خوش آب 
و هواســت. مردم خیلی خوبی هــم دارد. مهمان نواز و 
خون گرم و شریف. باید یک بلوچ را از نزدیک بشناسید تا 

بدانید اغراق نمی کنم!«
 حرفم را قطع کرد: »خانم! خطرناک است. من سال 
۹۲ مــدام به زاهدان و خاش رفت و آمد داشــتم. الان 
خبرهای فراخوان ها همه جا را پر کرده. غیر از اینها هم 
زندگی مردمشان فرق می کند. بزرگ ایل و طایفه و قبیله 
برای مردم حکم می کند. اگر بین شــان دعوا و درگیری 
شود، خودشان گناهکار را مجازات می کنند! صدای تیر 
آنجا عجیب نیست! شما هم اگر تفریحی می روی مواظب 

باش؛ اگر برای کار می روی بیشتر مواظب باش!«
 چهارراه رسولی؛ فرصت خرید ارزان

 پنجشنبه شــب در زاهدان چرخی می زنم تا جایی 
برای اســتقرار پیدا کنم. شــهر آرام است و غیر از چند 
خیابان اصلی، چندان خبری نیروهای امنیتی نیســت. 
بعــد از دو تلاش ناموفق، بالاخره یک اتاق گیر می آورم 
و مســتقر می شوم. ســاعت حوالی ۹ است و چیزی تا 
تعطیلی شــبانگاهی باقی نمانده، پس بی معطلی یک 

ماشین می گیرم و راهی چهارراه رسولی می شوم.
 راســته بازاری زاهدان پر رفت و آمد اســت. تعداد 
کفش فروشــی ها زیاد است و اغلب کف مغازه را موکت 
کرده اند و مغازه دار روی زمین نشســته است. قیمت ها 
مناســب اســت و برای آنها که از بازار و خرید و فروش 
سر در می آورند فرصت مناسبی است که مایحتاج یک 
سال خود را خریداری کنند. البته بعضی اجناس یا دست 
دوم هستند یا آنقدر در انبار خاک خورده اند که به نظر 

می رسد حسابی استفاده شده اند.

 هرچند قدم یک گاری کوچک رنگ آمیزی شــده، 
تعــدادی چهارپایه و میز پلاســتیکی نزدیک خودش 
گذاشته و ساندویچ می فروشد. قیمت ها حسابی مقرون 
به صرفه است. یک ساندویچ متوسط ۲۵ هزار تومان! از 
آخرین باری که با این قیمت ساندویچ خورده ام ده سالی 

می گذرد. فلافل شام امشبم می شود.
 روی چهارپایه ها می نشینم و در سکوت تنهایی، سر 
و صدای مردم زاهدان را تماشا می کنم. لباس های بلوچی 
دارند. یکی از خصیصه هایی که آنها را از اغلب شهرهای 
ایران متمایز می کند، میزان پایبندی شان به لباس محلی 
است. کوچک و بزرگ ندارد. پسربچه های سه ساله ای که 
لباس بلوچی پوشیده اند، زندگی بومی و اصیلی را تصویر 

می کنند که تا جدیدترین نسل مردم اینجا ادامه دارد.
 زنان غیربومی در بازار رسولی و دیگر نقاط شهر به 
راحتی از زنان بومی تشخیص داده می شوند. کسانی که 
اینجا حجاب کمتری دارند، اغلب مهمان و مسافر هستند. 
بیشتر زنان بلوچ، لباس محلی پوشیده ای دارند که روی 

آن یک شال قواره بلند یا چادر انداخته اند.
 باغ هایی که دیوار ندارد!

 به انتهایی ترین مغازه های چهارراه رســولی نزدیک 
می شوم. نبش یک کوچه، چهره و بساط مرد میانسالی به 
چشمم آشنا است. حدوداً پنجاه ساله است. یادم می آید 
که ســال گذشته هم او را اینجا دیده بودم و قدری از او 
»کیشته« خریده بودم. محصولی شبیه به برگ خشک 

شده زردآلو که کمی ترُدتر است.
 ســال گذشته هم با او هم کلام شــده بودم. اصالتاً 
افغانســتانی و از ده سالگی به ایران مهاجرت کرده بود. 
خوب به خاطر دارم که شــنیدن حرف هایش شــبیه 
خواندن کتاب های نویســندگان غنی فارسی زبان بود. 
کلمات و عبارت ها را هنرمندانه انتخاب می کرد. همانطور 
که نزدیک بساطش می شدم جمله سال گذشته اش یادم 
آمد وقتی که پرســیده بودم شــیعه و سنی اینجا کنار 
هم مشکلی ندارند: »پیامبر ما محمد، پیامبر مهربانی و 
برادری است. شیعه و سنی، پیروان محمد هستیم، هم 

در مهربانی هم در برادری.«
 ســعی کردم نامــش را به خاطر بیاورم: »اســم تان 
محمدرئوف بــود؟« حافظــه ضعیفم را اصــلاح کرد: 
»محمدفاروق!« اکثر اقوامش ســوئیس و آلمان را برای 
زندگی انتخاب کرده بودند اما او از ســال ها پیش دل به 
ایران بســته و اینجا ماندگار شده بود. تاجیک بود و به 
خاطر جنگ علیه شوروی، کلمه »مجاهد« را برای خودش 
استفاده می کرد. به گمانم هم ردیف کلمه »رزمنده« باشد.
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